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روزنامه

۷۴۰۰ میلیارد ریال طرح شهری در قم افتتاح شد

تعمیر و بازسازی ۵۰۰ باب منزل محرومین در مناطق شهری و روستایی

از شرایط سخت تحریمی 
چگونه عبور کنیم؟

در حال حاضر سوالات بسیاری از شرایط اقتصادی 
کشور مطرح است، اما پیش بینی می شود وضعیت 

اقتصادی کشور نسبت به اوضاع گذشته تغییر چندانی نکند و رو به بهبود نرود.
در همین راستا، نیاز به یک برنامه ریزی حداقل یک ساله توسط دولت و  سران قوا 

حس می شود؛ چراکه چندین اتفاق تعیین کننده پیش رو است.
در حال حاضر چند اتفاق مهم و ناخوشایند رخ داده است. در میان رخدادهای 
داخلی، می توان به تداوم ویروس کرونا اشاره کرد که موجب شده مردم دچار نگرانی 
شوند، هزینه های جاری خانواده ها و دولت بسیار افزایش پیدا کند و اضطراب در 

بستر جامعه به وجود آید.
در عین حال، کمبود جدی درآمد ارزی در نتیجه کاهش جدی صادرات نفت را 
شاهد هستیم. در کنار آن، صادرات غیرنفتی طی ۵ ماهه اول سال نزدیک به ۴۵ 
درصد کاهش یافته و نیز واردات به طور چشم گیر و نزدیک به ۶۶.۵ درصد افت کرده 

است.
شاخص های اقتصادی نیز از رشد تولید ناخالص داخلی منفی ۷، کاهش رشد 
سرمایه گذاری به منفی ۲.۸ و رشد جدی تورم حکایت دارد. در مقابل، یکی از 
شاخص های بسیار نگران کننده، رشد هزینه مصرف کننده که ۳۴.۲ درصد است، 

موجب شده در نهایت معیشت مردم دچار مشکل شود.
نفر در حال حاضر هدف بسته های  آمار وزارت رفاه، حدود ۶۰ میلیون  طبق 
معیشتی هستند و این نشان دهنده افزایش قیمت مواداولیه و نرخ تورم و کاهش 
جدی ارزش پول ملی است و در نتیجه معیشت برای مردم و به خصوص قشر ضعیف 
سخت تر شده است. برخی آمارها نیز نشان می دهد تا دهک ۷ جامعه نیاز به حمایت 
دارند و ما از بعد از پیروزی انقلاب اسلامی هیچ گاه اینقدر در معیشت مردم با مشکل 
مواجه نبودیم. در این میان، رابطه ما در سطوح بین المللی قابل پیش بینی نیست. 
به نظر می رسد این روند چه ترامپ در انتخابات آمریکا پیروز شود و چه بایدن، تغییر 
چندانی را ترجبه نکند . شاید تاثیر پیروزی ترامپ، تنها این باشد که نگرانی ها با تا 
حدی افزایش یابد اما در کل براساس شعارهایی که دو طرف سر می دهند، هدف 
آنها حل مشکل نیست و به اصطلاح در زمین سیاست صحبت می کنند . دیگر سو 
کشورهای اروپایی ها مانند آلمان و  فرانسه هر چند همواره برای ماندگاری در برجام 
و ایفای تعهداتشان اعلام آمادگی می کنند اما در عمل وارد فاز اجرا نشده اند . در 
مقابل تحریم های آمریکایی ها را به صورت جدی اجرا می کنند،این رفتار را می توان 
در حوزه ارز و در مبادلات بانکی و در رابطه با واردات و یا صادرات از ایران مشاهده 
کرد. بسیار خوشبینانه است اگر ما به اروپایی ها امید داشته باشیم؛ چراکه از زمان 

خروج آمریکایی ها از برجام، هیچ حرکتی از سوی اروپایی ها دیده نمی شود.
اتفاق بسیار نامیمون دیگر این روزها، ارتباط بحرین و امارات با اسرائیل است.

با توجه به تمام این اتفاقات، برای سیاست های داخلی ایران باید برنامه ریزی 
صورت گیرد و در رابطه با سیاست ها و تعاملات بین المللی نیز باید توسط وزارت امور 
خارجه و دولت و حکومت بررسی مجدد صورت گیرد و شورایعالی امنیت ملی باید 
فعال تر شود و راهکارهای متفاوت را بررسی کند تا آنچه به نفع نظام است، اجرایی 
شود. مسیر سرمایه اجتماعی را باید اصلاح کرد و به نحوی حرکت کنیم که سرمایه 
اجتماعی افزایش پیدا کند؛ یعنی حرف مسوولان بین مردم خریدار بیشتری داشته 
باشد. همان طور که اعضای یک خانواده دور هم جمع می شوند و برای مشکلات 
راهکار می آفرینند و این همان سرمایه اجتماعی است. در ایران سرمایه اجتماعی در 
حالی کاهش پیدا کرده است که هیچ تلاشی برای آن نمی شود؛ نه صدا و سیما و نه 
سیاسیون کشور و تصمیم ها و رفتارشان. اولویت دیگر کشور، باید حمایت از صادرات 
و تولیدات صادرات محور باشد. در شرایطی که تولید داخلی و بازار مصرف داخلی 
اساس اقتصاد است، اما کاهش صادرات نفتی و غیرنفتی به اقتصاد کشور  لطمه 
می زند. شما وقتی ارز ندارید، باید صادرات غیرنفتی را تقویت کنید تا اشتغال ایجاد 
شود. صادرات و تولید با بخشنامه های مکرر و تصمیمات موردی نباید به خطر بیفتد. 
در همین راستا، انسجام و اقتدار فرماندهی در دولت باید بیشتر شود. مجموعه 
حکومت و همه قوا باید پشت دولت قرار گیرند و دولت نیز باید تصمیماتی جسورانه 

در جهت تامین نقدینگی  بگیرد.
* معاون سابق وزیر صنعت، معدن و تجارت

معاون کل وزارت بهداشت خبرداد:

بازگشت محدودیت کرونایی به استان قم 
معاون کل وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: در استان قم با توجه 
به افزایش ابتلا در روز های اخیر با موافقت ستاد ملی مدیریت و مقابله با کرونا 

محدودیت هایی اعمال خواهدشد.
دکتر ایرج حریرچی افزود:در استان آذربایجان شرقی نیز ستاد استانی با توجه 
به اختیارات استانی تصویب شده، در برخی مکان ها که افزایش قابل توجه ابتلا 
دارد، مجبوریم قسمتی از دورکاری ها و فاصله گذاری های فیزیکی اجرا خواهد شد. 
معاون کل وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی با ابراز تاسف از کاهش میزان 
رعایت شیوه نامه های بهداشتی در جامعه، گفت: همزمان ویروس دچار جهشی 
شده که سرایت پذیری آنرا بالا برده است. دکتر حریرچی افزود: در تمام کشور ها 
سرایت پذیری انتقالِ درون خانوادگی، به طور قابل توجهی افزایش یافته است. وی 
خاطرنشان کرد: در موج های قبلی همه گیری، معمولا شکل انتقال درون جامعه ای 
بود و انتقالِ درون خانوادگی به میزان وجود داشت، اما این انتقال هم اکنون افزایش 
یافته است. معاون کل وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: مردم باید 
درون خانواده ها مراقبت بیشتری کنند چرا که الان هر کسی مبتلا می شود دیگر 
اعضای خانواده هم را مبتلا می کند که خطرناک است و ممکن است موج های 
دیگری ایجاد کند. دکتر حریرچی خاطر نشان کرد: با هر جهش ژنی که ویروس پیدا 
می کند و به سمت بدترشدن می رود، وظیفه ما در قبال رعایت اصول سه گانه زدن 

ماسک، شستن مداوم دست ها و رعایت فاصله گذاری اجتماعی، بیشتر می شود.
جدا از حضور در مکان های شلوغ خودداری کنید

 وی از مردم خواست از حضور در مراسم ترحیم و تشییع و تجمع و گردهمایی ها 
در مراکز تفریحی و پارک ها خودداری کنند تا بتوانیم بر این بیماری غالب شویم. 

معاون کل وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی تاکید کرد: هر گونه تماس 
اجتماعی و مجاورت با دیگران انتقال بیماری را بالا می برد، حتی اگر این تجمع و 

تماس برای کار واجب و ضرروی باشد باید آگاهانه انتخاب کنیم.
حریرچی گفت: در مسائلی که مربوط به معیشت و آموزش مردم است باید 
تماس ها حداقلی باشد تا چرخ اقتصاد مختل نشود، اما تماس های غیر ضروری، 

مسائل تفریحی و تجمع در مراکز تجاری و خرید باید به حداقل برسد.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم  خبرداد:

فوت 8بیمار کرونایی و پذیرش
 184 بیمار جدید 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: در شبانه روز گذشته ۸ نفر از بیماران 
مبتلا به کرونا در قم جان خود را از دست دادند.

دکتر قدیر گفت : در ۲۴ساعت گذشته و منتهی به اول شهربور ، 1۸۴ نفر با 
تشخیص احتمالی ابتلا به بیماری کرونا در مراکز درمانی قم پذیرش شدند که 

1۲۰ نفر در بخشهای بیمارستانی قم بستری شدند.
وی افزود: در شبانه روز گذشته هم ۶۸ نفر از کل بیمارانی که در روز های گذشته 

بستری بودند با تشخیص پزشکان معالج از بیمارستان مرخص شدند.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت : در حال حاضر ۷1۵ بیمار  مبتلا به کرونا 

در بیمارستانهای قم بستری هستند که حال 11۷فر آنها وخیم است.
باید برخی محدودیت ها درقم اجرا شود

دکتر قدیر همچنین در جلسه گروه کاری تخصصی سلامت و امنیت غذایی 
استان قم با اشاره به وضعیت کرونا در قم گفت: وضعیت افزاینده کرونا را شاهد 
هستیم و خواستار اعمال برخی محدودیت ها از جمله آموزش های غیرحضوری، 

کم کردن ساعت کاری، تعطیلی مشاغل پرخطر و... هستیم.
وی افزود: پشتوانه اصلی ما مردم هستند و اگر 1۰ هزار تخت جدید هم اضافه 

کنیم تا زمانی که همراهی مردم را نداشته باشیم اتفاق خاصی رقم نمی خورد.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم همچنین به طرح هر خانه یک پایگاه بهداشت 
اشاره کرد و گفت: با اجرای این طرح سطح مراقبت ها را از مراکز بهداشت به 

منازل می بریم که بسیار با اهمیت است.

مسئول انجمن جانبازان قطع نخاع استان قم :

قم آسایشگاه جانبازان قطع نخاع ندارد
شهردار قم خبرداد:

تکمیل ۸۹۹ پروژه شهری تا پایان سال

معاون عمران قرارگاه پیشرفت و بسیج سازندگی استان قم خبر داد

بهره برداری از 111 پروژه 
عمرانی در مناطق محروم 

4

4

۸

۸

استان  و بسیج سازندگی  پیشرفت  قرارگاه  معاون عمران 
قم گفت: تعداد 111 پروژه عمرانی در حوزه زیرساخت های 
احداث  روستایی،  های  راه  احداث  آبرسانی،  نظیر  حیاتی 

با اعتباری بالغ بر  خانه عالم و احداث کارگاه های اشتغال 
1٤ میلیارد و 700 میلیون ریال اجرا شده که در هفته دفاع 

مقدس به بهره برداری خواهد رسید. سید علیرضا میرزائیان

معاون کل وزارت بهداشت خبرداد:

بازگشت محدودیت کرونایی
 به استان قم

1ماجرای پیامک »حذف تخلفات رانندگی« چیست؟

 

معاون هماهنگي امور اقتصادي استاندارقم ازتوزیع تخم مرغ با قیمت مصوب 
،1۴۵۰۰ تومان دراین استان خبرداد. مهرداد غضفری عصر دیروز در جلسه کار 
گروه تنظیم بازار با اشاره به اینکه از این پس روزانه ۴۰ تن تخم مرغ در قم توزیع 
خواهد شد گفت : نرخ مصوب این کالا 1۴۵۰۰ تومان تعیین شده و در مراکز 
عرضه توزیع خواهد شد .  غضنفري از ذخیره سازي ده میلیون عدد ماسک سه 
لایه هم در قم خبر داد و گفت : این میزان علاوه بر ذخایر استراتژیک دانشگاه 

علوم پزشکي است که براي ماههاي بعد ذخیره شده است . وي افزود : در حال

سرپرست سازمان زیباسازی شهرداری قم گفت: بالغ بر 2۰ هزار مترمربع دیوارنگاری 
در قم توسط طراحان فاخر انجام شده است. سید محمد موسوی منش با اشاره توجه 
ویژه به دیوارنگاری در سطح شهر، اظهار داشت: در مورد دیوارنگاری، بالغ بر 2۰ هزار 
مترمربع دیوارنگاری در قم توسط طراحان فاخر انجام شده است. سرپرست سازمان 
زیباسازی شهرداری قم با اشاره به اقدامات انجام شده در حوزه نقاشی شهدا در سطح 
شهر نیز یادآور شد: در حوزه نقاشی چهره شهدا اتفاقات خوبی همچون نقاشی چهره 

خلبان شهید اکبری از مفاخر شهدای قم، شهید زین الدین و شهید حججی

با توزیع روزانه ۴۰ تن درقم صورت می گیرد

عرضه تخم مرغ با قیمت هر کیلو 14500 تومان 
سرپرست سازمان زیباسازی شهرداری قم :

۲۰ هزار مترمربع دیوارنگاری اجراشده است

۸

1

شهردار قم  بابیان اینکه ۸۹۹ پروژه در شهری تا پایان سال 
بهره برداری خواهد رسید گفت: امسال در سه نوبت افتتاح 
پروژه ها داشتیم که در مجموع بیش از 7٤0 میلیارد تومان 

پروژه افتتاح شد. دکترسید مرتضی سقائیان  نژاد در مراسم 
آغاز عملیات اجرایی و افتتاح هفت پروژه بزرگ شهری که به 
مناسبت هفته دفاع مقدس در حرم مطهر برگزار شد، با اشاره 

رئیس شورای اسلامی شهر قم  گفت: از ابتدای سال 99 عددی 
بالغ بر 600 میلیارد تومان سرمایه گذاری در قم انجام شده است.

عبدالله جلالی در مراسم آغاز عملیات اجرایی و افتتاح هفت 
افتتاح  شاهد  امسال  خوشبختانه  افزود:  شهری  بزرگ  پروژه 
بسیاری از پروژه ها در سطح شهر بوده و شورونشاط اجتماعی 
فعالیت های  از  خرسندی  ابراز  با  جلالی  است.  حاکم  شهر  در 
شهرداری در چند سال گذشته و توسعه شهر در همه حوزه ها، 

تصریح کرد: اگرچه مدیریت شهری به آنچه انجام می شود قانع

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: خودرومحوری 
از  بیشتر  هرچه  استفاده  به  منجر  شهری،  مدیریت  در 
موتورسیکلت و خودرو در سفرهای درون شهری می شود که 
نتیجه ای جز تخریب محیط زیست نخواهد داشت.  سید رضا 
موسوی مشکینی با اشاره به فرارسیدن »روز جهانی بدون خودرو« 
در سخنانی اظهار داشت: امروزه یکی از چالش ها و معضلات 
جدی زیست محیطی در سطح جهان، افزایش چشمگیر آلودگی 

هوا و گرمایش زمین ناشی از سوخت های فسیلی است.  وی با

رئیس شورای اسلامی شهر قم :

جذب بیش از ۶۰۰ میلیارد تومان 
سرمایه بخش خصوصی 

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم: 

خودرومحوری نتیجه ای جز 
تخریب محیط زیست ندارد

۸ ۸

مهدی کرباسیان*

۸

اداره کل ورزش و جوانان استان قم در نظر دارد اجاره ۸ مکان ورزشی اختصاصی این اداره 
کل را از طریق مزایده و با جزئیات مندرج در اسناد مزایده، با بهره گیری از سامانه تدارکات 

الکترونیکی دولت ww.setadiran.ir  به صورت الکترونیکی واگذار نماید. 
زمان انتشار در سایت : 1۳99/۷/۲ – ساعت 9

مهلت دریافت اسناد مزایده: 1۳99/۷/1۰ – ساعت 1۵
تاریخ بازدید: 1۳99/۷/۲ تا 1۳99/۷/1۲ – ساعت 9 تا 19

مهلت ارائه پیشنهاد: 1۳99/۷/۲ تا 1۳99/۷/1۲ – ساعت 1۰ تا 19
زمان بازگشایی و اعلام برنده: 1۳99/۷/1۳ ساعت 1۰ تا 1۲

ضمنا رعایت موارد ذیل الزامی است :
1 . برگزاری مزایده صرفا از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت می باشد و کلیه مراحل 
فرآیند مزایده شامل خرید و دریافت اسناد مزایده )در صورت وجود هزینه مربوطه(، پرداخت 
تضمین شرکت در مزایده )ودیعه(، ارسال پیشنهاد قیمت و اطلاع از وضعیت برنده بودن 

مزایده گران محترم از این طریق امکان پذیر می باشد .
۲ . کلیه اطلاعات موارد اجاره شامل مشخصات، شرایط و نحوه اجاره در برد اعلان عمومی 

سامانه مزایده، قابل مشاهده، بررسی و انتخاب می باشد.
گواهی  دریافت  و  نام  ثبت  جهت  می بایست  مزایده  در  شرکت  به  علاقه مندان   .  ۳
 الکترونیکی )توکن( با شماره های ذیل تماس حاصل نمایند : مرکز پشتیبانی و راهبری 

سامانه: ۴19۳۴ – ۰۲1 
  www.setadiran.ir  اطلاعات تماس دفاتر ثبت نام استانها، در سایت سامانه به نشانی
بخش "ثبت نام/پروفایل مزایده گر" موجود است. ))لازم است مزایده گران در صورت عدم 
عضویت قبلی در سامانه ستاد، مراحل ثبت نام در سامانه مذکور و دریافت گواهی امضاء 

الکترونیك )توکن( را جهت شرکت در مزایده محقق سازند((
نشانی اداره کل ورزش و جوانان استان قم: خیابان بلوار محمد امین )ص(، روبروی کوچه 
شماره 11  - تلفن تماس: ۳۲9۳9111 و ۳۲9۳911۲ - داخلی ۲۴۰ – دبیرخانه ماده )۵( 

قانون الحاق )۲(.

اجاره ۸ مکان اداره کل ورزش و جوانان استان قم
آگهی مزایده)نوبت اول(

شناسه آگهی : 99۶۴۳9



چهار شنبه -دوم مهر ماه 1399-    سال بیست  و سوم -   شماره 25121

 

 رییس جمهوری با تأکید بر اینکه فرهنگ نقش بسیار مهمی در هشت سال 
دفاع مقدس داشت، گفت: عامل اصلی ایستادگی، مقاومت و پیروزی در دفاع 
هشت ساله فرهنگ، به ویژه فرهنگ دینی و اعتقادی فرزندان این مرز و بوم بود و 

دفاع مقدس نیز فرهنگ جهاد، ایثار و شهادت را به وجود آورد. 
حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی روز سه شنبه در جلسه شورای عالی 
انقلاب فرهنگی با گرامیداشت هفته دفاع مقدس، به ایستادگی ملت ایران در 
برابر قدرت های جهانی در طول ۸ سال دفاع مقدس اشاره کرد و گفت: در دوران 
نسبتاً طولانی بعد از جنگ جهانی دوم، ملت ایران در طول ۸ سال دفاع مقدس 
نه تنها در برابر ارتش متجاوز بلکه در مقابل همه قدرت های جهانی مقاومت کرد 

و به پیروزی رسید.
رییس جمهوری با تبیین رویکردهای فرهنگی در دوران دفاع مقدس با اشاره به 
نقش نیروی انسانی و تجهیزات گفت: در بعضی از کشورها حرف اول را در جنگ، 
تجهیزات و امکانات نظامی می زند اما بی تردید در دفاع مقدس ۸ ساله کشورمان، 

نیروی انسانی حرف اول را می زد و دفاع ما نیرو محور بود.
رییس جمهوری خاطر نشان کرد: ایثارگران و جوانانی که برای دفاع از کشورمان 
در مرزها حضور پیدا کردند بر مبنای ایمان، اعتقاد و عشق به وطن وارد عرصه 

مقاومت و ایستادگی شدند.
روحانی با تأکید بر اینکه فرهنگ نقش بسیار مهمی در دفاع مقدس ۸ ساله 
داشت، گفت: ایمان جوانان، اعتقاد به روز قیامت، ایمان به آیات قرآن و روایات 
و اینکه واقعاً برای معامله با خدا رفتند، محور اصلی دفاع مقدس بود و بی تردید 

اعتقاد داشتند که جهاد با مال و جهاد با نفس و جان، تجارتی است که موجب 
نجات انسان می شود.

رییس جمهوری اضافه کرد: مرور تاریخ دوران دفاع مقدس و مشاهده حالات 
مبارزین و مجاهدین حاضر در میدان جنگ و بویژه در سنگرها و دعا و توسل آنان 
در شب های عملیات حاکی از آن است که مؤلفه فرهنگ بویژه فرهنگ دینی و 
اعتقادی نقش اساسی در این دوران داشته و تجهیزات و امکانات در مرحله بعدی 
قرار دارد، مخصوصاً اینکه دشمن را به طور مداوم تجهیز می کردند در حالی که 
امکانات و تجهیزات ما محدود بود و کسی ما را یاری نمی کرد و تنها بودیم، همانند 

شرایط امروز که به تنهایی ایستادگی و مقاومت می کنیم.
روحانی با تأکید بر اینکه دوران دفاع مقدس و ایستادگی جوانان این مرز و بوم در 
میدان رزم، متقابلًا فرهنگ، جهاد، ایثار و شهادت را به وجود آورد، اظهار داشت: 
اگر امروز روحیه ایستادگی و مقاومت در جامعه احساس می شود، بی تردید دفاع 
مقدس در ترویج و تثبیت این روحیه نقش بسزایی داشته است، لذا فضا و عطری 

که ایثار و شهادت در جامعه ایجاد کرد، امروز هم به مشام می رسد.
رییس جمهوری خاطر نشان کرد: امروز هم صبر و ایستادگی خانواده شهدا 
و جانبازان و ایثارگران درس های بزرگی برای همه ما است، آنان فرهنگ ایثار، 
ایستادگی، صبر و بردباری را به معنای واقعی کلمه در جامعه ترویج می کنند 
و کسانی هستند که مشکلات و مسایل جنگ هیچ وقت آنها را سست نکرده و 

احساس فروماندگی و تسلیم در آنان به وجود نیاورده است.
روحانی تصریح کرد: دفاع مقدس فرهنگ نوینی را در جامعه ایجاد و تقویت کرد 
و امروز هم این فرهنگ وجود دارد و انشاالله برای سالیان طولانی این فرهنگ در 

جامعه عطرافشانی کند.
رییس جمهوری با بیان اینکه فرهنگ نقش اساسی در تبیین دوران دفاع مقدس 
دارد، خاطر نشان کرد: همانگونه که مقام معظم رهبری در سخنرانی اخیر خود 
تأکید کردند، امروز بار سنگینی بر دوش اصحاب فرهنگ قرار دارد تا واقعیات ۸ 
سال دفاع مقدس در قالب کتاب، شعر و فیلم های سینمایی را برای نسل های 

آینده تبیین کنند.
روحانی اضافه کرد: امیدوارم اصحاب فرهنگ و آنهایی که اهل قلم هستند نه 
تنها دوران ۸ سال دفاع مقدس، بلکه همه مراحل بعد از آن را نیز برای جامعه تبیین 
کنند و در این راه باید روحیه و احوال جانبازان و خانواده معظم شهدا را که برغم 
گذشت ۳۰ سال هنوز هم ایستادگی و مقاومت می کنند، برای همگان تبیین شود 

و صحنه های بی بدیل دفاع مقدس پیش روی نسل جوان قرار گیرد.
رییس جمهوری گفت: واقعیات دفاع مقدس و صبر و ایستادگی جانبازان و 

خانواده شهدا می تواند در کتب درسی و دانشگاهی مطرح شود.
روحانی تصریح کرد: ۸ سال دفاع مقدس جزء اوراق نورانی تاریخ کشورمان است 

و باید برای نسل جوان، دانش آموزان و دانشجویان به خوبی تبیین شود.

امیر حاتمی:

حق تعقیب قاتلان شهید سلیمانی 
به قوت خود باقی است

وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح گفت: حق تعقیب قاتلین شهید سلیمانی به 
قوت خود باقی است و این لرزه همواره بر تن جنایتکاران خواهد ماند.

امیر سرتیپ امیر حاتمی وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح در مراسم تجلیل از 
پیشکسوتان عرصه ایثار، آزادگان، جانبازان و بازنشستگان وزارت دفاع که همزمان با 
گرامیداشت چهلمین سالگرد دفاع مقدس در شهرک امام خمینی )ره( برگزار شد، 
با گرامیداشت یاد و خاطره شهدای ۸ سال دفاع مقدس و تجلیل از جانفشانی های 
و  فراوان  خسارت های  کنار  در  تحمیلی  جنگ  مقدس،گفت:  دفاع  پیشکسوت 
مخاطراتی که برای کشورمان داشت، دستاوردهای ارزشمندی نیز برای انقلاب 

اسلامی به ارمغان آورد.
وی با بیان اینکه دفاع مقدس ملت ایران بر خلاف سایر نبردهای ایران در ادوار 
گذشته، عزت، افتخار و غرور را برای میهن اسلامی به همراه آورد گفت: وضعیت 
امروز ایران اسلامی در عرصه های مختلف علمی، سیاسی و بخصوص حوزه دفاعی 
به گونه ای است که علی رغم تهدیدهای ظالمانه نظام سلطه، ایران اسلامی می تواند 
هر تهدیدی را در نقطه ی شروع آن حتی خارج از مرزهای خود کشف و خنثی نماید.
وزیر دفاع با بیان اینکه مصداق عینی اقتدار ایران در آوردگاه ها و برهه های مختلف، 
برای همگان آشکار و نمایان شده است تصریح کرد: زمانی که دشمن یک سرزمین 
بزرگ را با ایجاد گروه های تروریستی به اشغال خود در آورد، ایران اسلامی با نقش 
آفرینی خود و با الهام از دفاع مقدس توانست به کمک نیروهای مسلح و مردم سوریه و 

عراق بر دشمنان و تروریسم ساختگی فائق آید.
امیر حاتمی با اشاره به رشادت های شهید سپهبد حاج قاسم سلیمانی در مبارزه 
با تروریسم جهانی گفت: هدف دشمن از ترور شهید سلیمانی جلوگیری از تحقیر 

بیشتر آمریکا نزد اذناب منطقه ای خود بود.
وی با بیان اینکه یاد سردار دل ها همواره در دل آزادی خواهان جهان زنده خواهد 
ماند افزود: حق تعقیب قاتلین شهید سلیمانی به قوت خود باقی است و این لرزه 

همواره بر تن جنایتکاران خواهد ماند.
وزیر دفاع تصریح کرد: مقاومت تا بیرون راندن دشمن از غرب آسیا و پاک کردن 
منطقه از لوث وجود شیطان بزرگ ادامه خواهد یافت و این مسیر با الهام گیری از راه 

شهدای دفاع مقدس و راه امام حسین )ع( و یارانش با قدرت به پیش خواهد رفت.
امیر حاتمی با اشاره به شکست آمریکا در عرصه سیاسی، گفت: این از برکت دفاع 
مقدس و نتیجه ایستادگی و مقاومت ملت ایران است که جامعه جهانی و شورای 
امنیتی که همواره گوش به فرمان آمریکا بوده است حرف و خواسته او نمی پذیرند 
و در واقع با این اقدام، غیر قانونی بودن، غیر حقوقی و غیر انسانی بودن اقدامات و 
رفتارهای امریکا را نشان می دهند. وی با بیان اینکه ایستادگی و مقاومت ملت ایران 
و خون هایی که در راه آزادی و استقلال جمهوری بر زمین جاری شد، ایران را تبدیل 
به یک قدرت تاثیرگذار در عرصه جهانی کرد، افزود: علاوه بر حوزه دفاعی و سیاسی، 
جمهوری اسلامی در عرصه طراحی، ساخت و تولید نیز دستاوردهای ارزشمندی را 

علی رغم تمامی محدودیت ها و تحریم های یکجانبه به دست آورده است.

علی صوفی:

اصلاح قانون انتخابات
 یک دغدغه سیاسی است

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: بر سر کار آمدن مدیران شایسته از طریق 
اصلاح قانون انتخابات یک دغدغه سیاسی برای فعالین حزبی و سیاسی محسوب 

می شود. 
علی صوفی در ارتباط با دغدغه این روزهای فعالین سیاسی و حزبی اظهار کرد:  
در درجه اول مسئله انتخابات یک دغدغه جدی پیش روی ما است. دغدغه اصلی 
فعالان سیاسی امروز انتخابات آتی است چراکه سرنوشت کشور و حق حاکمیت 
مردم بر سرنوشت خود با انتخابات به انجام می رسد.  وی ادامه داد: با توجه به تمام 
مشکلات سیاسی و اقتصادی سر راه زندگی، مردم احساس می کنند کشور در دست 
کسانی است که شایستگی لازم را ندارند. معیشتشان در دست مدیرانی قرار گرفته 
که شایسته نیستند و کلا امر شایسته سالاری  مخدوش شده است و حق مردم از 
این نظر ضایع شده است.  این فعال سیاسی گفت: مردم درگیر  مشکلات معیشتی 
می شوند و می بینند برخی کسانی که  بر مردم حاکم شده اند صلاحیت  ندارند و 
این افراد هر روز  مردم را با مشکلات جدیدی رو به رو کرده اند. پس مشخص است که 
دغدغه اصلی ما این است که این مشکل بر طرف شود.  وی گفت: طی راه حلی که 
برای این موضوع ارائه می دهیم اصلاح قانون انتخابات در درجه اول است. بر طرف 
کردن موانع انتخابات از طرق قانونی راه حل پیش رو است.  صوفی خاطرنشان کرد: 
تا کنون این موضوع چند بار در قالب لایحه و طرح در دولت و مجلس  مطرح شده،  
ولی هر بار به دلایلی جلویش گرفته شده است. اگر الزامات تامین مشارکت حداکثری 
در انتخابات که همیشه راهبرد مقام معظم رهبری بوده است جدی گرفته شود باید 

این قانون اصلاح و عملیاتی شود.
 

نایب رییس کمیسیون اجتماعی مجلس:

ایجاد باشگاه تحریمی ها مسیر انزوای 
آمریکا را تسهیل می کند

نایب رییس کمیسیون اجتماعی مجلس گفت: با ایجاد باشگاه تحریمی ها نیز 
هم مصون سازی در برابر تحریم ها محقق و هم مسیر انزوا و اضمحلال آمریکا تسریع 

می شود. 
عباس گودرزی در جلسه علنی روز سه شنبه مجلس در نطق میان دستور خود 
اظهار داشت: آمریکا در شرایطی ادعای فعال شدن مکانیسم ماشه را دارد که هیچ 
تعهدی به حقوق بین الملل نداشته و صرفاً براساس منطق قدرت و زور عمل می کند.

 وی با بیان اینکه با این وضعیت دیگر باقی ماندن در برجام و پایبندی به تعهدات 
هسته ای تنها موجب گستاخی آمریکا خواهد شد،گفت:  هرچند که تاکنون هم به 
استناد مفاد برجام عملًا از برجام چیزی نمانده، شایسته است که گام های بعدی 
کاهش تعهدات عملی شود. نایب رییس کمیسیون اجتماعی مجلس افزود: جوانان 
مومن منطقه و انقلابی منطقه به نقطه کمال نترسیدن از مرگ رسیده اند. پیروزی 
جبهه حق وعده ای فقط برای آینده نیست بخش زیادی از این فتح بزرگ اتفاق 
افتاده است. با ایجاد باشگاه تحریمی ها نیز هم مصون سازی در برابر تحریم ها محقق 
و هم مسیر انزوا و اضمحلال آمریکا تسریع می شود. گودرزی یادآوردشد: یکی از 
معضلات کشور تخصیص ناعادلانه ارزهای ۴۲۰۰ تومانی است که این روش منجر 
به رونق قاچاق کالا به کشورهای مجاور و همچنین موجب خلق سلاطین اقتصادی 
از جمله سلطان شکر، سلطان سکه، سلطان برنج و سلطان ارز شده است. وی با بیان 
اینکه این سلطان ها محصول جهت گیری های غلط دولت در حوزه اقتصاد است، 
اظهارداشت: باید این روند فسادزا متوقف شود و مابه التفاوت ارز دولتی و نیمایی به 
جای تخصیص به واردکنندگان به بیمه ها و مصرف کنندگان واقعی داده شود تا توسط 

خود مردم مدیریت شود.

عضو کمیسیون آموزش مجلس: 

باید قوانین رانت زا را لغو کنیم
عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس شورای اسلامی گفت: در مجلس 
جدید باید قوانینی که رانتی را برای عده ای خاص ایجاد کرده لغو کنیم و به توزیع 

عادلانه ثروت کمک کنیم و از تمرکز منابع در کلانشهرها پرهیز کنیم. 
»رضا حاجی پور« در جلسه علنی روز سه شنبه مجلس شورای اسلامی در نطق 
میان دستور خطاب به هیات رییسه و نمایندگان اظهار داشت: 119 روز از آغاز به کار 
مجلس یازدهم گذشت و این مجلس که در رسانه ها صفت انقلابی را یدک می کشد 

باید حداقل انتظارات موکلین را برآورده کند.
عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس افزود: عدالت یکی از مهمترین فصول 
اصلی بیانیه گام دوم رهبر انقلاب اسلامی است که به مثابه چراغ راه و مانفیست 
چله دوم انقلاب اسلامی ایران و چراغ راه دستیابی به آرمان های بلند ملت ایران به 
شمار می رود. به گفته رهبری ما در تحقق عدالت اجتماعی نمره قابل قبولی کسب 
نکرده ایم و این گزاره بدیهی، بر کسی پوشیده نیست و عجیب که برخی از خواص 
قاعده الاهم فالاهم را درک نمی کنند. عدالت اگر در جامعه ساری و جاری شود بدون 

شک همه مشکلات اقتصادی کشور رفع و رجوع می شود.

شوی تلویزیونی
 و  دیگر هیچ

مشاور  دفاع،  تجارت،  دارایی،  خارجه،  امور  وزیران 
صبح  ملل،  سازمان  در  آمریکا  سفیر  و  ملی  امنیت 

تا  شدند  ظاهر  خبرنگاران  مقابل  در  یکدیگر،  کنار  در  محلی،  وقت  به  دوشنبه 
تحریمهای جدیدی را علیه ایران اعلام کنتد. اکنون می توانیم این برنامه و اظهارات 

مقام های آمریکایی را به اجمال بررسی و به این نکته های کوتاه اشاره کنیم:
1- اعمال تحریم علیه اتباع ایرانی،  از جانب آمریکا، رویدادی تکراری است. صف 
کشی مقام های بلندپایه آمریکایی برای اعلام تحریم چند فرد و شرکت ایرانی، 
بزرگنمایی اقدامی مداوم و البته بی اهمیت برای ایران است که بیش ازهر موضوع 
دیگری، برملاکننده دستهای خالی آمریکاست. اینکه چند وزیر و مقام بلند پایه 
آمریکا، به صف شوند و به جای اعلام تصمیمات مهم، کم سابقه و  موُثر ، تنها اعلام 
کنند چند نام به فهرست تحریمها اضافه شده است، از آن رویدادهایی است که تنها 
در دولت ترامپ باید منتظرش بود. ۲- سخنان سفیر آمریکا در سازمان ملل، در میان 
سخنان تکراری مقامهای آمریکایی، جالب بود. او گفت آمریکا بدون نیاز به حمایت 
دیگران و در زمانی که در اقلیت قرار دارد، اهداف خود را درباره ایران دنبال می کند. 
چراکه به گفته او، آمریکا در طرف حق ایستاده است. مستقل ازاینکه سخنان خانم 
سفیر تا چه حد اعتبار دارد، این واقعیت که مقام آمریکایی، به این نکته اشاره کرد که 
آمریکا در اقلیت  و البته در طرف حق قرار دارد، علاوه بر آنکه نشانه انزوای خود ساخته 
آمریکاست، یادآور سخنان مقام های  حکومتهای ایدیولوژیکی است که در دهه های 

گذشته در مقابل نظام جهانی، ایستاده و ناامیدانه برای تغییر آن شعار داده اند. 
تنزل جایگاه آمریکا از ابرقدرتی که نظام جهانی را سامان می دهد و قدرتهای دیگر، 
از او پیروی می کنند به حکومتی که ادبیات مقام های آن یادآور ادبیات افرادی مانند 
کاسترو است، نشان دهنده  سطح پایین قابلیتهای افرادی مانند ترامپ و پمپئو است. 
البته پمپئو  وقتی در پاسخ به خبرنگاری ادعا کرد آمریکا در انزوا نیست و این ایران است 
که منزوی است، گویا علاوه بر آنکه سخنان چند دقیقه قبل  خانم سفیر را نادیده می 
گرفت، قصد داشت این موضوع را به فراموشی بسپارد که هیچ یک از اعضای شورای 
امنیت برای بازگشت تحریمهای ایران، با واشنگتن همراهی نکرده اند. ۳- پمپئو اعلام 
کرد ترامپ قصد دارد طرفهایی را که با ایران سلاح معامله می کنند، تحریم کتد. این 
درحالی است که خریداران سلاح ایران، بازیگران متطقه ای هستند که هیچ مناسباتی 
با آمریکا ندارند. به علاوه ایران در شرایط کنونی، با توجه به ملاحظات اقتصادی، برای 
خرید سلاح اقدام مهمی انجام نمی دهد و فروشندگان احتمالی سلاح به ایران مانند 
روسیه نیز مناسبات خود را بر اساس تهدیدات آمریکا سامان نمی دهند.  صف کشی 
روز دوشنبه مقامهای آمریکایی و اظهارات آنها، بیش از آنکه اقتدار آمریکا را نشان دهد، 

به یک نمایش  عجیب و بیهوده بدل شد که شاید کمتر تکرار شود.

با ابتلای ۳۷12 بیمار جدیدصورت گرفت؛

رکوردشکنی ابتلای روزانه کرونا در کشور 
سخنگوی وزارت بهداشت گفت: با شناسایی ۳۷1۲ بیمار جدید کووید19 در 

کشور رکورد آمار ابتلا به کرونا در کشور شکسته شد.
دکتر سیما سادات لاری اظهارداشت: تاکنون ۴۲9 هزار و 19۳ نفر در کشور به طور 
قطعی به ویروس کرونا مبتلا شده اند و با فوت 1۷۸ نفر در ۲۴ ساعت گذشته، تعداد 

جان باختگان کرونا در کشور به ۲۴ هزار و ۶۵۶ نفر رسیده است. 
بر اساس  و  اول مهر 1۳99  امروز  تا  دیروز  از  افزود:  بهداشت  وزارت  سخنگوی 
معیارهای قطعی تشخیصی، سه هزار و ۷1۲ بیمار جدید مبتلا به کووید19 در کشور 
شناسایی و هزار و ۸1۷ نفر از آنها بستری شدند. با این حساب، مجموع بیماران 

کووید19 در کشور به ۴۲9 هزار و 19۳ نفر رسید.
 وی ادامه داد: متاسفانه در ۲۴ ساعت گذشته، 1۷۸ بیمار کووید19 جان خود 

را از دست دادند و مجموع جان باختگان این بیماری به ۲۴ هزار و ۶۵۶ نفر رسید. 
معاون وزیر بهداشت گفت: خوشبختانه تاکنون ۳۶۳ هزار و ۷۳۷ نفر از بیماران، 
بهبود یافته یا از بیمارستان ها ترخیص شده اند. همچنین ۳9۲۲ نفر از بیماران مبتلا 

به کووید19 در وضعیت شدید این بیماری تحت مراقبت قرار دارند.
تشخیص  آزمایش  و ۶19  هزار  و ۸۰۰  میلیون  سه  تاکنون  افزود:  لاری  خانم   

کووید19 در کشور انجام شده است.
وی اظهار کرد: استان های تهران، اصفهان، قم، آذربایجان شرقی، خراسان 
جنوبی، سمنان، قزوین، لرستان، اردبیل، خوزستان، کرمانشاه، گیلان، بوشهر، 
زنجان، ایلام، خراسان رضوی، مازندران، البرز، آذربایجان غربی، مرکزی، کرمان، 
خراسان شمالی، همدان و یزد در وضعیت قرمز قرار دارند. استان های کهگیلویه 
و بویراحمد، چهارمحال و بختیاری، هرمزگان، فارس و گلستان نیز در وضعیت 
نامه  رعایت شیوه  میزان  بهداشت گفت:  وزارت  دارند. سخنگوی  قرار  هشدار 
های بهداشتی و استفاده از ماسک در کشور سیر نزولی دارد و همزمان با این 
روند کاهشی، شاهد افزایش موارد ابتلا و بستری روزانه به علت کرونا در اغلب 

استان های کشور هستیم.
استفاده از ماسک، الزام و تعهد اجتماعی

لاری ادامه داد:  اکنون در شرایطی قرار داریم که مردم نیاز به همبستگی بیشتر 
برای حفظ سلامت خود دارند و شرط اساسی موفقیت در این دوران حساس همه 

گیری بیماری، همکاری بیشتر و موثرتر مردم با همکاران نظام سلامت کشور است.
  لاری افزود: نباید فراموش کنیم که استفاده از ماسک یک الزام و تعهد اجتماعی 
است و تقویت حس مسئولیت پذیری در برابر سلامت دیگران که برای کنترل و مهار 
بیماری در این مقطع حساس کنونی بسیار مهم است. مطمئنا هرگونه عادی انگاری 
شرایط و سهل انگاری در رعایت پروتکل های بهداشتی می تواند زمینه لازم را جهت 

شیوع گسترده تر بیماری در کشور فراهم کند. 
معاون وزیر بهداشت گفت: امیدواریم با تقویت عزم و اراده مردم در رعایت شیوه نامه 
های بهداشتی و استفاده جدی تر و همگانی تر از ماسک و البته پرهیز از هرگونه رفتار 

اجتماعی خطر آفرین، شاهد کنترل و مهار بیماری در کشور باشیم.

سخنگوی وزارت خارجه : 

پاسخ ایران به آمریکا بر اساس اصل دفاع 
مشروع خواهد بود

سخنگوی وزارت امور خارجه کشورمان می گوید: بر اساس حق "دفاع مشروع" 
که یک حق شناخته شده در حقوق و نظام بین الملل است، پاسخ ایران به هرگونه 
سرکشی و یاغیگری آمریکا علیه کشورمان، کوبنده و بدون لحظه ای تردید خواهد 

بود. 
سعید خطیب زاده، در پاسخی به سوالی در مورد استفاده ایران از ماده ۵1 منشور 
سازمان ملل متحد در برابر اقدامات احتمالی آمریکا علیه کشورمان با توجه ادعا و اصرار 
این کشور مبنی بر بازگشت تحریم های پیشین شورای امنیت سازمان ملل متحد علیه 
ایران، با بیان این که حق دفاع مشروع یک حق شناخته شده در حقوق و نظام بین الملل 
است، اظهار کرد: اگر حاکمیت ملی و کیان  کشوری به هر نحوی از انحاء مورد تعرض 
قرار بگیرد، قطعا هر کشوری از جمله ایران می تواند از این حق مشروع که یک حق 

مسلم شناخته شده است برای دفاع از خود استفاده کند. 
وی تاکید کرد: در مورد آمریکا نیز پیام روشن است، پاسخ ایران به هرگونه سرکشی و 

یاغی گری آمریکا کوبنده و بدون لحظه ای تردید خواهد بود.
 

سازمان انرژی اتمی ایران در پیامی اعلام کرد؛

راه تعامل باایران تفاهم براساس عزت، 
حکمت و مصلحت است

سازمان انرژی اتمی ایران در پیامی، تنها راه تعامل با ملت تمدن ساز ایران را احترام 
به عظمت فرهنگ و تمدن ایران زمین و گفت وگو و تفاهم براساس سه اصل عزت، 

حکمت و مصلحت دانست.  
سازمان انرژی اتمی ایران روز سه شنبه در پیامی توییتی به مناسبت هفته دفاع 
و  شیرزنان  مجاهدت های  یادآور  مقدس  دفاع  گرامیداشت  هفته  نوشت:  مقدس 
پولادمردان ایران اسلامی برای صیانت و حراست از حریم مقدس مادر میهن است. 
این پیام افزود: فداکاری و عظمت ملت ایران در تاریخ انقلاب اسلامی بر جهانیان ثابت 

کرده است که سیاست قلدرمآبانه و یکجانبه گرایانه ره به جایی نخواهد برد.

اخبار

روحانی در جلسه شورای عالی انقلاب فرهنگی:
دفاع مقدس فرهنگ جهاد، ایثار و شهادت را به وجود آورد

وحدت  با  رابطه  در  طلب،  اصلاح  سیاسی  فعال   
اصلاح طلبان جهت حضور در انتخابات 1۴۰۰ گفت: 
در  رسیدن  وحدت  به  برای  مشکلی  اصلاح طلبان 
انتخابات ریاست جمهوری ندارند، معمولا بیشترین 
مشکل را در لیست های انتخاباتی مجلس دارند، البته 
این مسئله منحصر به جناح اصلاح طلب نیست بلکه 

جناح رقیب هم، چنین مشکلی را دارد.
انتخابات  در  وحدت  ایجاد  افزود:  شیرزاد،  احمد 
مجلس از این جهت دشوار است که رقابت های محلی 
شکل می گیرد و کاندیداهای زیادی مطرح هستند، لذا 
در این شرایط رسیدن به لیست واحد مورد حمایت یک 

جریان، بسیار دشوار است.
که  است  داده  نشان  تجربه  داد:  ادامه  شیرزاد 
اصلاح طلبان در انتخابات ریاست جمهوری به سهولت 
به وحدت نظر می رسند به عنوان مثال در انتخابات 
اصول گرا،  کاندیدای   ۶  ،9۲ سال  جمهوری  ریاست 
میانه رو  کاندیدای  یک  و  اصلاح طلب  کاندیدای  یک 
از میان  مطرح بودند، که در نهایت جریان اصول گرا 
کند،  راضی  را  حدادعادل  شد،  موفق  کاندیدا  آن ۶ 

که کناره گیری کند اما هیچ کدام از ۵ کاندیدای دیگر 
حاضر نبودند که به وحدت نظر برسند و بر روی یک 
نفر توافق کنند، که این نکته بیانگر ضعف یک جریان 

سیاسی است.
این فعال سیاسی اصلاح طلب ضمن تاکید بر وحدت 
این  در  کرد:  تصریح  انتخابات 9۲  در  اصلاح طلبان 
انتخابات جریان اصلاح طلبی توانست با یک مدیریت 
یعنی  به خود،  نزدیک  کاندیدای  تاریخی  و  ارزشمند 
عارف را کنار بگذارد و بر روی روحانی به توافق برسد. 
لازم به ذکر است که اصلاح طلبان هم در سال ۸۴ با 
مشکل به تواقق نرسیدن، مواجه شدند که از این نظر 
آسیب هم دیدند اما همان تجربه کافی بود که بدانند 
اگر در انتخابات بعدی توافق نکنند، به نتیجه خوبی 

نخواهند رسید.
و  بسترها  حاضر  حال  در  اینکه  بیان  با  شیرزاد 
زمینه های به وحدت رسیدن اصلاح طلبان فراهم است، 
اظهار کرد: همچنین چهره های مطرح در قواره ریاست 
جمهوری در جریان اصلاح طلب بسیار زیاد است در 
حالی که جریان اصول گرا، فاقد چهره هایی است که 

وجاهت ریاست جمهوری را داشته باشند.
افزایش  در  صلاحیت ها  تایید  نقش  با  رابطه  در  او 
شمار کاندیداهای اصول گرا در انتخابات خاطرنشان 
نحوه  با  رابطه  در  کرد: درست است که اصول گرایان 
احراز صلاحیت ها نگرانی ندارند اما به عنوان مثال در 
یا سایر  و  فرانسه  آمریکا،  انتخابات ریاست جمهوری 
کشورها که مشکل رد یا تایید صلاحیت ندارند، ممکن 
است جبهه های سیاسی با چند کاندیدا وارد صحنه 
انتخابات شوند اما در رقابت های درون حزبی، در نهایت 
بر روی یک کاندیدا توافق و در انتخابات ۲ الی ۳ نفر 

باهم رقابت می کنند.
شیرزاد در پایان یادآور شد: تجربه نشان داده است که 
انتخابات دو قطبی که در آن ۲ چهره مطرح هستند، 
جدی تر است تا انتخاباتی که ۷،۸ نفر کاندیدا ضعیف در 
قدرت جذب آرا، حضور دارند. درست است که جریان 
اصول گرایی از حیث تایید صلاحیت ها مانعی ندارد اما 
هیچ مانعی هم برای به وحدت رسیدن ندارد، لذا این به 
وحدت نرسیدن نشان دهنده عقب ماندگی این جریان 

سیاسی است. 

احمد شیرزاد:

 بسترها و زمینه های به وحدت رسیدن اصلاح طلبان فراهم است

فرمانده ناجا گفت: باید جلوی هرگونه بی بندوباری 
در کشور گرفته شود، منشاء اصلی این تهاجم های 
فرهنگی فضای مجازی است و ناجا در این خصوص 

نیازمند کمک سایر دستگاه های مربوطه است. 
سردار حسین اشتری در نشست مجمع نمایندگان 
استان فارس اظهارداشت:امروز به حمداله پلیس با 
اقتدار مأموریت های خود را به سرانجام می رساند و 
هر سال نیز توفیقات خوبی را کسب می کند؛ از این 
رو لازم است که در تمامی حوزه ها به نیروی انتظامی 
کمک شود و مجلس نیز بایستی به ما توجه ویژه ای 

داشته باشد.
از  ناشی  باختگان  جان  بحث  :در  افزود  وی 
تصادفات جاده ای کاهش چشمگیری داشته ایم که 
از این بابت خداوند را شاکریم؛ از این رو به هر میزان 
تجهیزات به روز باشد و افزایش یابد قطعاً مأموریت ها 

نیز به نحو مطلوب انجام می شود.
اهمیت  به  ادامه  در  انتظامی  مقام  این 
نیز اشاره کرد و گفت: اگر  هوشمندسازی پلیس 
هوشمندسازی در نیروی انتظامی به خوبی محقق 
موفق  نیز  مردم  به  رسانی  خدمت  ارائه  در  شود 

خواهیم بود.
و  اراذل  با  برخورد  خصوص  در  اشتری  سردار 
اوباش عنوان کرد: به حمدالله در این خصوص در 
تمامی استان ها اقدامات مطلوبی انجام شده است 
مربوطه  دستگاه های  بیشتر  حمایت  نیازمند  اما 

خصوصاً نمایندگان مجلس هستیم.
که  است  لازم  افزود:  فوق  مطلب  ادامه  در  وی 
این  از  که  یابد  افزایش  کشور  در  جرم  هزینه های 
لحاظ نیز مجلس باید این موضوع را مورد اهتمام 
ویژه قرار دهد. فرمانده نیروی انتظامی به موضوع 
تهاجم فرهنگی در جامعه و تبعات آن اشاره و عنوان 
کرد: باید جلوی هرگونه بی بندوباری در کشور گرفته 
شود، منشأ اصلی این تهاجم های فرهنگی فضای 
مجازی است و ناجا در این خصوص نیازمند کمک 

سایر دستگاه های مربوطه است.
لزوم اهتمام ویژه به رفع مشکلات معیشتی کارکنان
وی در ادامه به اهمیت معیشت کارکنان اشاره کرد 
و گفت: نباید کارکنان ناجا از نظر مسکن )ملکی 
مشکلات  اگر  باشند؛  داشته  دغدغه  سازمانی(  و 
انجام  در  قطعاً  شود  مرتفع  کارکنان  معیشت 

مأموریت ها نیز تأثیرگذار خواهد بود بنابراین در این 
حوزه نیز دستگاه های مربوطه باید پای کار باشند.

رئیس پلیس کشور با بیان اینکه کارکنان ناجا از 
ایثارگرترین نیروها هستند، گفت: انصافاً کارکنان ما 
جان خود را در طبق اخلاص گذاشته اند و خالصانه 

به مردم خدمت رسانی می کنند.
سردار اشتری به موضوع خیران امنیت ساز نیز 
اشاره کرد و گفت: لازم است که این موضوع بیش از 
پیش مورد اهتمام قرار بگیرد و خیران امنیت ساز نیز 

بیشتر از گذشته پای کار باشند.
وی به طرح ناظر یک اشاره کرد و گفت: به حمداله 
داشته  همراه  به  مطلوبی  اثرات  طرح  این  اجرای 
است، از این رو نیازمند حمایت های بیشتر هستیم.

امنیت  اینکه  بیان  با  پایان  در  اشتری  سردار 
مردم خط قرمز ما است، خاطر نشان کرد: نیروی 
انتظامی با تمام توان و مقتدرانه در تمامی صحنه ها 
حضور خواهد داشت و از ایجاد بی نظمی در جامعه، 
نمایندگان  شما  که  امیدواریم  می کند؛  جلوگیری 
مجلس نیز بیش از گذشته همراه ما باشید تا بتوانیم 

خدمتگزار مردم و سرباز خوبی برای ولایت باشیم.

فرمانده ناجا :

باید جلوی هرگونه بی بندوباری در کشور گرفته شود 

معاون اول رئیس جمهور: بهبود فضای کسب و حذف مقررات دست و پاگیر از 
نیاز های اصلی سرمایه گذاری در کشور و تحقق توسعه است.

اسحاق جهانگیری در جلسه کارگروه رفع موانع جهش تولید که صبح  روز سه 
شنبه به ریاست وی برگزار شد از هدایت نقدینگی به سمت تولید به عنوان یکی از 
دغدغه های همیشگی مقام معظم رهبری، رئیس جمهور و سایر مسئولین کشور 
یاد کرد و گفت: لازمه هدایت نقدینگی موجود در کشور به سمت تولید، تدوین 

راهکار هایی اجرایی و عملیاتی و نیز رفع موانع پیش روی تولید است.
معاون اول رئیس جمهور سرمایه گذاری را یکی از نیاز های اصلی کشور برای 
نیل به توسعه برشمرد و گفت: بهبود فضای کسب و حذف مقررات دست و پاگیر از 

نیاز های اصلی سرمایه گذاری در کشور و تحقق توسعه است.
وی با تاکید بر ضرورت حذف مقررات زاید و دست و پاگیر که بر سر راه فعالان 
اقتصادی قرار دارد، اظهار داشت: وزرا و روسای دستگاه های اجرایی باید شجاعانه 
نسبت به حذف مقررات زائد که لازمه بهبود فضای کسب و کار است اقدام کنند 
و اجازه ندهند مقاومت های درون دستگاهی مانع از این تصمیم مهم و راهگشا 

شود.
معاون اول رییس جمهور همچنین با اشاره به اینکه متاسفانه گاهی همزمان با 

حذف مقررات دست و پاگیر و زائد شاهد وضع مقررات متعدد دست و پاگیر جدید 
در دستگاه های اجرایی هستیم، گفت: نباید اجازه دهیم مقررات زائد جدید وضع 
شود و باید سازوکاری اندیشیده شود تا هر دستگاه اجرایی مکلف شود به ازای هر 
قانون و مقررات جدید، دو قانون و مقررات هم سطح که قبلا وضع شده را حذف 

کند.
وی با تاکید بر اینکه باید بستر های لازم را برای فعالیت بخش خصوصی و فعالان 
اقتصادی فراهم کنیم، خاطرنشان کرد: مهمترین اقدام برای حل مشکلات 
فراروی بخش تولید، شناسایی و احصاء موانع و چالش های فعلی است که لازم 
است وزارتخانه های جهاد کشاورزی، صنعت، معدن و تجارت و بانک مرکزی در 
جلسه بعدی کارگروه، گزارشی جامع از وضعیت موجود و چالش های فراروی 

بخش تولید کشور را دسته بندی و برای رفع این موانع راهکار پیشنهاد کنند.
معاون اول رئیس جمهور همچنین از معاون هماهنگی و نظارت اقتصادی 
تولید  اتاق فکر کارگروه جهش  و زیربنایی خود خواست جلساتی را در قالب 
با صاحبنظران بخش تولید برگزار کند تا علاوه بر موضوعات و مسائل مرتبط 
با دستگاه های اجرایی، سایر موانع و چالش های پیش روی بخش تولید نیز 

شناسایی و برای طرح در جلسات بعدی کارگروه پیشنهاد کند.

معاون اول رئیس جمهور:
وزرا شجاعانه مقررات دست و پاگیر را حذف کنند 

حسن بختیاری زاده*
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محققان می گویند تعطیلی مدارس به دلیل شیوع کووید 
– 19 می تواند ریسک فاکتورهای افزایش وزن در کودکان را 
افزایش بدهد. چاقی در کودکی، یک ریسک فاکتور قابل توجه 
و مهم برای چاقی در بزرگسالی است، که منجر به مشکلاتی در 

سلامتی می شود، مانند دیابت و بیماری قلبی.
تعطیلی مدارس و ... چگونه احتمال چاقی کودکان را 

افزایش می دهد؟
این مشکل  با  تمام دنیا  والدین در  طی تعطیلی مدارس، 
مواجه شده اند که به سختی می توانند مدت زمان استفاده ی 
بچه ها از موبایل و تبلت و ... را محدود کرده و آن ها را به فعالیت 
بدنی تشویق کنند، خصوصاً در شرایطی که بیشتر پدر و مادرها 
مجبور هستند در خانه دورکاری کرده و بین فعالیت های کاری 
و امور خانه و رسیدگی به آموزش آنلاین بچه ها تعادل برقرار 
مادرها،  و  پدر  شدن  دورکار  است!   سختی  کار  واقعاً  کنند. 
بسته شدن پارک ها و دیگر اماکن عمومی، بچه ها را وادار کرده 
دست از فعالیت های فضای باز و جمعی خود بردارند. حفظ 
فاصله اجتماعی نیز فرصت ورزش های گروهی را از کودکان 
سلب کرده است، خصوصاً ورزش هایی که در فضای بسته ی 
باشگاه ها انجام می شده اند. بیشتر پای کامپیوتر و تلویزیون 
است.  همراه  نیز  خوردن  هله هوله  بیشتر  با  نشستن   ... و 
ضمناً خانواده ها این روزها با حوصله سررفتگی های بیشتر و 
استرس و اضطراب های روزافزون روبرو هستند که هر دوی این 
هیجان های منفی می توانند افراد را به سمت پُرخوری سوق 

بدهند.
چرا ورزش کردن برای بچه ها طی پاندمی کرونا اهمیت 

دارد؟
ورزش منظم برای هر کسی لازم است، از جمله بچه ها. حتماً 
اما  و ورزش چقدر مفید است.  بدنی  فعالیت  شنیده اید که 
ورزش خصوصاً طی شیوع کووید – 19 به چند دلیل اهمیت 

بیشتری دارد:

. ورزش کردن سیستم ایمنی را تقویت می کند
متوسط  شدت  با  منظم  ورزش  می دهد  نشان  تحقیقات 
می تواند سیستم ایمنی شما را قوی تر کند و این به کودکان و 
بزرگسالان کمک می کند بهتر با عفونت ها از جمله با کووید – 

19 مبارزه کنند.
. ورزش کردن می تواند جلوی افزایش وزن را بگیرد

برای  طی شیوع ویروس کرونا، خانواده ها فرصت کمتری 
عادت های  شوند  مجبور  است  ممکن  و  دارند  کردن  ورزش 
غذایی خود را تغییر بدهند. ورزش می تواند به بچه ها کمک کند 
کالری بسوزانند و تأثیرات ساعت ها یکجا نشستن را تا حدودی 

خنثی نمایند.
. ورزش کردن سبب کاهش استرس و اضطراب می شود

بچه ها هم مثل بزرگ ترها در موقعیت های چالش برانگیز، 
کردن  ورزش  می شوند.  اندوه  و  اضطراب  و  استرس  دچار 
شیوه ای ثابت شده برای کاستن از استرس و تقویت تحمل 

هیجانی در افراد است.
چگونه می توانید به بچه ها کمک کنید طی پاندمی کرونا و 

محدودیت های ناشی از آن، فعالیت بدنی داشته باشند؟
حتی  دارد،  وجود  بچه ها  کردن  فعال  برای  زیادی  راه های 
این روزها که مجبوریم فاصله اجتماعی را حفظ کنیم. طبق 
توصیه های انجمن قلب آمریکا، بچه ها باید هر روز یک ساعت 
فعالیت در سطح متوسط تا شدید داشته باشند. در ادامه چند 
پیشنهاد برایتان داریم تا فرزندان خود را به فعالیت بدنی تشویق 

کنید:
. خانوادگی ورزش کنید

با خانواده، بیشتر  بچه ها به صورت دسته جمعی و همراه 
پیاده روی های  می شوند.  تحرک  و  ورزش  به  علاقه مند 
یوگای  خانوادگی،  دوچرخه سواری های  خانوادگی، 
دسته جمعی یا حتی یک توپ بازی ساده ی هیجان انگیز با 
خانواده، تنها چند نمونه از فعالیت های سالم و مفرحی هستند 

که همه ی اعضای خانواده می توانند در آن ها شرکت کرده و 
تحرک داشته باشند.

. کودک را به فعالیت های بیرون از خانه تشویق کنید
به  را تشویق کنید  امکانش فراهم شد، کودکتان  هر وقت 
فضای باز برود، حتی اگر قدم زدن در اطراف خانه همراه خواهر 

یا برادر باشد.
. ویدیوهای ورزشی آنلاین تماشا کنید

ویدیوهای ورزشی آنلاین زیاد و متنوعی در دسترس هستند 
که می توانند شما و بچه ها را تشویق به تمرینات ورزشی در خانه 

کنند.
. چالش ورزشی درست کنید

با فرزندانتان یک چالش ورزشی متناسب با سن و سالش 
در نظر بگیرید. مثلًا قرار بگذارید در هفته پنج بار به دوچرخه 
سواری بروید یا هر روز تعداد حرکات شنایتان را افزایش بدهید 

و به پنجاه شنا برسانید.
. بچه ها را تشویق به انجام کارهای خانه کنید

تمیز  یا  اتومبیل  شستن  منزل،  گردگیری  مانند  کارهایی 
تحرک  برای  خوبی  خیلی  فرصت های   ،... و  انباری  کردن 
با  را متناسب  بچه ها هستند که کالری می سوزانند. بچه ها 
سن و سالشان در انجام کارهای خانه شریک کنید و به آن ها 

مسئولیت بدهید.
. غذاهای سالم تری در خانه تهیه کنید

خیلی مهم است که مصرف هله هوله ها و دیگر خوراکی های 
ناسالم را محدود کنید و به بچه ها اجازه ندهید اسنک های 
ناسالم بخورند، خصوصاً اکنون که به دلیل تعطیلی مدارس 
معمولًا  بچه ها  است.  شده  کم  تحرکشان  میزان  از   ،... و 
حتماً  پس  دارند،  دوست  را  نمکی  یا  شیرین  اسنک های 
جایگزین های سالمی برای خوراکی های ناسالم در نظر بگیرید. 
سبزیجات و غذاهای سالم را جوری برای بچه ها سرو کنید که 

جذاب تر باشد.

و  می خورند  سبزی  و  میوه  می کنند،  ورزش  بچه ها  وقتی 
فعالیت سالمی انجام می دهند، فراموش نکنید که آن ها را 

تشویق و تحسین کنید
. خودتان الگوی مناسبی باشید

حتماً می دانید که بهترین روش آموزش رفتارهای درست به 
بچه ها این است که خودتان الگوی این رفتارها باشید. وقتی 
خودتان پیاده روی می کنید یا برای دویدن بیرون می روید یا 
به نرمش و تمرین می پردازید، بچه ها هم تشویق می شوند از 
شما تقلید کنند. همچنین اگر بچه ها ببینند خودتان غذاهای 
سالمی می خورید، آن ها نیز به تبعیت از شما غذاهای سالم را 

انتخاب می کنند.
. مدت زمان استفاده ی بچه ها از ابزارهای الکترونیکی 

را محدود کنید
از  بیشتر  استفاده ی  و  مدارس  شدن  مجازی  به  توجه  با 
رسانه های اجتماعی مجازی و ...، همه ی افراد چه کودک و 
چه بزرگسال، زمان زیادی از روز را پای کامپیوتر و موبایل و ... 
سپری می کنند. اما کارشناسان توصیه می کنند خانواده ها 
موظف اند مدت زمان استفاده از ابزارهای الکترونیکی را برای 

بچه ها محدود کنند.
. وعده های غذایی تان را خانوادگی و دور هم بخورید

حالا که فرصتی پیش آمده تا اعضای خانواده زمان بیشتری 
در خانه باشند، از این فرصت برای دور هم غذا خوردن بیشترین 

بهره را ببرید.
. رفتارهای سالم کودکان را بیشتر تشویق کنید

و  می خورند  سبزی  و  میوه  می کنند،  ورزش  بچه ها  وقتی 
فعالیت سالمی انجام می دهند، فراموش نکنید که آن ها را 
تشویق و تحسین کنید. اگر خودتان اسموتی می نوشید یا 
تمرینات پیلاتس انجام می دهید، اشتیاق و علاقه ی خود را 
نسبت به این کارهای خوب جلوی بچه ها نشان بدهید تا آن ها 

نیز تشویق شوند.

این روزها بیشتر مراقب افزایش وزن فرزندانتان باشید

چاقی کودکان در روزهای کرونایی

کیست ها کپسول های بسته یا ساختارهای کیسه مانندی هستند که به طور 
معمول با یک ماده مایع، نیمه جامد یا گازی پر می شوند، دقیقاً شبیه تاول. اندازه 
کیست ها از میکروسکوپی تا خیلی بزرگ متفاوت است. کیست های بسیار بزرگ 
می توانند اندام های داخلی را جابجا کنند. اکثر آن ها خوش خیم هستند، اما 

برخی کیست ها می توانند سرطانی یا پیش سرطانی باشند.
غشای  نیست.  دارد،  جای  آن  در  که  بافتی  از  طبیعی  بخش  یک  کیست   
مشخصی دارد و از بافت مجاور جدا شده است. قسمت بیرونی )کپسولی( کیست 
را دیواره کیست می نامند. اگر این کیسه از چرک پر شود، کیست آلوده شده و به 
چیزی تبدیل می شود که به آن آبسه می گویند. در این مقاله انواع مختلف کیست، 

علل و علائم آن ها و برخی گزینه های درمانی بررسی می شود.
دلایل تشکیل کیست

کیست ها شایع هستند و می توانند در هر نقطه از بدن ایجاد شوند. آن ها اغلب 
در نتیجه عفونت، گرفتگی غدد سباسه یا ایجاد سوراخ، هستند.

برخی دیگر از دلایل شایع کیست عبارت اند از:
· تومورها

· مشکلات ژنتیکی
· نقص عضو از جنین در حال رشد

· نقص در سلول ها
· شرایط التهابی مزمن

· انسداد مجاری در بدن که باعث تجمع مایعات می شود
· انگل

· جراحتی که باعث پارگی رگ می شود
در بیشتر موارد، ایجاد درد در کیست غیرمعمول است مگر اینکه پاره شود، 

عفونت کند یا ملتهب شود.
کیست خوش خیم و بدخیم

بیشتر کیست ها خوش خیم هستند و به دلیل انسداد در سیستم های طبیعی 
تخلیه بدن ایجاد می شوند.

داخل  در  که  باشند  تومورهایی  است  ممکن  کیست ها  برخی  حال،  این  با 
باشند  سرطانی  یا  بدخیم  می توانند  این ها  می شوند.  ایجاد  دیگر  تومورهای 

)کیست ها همان تومورها نیستند(.
علائم کیست

نشانه ها بسته به نوع کیست متفاوت اند. در بسیاری از موارد، فرد ابتدا از وجود 
یک توده غیرطبیعی مطلع می شود، به ویژه هنگامی که کیست فقط در زیر پوست 
قرار دارد. بسیاری از کیست های داخلی، مانند آن هایی که در کلیه یا کبد ایجاد 
می شوند، ممکن است هیچ علامتی نداشته باشند. ممکن است تا زمانی که 
اسکن تصویربرداری، مانند MRI، سی تی اسکن یا سونوگرافی، انجام نگیرد، مورد 

توجه قرار نگیرند.
اگر کیست در مغز ایجاد شود، می تواند باعث سردرد و علائم دیگر شود. کیست 

در پستان هم می تواند باعث درد شود.
انواع کیست

برخی از رایج ترین انواع کیست ها عبارت اند از:
· کیست های آکنه

آکنه کیستیک یا آکنه ندولوکیستیک، آکنه نوع شدید است که در آن منافذ 
پوست مسدود شده و منجر به عفونت و التهاب می شود.

· کیست های عنکبوتیه یا آراکنوئید
کیست های عنکبوتیه ممکن است نوزادان تازه متولد شده را تحت تأثیر قرار 
دهند. غشای عنکبوتیه مغز را می پوشاند، در طی رشد جنین، دو برابر شده یا 
تقسیم می شود و یک پاکت غیرطبیعی از مایع مغزی نخاعی تشکیل می شود. در 

برخی موارد، ممکن است پزشک نیاز به تخلیه کیست داشته باشد.
· کیست های بیکر

کیست های بیکر کیست پوپلیتئال نیز نامیده می شوند. فرد مبتلا به کیست 
بیکر اغلب ورم و احساس گرفتگی در پشت زانو را تجربه می کند. درد ممکن است 
هنگام کشیدن زانو یا در هنگام فعالیت بدنی زیاد شود. کیست های بیکر معمولًا به 

دلیل مشکلی در مفصل زانو مانند آرتروز یا پارگی غضروف ایجاد می گردد.
· کیست بارتولین

کیست های بارتولین می توانند در صورت مسدود شدن مجاری غده بارتولین که 
در داخل واژن قرار دارند، ایجاد شوند. پزشک ممکن است جراحی یا آنتی بیوتیک 

تجویزی را به عنوان درمان توصیه کند.
· کیست پستان

کیست پستان شایع است و ممکن است دردناک باشد، اما معمولًا نیاز به هیچ 
درمانی ندارد. در زنان، این کیست ها می توانند در طول چرخه قاعدگی ایجاد یا 
تغییر اندازه دهند و اغلب به خودی خود از بین می روند. با این حال، اگر مایعات 

باعث ایجاد ناراحتی شوند، پزشک می تواند آن را تخلیه کند.
طبق گفته انجمن سرطان، کیست های ساده خطر سرطان پستان را افزایش 
نمی دهند. گفته می شود، بسته به نتایج بیوپسی، احتمال کمی وجود دارد که 
کیست های پیچیده سرطانی باشند یا بعداً خطر ابتلا به سرطان را در فرد افزایش 

دهند.

· کیست های شالازیون
غدد پلکی بسیار کوچک که غدد میبومین نامیده می شوند، ماده روان کننده ای 
تولید می کنند که از دهانه های ریز لبه های پلک ها خارج می شود. در صورت 
مسدود شدن این مجاری، ممکن است این کیست ها که به کیست های شالازیون 

معروف هستند، تشکیل شوند.
· کیست های کلوئیدی

کیست های کلوئید در مغز ایجاد می شوند و حاوی مواد ژلاتینی هستند. اغلب 
پزشکان حذف به روش جراحی را به عنوان درمان توصیه می کنند.

· کیست های دنتی ژروس
کیست های دنتی ژروس تاج دندان رویش نیافته را احاطه می کنند.

· کیست درموئید
کیست های درموئید در پوست بالغ، فولیکول های مو، غدد عرق دارای موهای 

بلند و چربی، استخوان، غضروف و بافت تیروئید می توانند تشکیل شوند.
· کیست های اپیدیدیمال

ایجاد  بیضه ها  به  متصل  عروق  در  اسپرماتوسل  یا  اپیدیدیمال  کیست های 
می شوند. این نوع کیست شایع است و معمولًا اختلالی در باروری ایجاد نمی کند 
و نیاز به درمان ندارد. اگر باعث ناراحتی شود، پزشک ممکن است جراحی را 

پیشنهاد کند.
· کیست های گانگلیون

کیست های گانگلیون کیست های کوچک و بی ضرری هستند که روی مفصل 
یا پوشش تاندون یا نزدیک آن ایجاد می شوند. آن ها معمولًا روی مچ دست ایجاد 

شده اما می توانند روی دست، پا، مچ پا یا زانو نیز ظاهر شوند.
· کیست های کلیه

انواع مختلفی از کیست کلیه یا کیست بخش های وابسته به کلیه وجود دارد. 
کیست های منفرد حاوی مایعات هستند که گاهی اوقات شامل خون نیز می شود. 
برخی از آن ها در بدو تولد وجود دارند، در حالی که انسداد لوله ای باعث برخی 

کیست های دیگر می شود.
افراد مبتلا به بیماری های عروقی کلیه ممکن است کیست داشته باشند که به 

دلیل اتساع عروق خونی تشکیل شده است.
· کیست های هیداتید

کیست های هیداتید )هیداتیک( به دلیل کرم انگلی نسبتاً کوچکی ایجاد 
می شوند. این کیست ها در ریه ها یا کبد ایجاد می شوند. گزینه های درمانی شامل 

جراحی و دارو است.
· کیست های تخمدان

کیست تخمدان در زنانی که قاعدگی نامنظم دارند، شایع است. آن ها در طی 
تخمک گذاری تشکیل می شوند.

اکثر کیست های تخمدان خوش خیم هستند و علائمی ندارند. با این حال، 
بعضی می توانند به قدری بزرگ شوند که موجب برآمدگی شکم شوند.

سندرم تخمدان پلی کیستیک زمانی رخ می دهد که تخمدان ها به بسیاری از 
کیست های کوچک مبتلا شوند.

· کیست های پانکراس
واقعی  کیست های  را  لوزالمعده  کیست های  بهداشت  متخصصان  بیشتر 
نمی دانند. در عوض، از آن ها به عنوان »شبه کیست« یاد می کنند، زیرا حاوی 

انواع سلول های موجود در کیست های واقعی نیستند.

آن ها می توانند شامل سلول هایی باشند که به طور معمول در اندام های دیگر 
مانند معده یا روده وجود دارند.

· کیست های پری اپیکال
می شود،  گفته  نیز  رادیکولار  کیست  آن  به  که  اپیکال  پری  کیست های 
متداول ترین نوع کیست اُدونتوژنیک است که مربوط به تشکیل و تکامل دندان 
است. این کیست ها معمولًا به دلیل التهاب پالپ، مرگ پالپ یا پوسیدگی دندان 

ایجاد می شوند.
· کیست های پیلار

این کیست ها به کیست های تری کیلمال )trichilemmal( نیز معروف اند. آن ها 
کیست هایی پر از مایعی هستند که از فولیکول مو تشکیل و معمولًا در پوست سر 

ایجاد می شوند.
· کیست های پیلونیدال

کیست های پیلونیدال در پوست نزدیک استخوان دنبالچه یا کمر ایجاد می شوند 
و بعضی اوقات حاوی موهای رشد یافته هستند. این کیست ها می توانند به صورت 

خوشه ای رشد کنند که باعث ایجاد سوراخ یا حفره ای در پوست می شود.
· کیست های غده پینه آل

می شوند.  ایجاد  مغز  پینه آل  غده  در  و  هستند  خوش خیم  کیست ها  این 
کیست های غده پینه آل نسبتاً شایع هستند.

· کیست سباسه
مردم از اصطلاح »کیست سباسه« برای توصیف نوعی کیست استفاده می کنند 

که روی پوست صورت، پشت، پوست سر یا کیسه بیضه ایجاد می شود.
است کیست های  ایجاد می شوند ممکن  مکان ها  این  در  که  کیست هایی 
اپیدرموئید یا قطبی باشند، اگرچه متخصصان بهداشت فقط پس از برداشتن و 

تجزیه و تحلیل کیست می توانند تفاوت را تشخیص دهند.
· کیست های تارلوف

کیست های تارلوف، که به آن کیست های ریشه عصب ساکرال، پرینورال یا 
پرینوریال نیز گفته می شود، در قاعده ستون فقرات قرار دارند و از مایع مغزی 

نخاعی پر می شوند.
· کیست های حنجره یا تار صوتی

دو نوع کیست حنجره وجود دارد: کیست های نگهدارنده مخاط و کیست های 
اپیدرموئید.

کیست های صوتی می توانند با کیفیت گفتار فرد تداخل داشته باشند. گاهی 
اوقات باعث تولیدات تارهای صوتی می شوند:

. چندین تُن به طور همزمان، به نام دیپلوفونی
. گرفتگی صدا یا دیسفونی

. خشونت صدا
شناخت کیست ها

کیست می تواند به صورت برجستگی بر روی پوست ظاهر شود و یا مانند یک 
توده ی کوچکی درست در زیر پوست شما رشد کند.

برخی کیست ها در اعماق بدن رشد می کنند و بنابراین احساس نمی شوند. 
مثال،  عنوان  به  دهند.  بروز  مرتبط  علائمی  آن ها  است  ممکن  حال،  این  با 
کیست های تخمدان، مانند آن هایی که در نتیجه سندرم تخمدان پلی کیستیک 
و  باعث اختلال در عملکرد تخمدان  ایجاد می شوند، ممکن است   )PCOS(
تولیدمثل شوند. بیماری کلیه پلی کیستیک )PKD(، که باعث تشکیل کیست 
در کلیه می شود، می تواند بر عملکرد کلیه تأثیر منفی بگذارد. کیست ها معمولًا به 
آرامی رشد می کنند و سطح صافی دارند. می توانند ریز یا بسیار بزرگ باشند. بیشتر 

کیست ها دردناک نیستند و معمولًا مشکلی ایجاد نمی کنند مگر اینکه:
- عفونی شوند

- بسیار بزرگ شوند
- به یک عصب یا رگ خونی آسیب برسانند

- در حال رشد در یک منطقه حساس باشند
- بر عملکرد یک اندام تأثیر بگذارند

درمان کیست
نوع  از جمله  دارند،  بستگی  به عوامل مختلفی  درمانی کیست  گزینه های 

کیست، محل آن، اندازه و میزان ناراحتی که ایجاد می کنند.
برای کیست های بسیار بزرگ که علائمی ایجاد می کنند، ممکن است پزشک 

حذف با جراحی را توصیه کند.
یا  تخلیه  را  کیست  سوزن،  یک  دادن  قرار  با  است  ممکن  اوقات،  گاهی 
آسپیراسیون کنند. اگر کیست به راحتی در دسترس نباشد، ممکن است از 

تصویربرداری رادیولوژیک برای هدایت دقیق سوزن کمک بگیرند.
زیر میکروسکوپ  را  مایع خارج شده  اوقات، ممکن است متخصص  گاهی 
بررسی کند تا مشخص کند سلول های سرطانی وجود دارند یا نه. اگر آن ها به 
سرطانی بودن کیست مشکوک باشند، ممکن است حذف با جراحی، تجویز 
بیوپسی دیواره کیست یا هر دو را پیشنهاد دهند. بسیاری از کیست ها در نتیجه 
یک بیماری مزمن یا زمینه ای ایجاد می شوند، همان طور که ممکن است در مورد 
بیماری پستان فیبروکیستیک یا سندرم تخمدان پلی کیستیک رخ دهد. در چنین 

موارد، تمرکز درمان بر روی خود بیماری خواهد بود، نه کیست.

کیست؛ انواع، دلایل، علائم و برخی گزینه های درمانی

عضو هیات علمی دانشگاه علوم بهزیستی:آشنایی با انواع مختلف کیست در بدن

۷۰ درصد کودکان کم شنوا حاصل 
ازدواج های فامیلی هستند 

عضو هیات علمی دانشگاه علوم بهزیستی و توانبخشی، با تاکید بر ضرورت 
تشخیص زودهنگام کم شنوایی و ناشنوایی، گفت: از هر 1۰۰۰ تولد زنده، یک 

الی سه نوزاد دچار کم شنوایی عمیق دوطرفه دائمی هستند.
پویش ملی »آگاه سازی جامعه نسبت به کم شنوایی و ناشنوایی«، همزمان با 
هفته جهانی ناشنوایان )هفته اول مهر(، به همت کمیته مطالعات ناشنوایی و 
کم شنوایی مرکز تحقیقات توانبخشی اعصاب اطفال دانشگاه علوم بهزیستی و 
توانبخشی و با همکاری انجمن پروانه ها )متشکل از والدین کودکان ناشنوا و کم 

شنوای ایران (، فعالیت خود را آغاز کرد.
گیتا موللی عضو هیات علمی و مسئول کمیته مطالعات کم شنوایی و ناشنوایی 
دانشگاه علوم بهزیستی و توانبخشی، گفت: کم شنوایی و ناشنوایی، شایع ترین 
اختلال مادرزادی است، به طوری که از هر 1۰۰۰ تولد زنده، یک الی سه نوزاد 
حتما دچار کم شنوایی عمیق دوطرفه دائمی است که اگر نوزادان با کم شنوایی 
خفیف تر و یا یک طرفه را به آن اضافه کنیم، تعداد نوزادان کم شنوا به 1۶ در هزار 

تولد افزایش می یابد.
وی افزود: طی سه سال گذشته پویش ملی »آگاه سازی جامعه نسبت به نقش 
تشخیص و مداخله زودهنگام کم شنوایی و ناشنوایی« برای اطلاع رسانی هرچه 
بیشتر به مردم و خانواده ها برای پیشگیری از تولد نوزادان با کم شنوایی و ناشنوایی 
و تشخیص و مداخله زودهنگام برای بهبود کیفیت زندگی کودکان کم شنوا و ناشنوا 

در جهت موفقیت آنان مطابق با همسالان شنوایشان، فعالیت کرد.
موللی ادامه داد: امسال نیز همزمان با هفته جهانی ناشنوایان، کمیته مطالعات  
ناشنوایی و کم شنوایی مرکز تحقیقات توانبخشی اعصاب اطفال دانشگاه علوم 
بهزیستی و توانبخشی با همکاری انجمن پروانه ها که متشکل از والدین کودکان 
ناشنوا و کم شنوای ایران است، این پویش را برگزار می کند و طی سه روز اخیر که 
از اعلام فعالیت پویش می گذرد، مراکز و نهادهای مختلفی به این پویش پیوسته 
اند تا سهمی در اطلاع رسانی و آگاه سازی جامعه نسبت به مسایل کم شنوایان و 

ناشنوایان داشته باشند.
وی با اشاره به اینکه حدود ۵۰ درصد کم شنوایی ها قابل پیشگیری است، تاکید 
کرد: یکی از مهم ترین عوامل کم شنوایی در همه کشورها که قابل پیشگیری می 
باشد، ازدواج های فامیلی است. بطوری که ۶۰ تا ۷۰ درصد کودکان کم شنوا 
حاصل ازدواج های فامیلی هستند، حتی اگر در آن خانواده و یا فامیل، فرد کم 
شنوایی وجود نداشته باشد، ژن مربوطه، سبب تولد نوزاد کم شنوا می شود، 
درصورتی که اگر آگاه سازی در جامعه گسترش یابد، خانواده ها از مشاوره های 
پیش از بارداری استفاده می کنند و با اقدامات پیشگیرانه،  از تولد نوزاد مبتلا به کم 

شنوایی یا ناشنوایی جلوگیری خواهند کرد.
موللی به بیماری های ژنتیکی، سندرمی و حوادث ، بعنوان دیگر عوامل کم 
شنوایی اشاره کرد و افزود: آنچه که در کم شنوایی بسیار حائز اهمیت است، نقش 
اقدامات پیشگیرانه و همچنین تشخیص و مداخلات زودهنگام در بدو تولد است 
که بسیار ساده می باشد اما در عین حال، در سرنوشت و آینده تحصیلی و فعالیت 

اجتماعی کودک بسیار تاثیرگذار است.
عضو هیات علمی دانشگاه علوم بهزیستی و توانبخشی، تصریح کرد: اگر در بدو 
تولد، تشخیص بموقع انجام شود و برای نوزاد، سمعک استفاده کرده و آموزش 
های مناسب براساس اصول علمی به والدین داده شود، این نوزاد می تواند رشد 
طبیعی داشته و بمانند همسالان شنوای خود، زبان آموزی داشته و خواندن و 

نوشتن بیاموزد.
وی در پایان افزود: در کنار تمام اقدامات علمی، آموزشی و همچنین بهداشتی 
و درمانی، جای قانون »اجباری کردن تشخیص و مداخله زودهنگام کم شنوایی 
و ناشنوایی در بدو تولد« خالی است که امیدواریم مجلس شورای اسلامی برای 
پیشگیری از کم شنوایی و ناشنوایی در جامعه و مداخلات ضروری در بدو تولد، به 

این مهم توجه ویژه داشته باشد.

یک متخصص عفونی مطرح کرد :

علائمی که نشان می دهد آنفلوآنزا 
گرفته اید نه کرونا

مدیر گروه بیماری های عفونی دانشگاه علوم پزشکی بیرجند گفت: گرچه 
کرونا، آنفلوانزا و آلرژی فصلی پاییز علائم مشابهی دارند اما آنفلوانزا بیماری است 
که شروع ناگهانی دارد حتی فرد می تواند ساعت شیوع را هم به یاد آورد، اما در 

سرماخوردگی های معمولی و کرونا این گونه نیست. 
مسعود ضیایی اظهار کرد: یک سری علائم داریم که برخی از آن ها از عوارض 
بیماری های کرونا، آنفلوانزا و یا آلرژی فصل پاییز بوده و در برخی با شدت بیشتری 
همراه است. این متخصص عفونی ادامه داد: علائمی مانند تب در سرماخوردگی 
به ندرت پیش می آید، اما در آنفلوانزا و کرونا شایع است؛ تب شدید در آنفلوانزا 
شایع بوده، اما در کرونا حدود ۳9 یا ۴۰ درجه است و در آلرژی تبی دیده نمی شود.
ضیایی ادامه داد: خستگی و ضعف در کرونا و آنفلوانزا دیده می شود و بدن دردی 
و کوفتگی و استخوان دردی در هر دو شایع است، اما در سرماخوردگی و آلرژی این 

بدن درد وجود ندارد.
وی افزود: آبریزش بینی و عطسه در آنفلوانزا نداریم، در سرماخوردگی بیشتر 
داریم و در آلرژی دیده می شود؛ در برخی بیماران کرونایی نیز اخیرا دیده شده 

است، اما جزء علائم اصلی و شدید نیست.
این متخصص عفونی بیان کرد: گلودرد در سرماخوردگی شایع تر است، در 
کرونا نیز با شدت کمتر دیده می شود و در آنفلوانزا خفیف است و دیده نمی شود. 
همچنین اسهال به خصوص در کودکان در آنفلوانزا دیده می شود؛ در علائم 
گوارشی کرونا تهوع، اسهال و یبوست دیده می شود که در سرماخوردگی و آلرژی 
دیده نمی شود. وی افزود: سردرد در بعضی کرونایی ها زیاد است؛ در آنفلوانزا بیشتر 
دیده می شود و در سرماخوردگی و آلرژی معمولا نداریم. همچنین تنفس های 
کوتاه و تند در بیماری کرونا دیده می شود و با پیشرفت آن تشدید می شود و در 

آنفلوانزا نیز دیده می شود، اما در سرماخوردگی و آلرژی دیده نمی شود.
این متخصص عفونی اظهار کرد: خارش چشم و دهان از علائم آلرژی است که 
شایع است که در بقیه این بیماری ها آن را نداریم. ضیایی با اشاره به شایع بودن 
قرمزی چشم در آلرژی و سرماخوردگی، افزود: این علامت در مقاطعی در بیماران 
کرونایی دیده می شد. وی بیان کرد: هیچ کدام از این علائم نمی تواند به صورت 
قاطع جدا شود چنانکه مصرف داروهایی در افراد ممکن است علائم مشابهی را 
ایجاد و یا برخی از علائم را از بین ببرد. مدیر گروه بیماری های عفونی دانشگاه 
علوم پزشکی بیرجند تصریح کرد: سالمندان، کودکان، افراد دچار بیماری کلیه، 
دیابت، ایدز، مشکلات قلبی و یا اختلالات ریوی نظیر آسم و بانوان جوانی که در 
فصل آنفلوانزا در سه ماهه دوم یا سوم بارداری هستند، در اولویت تزریق واکسن 
آنفلوانزا هستند چراکه این بیماری در این افراد به صورت شدیدتر بروز می کند. 
ضیایی ادامه داد: اگر چه نمی توان گفت که این واکسن 1۰۰ درصد تاثیر دارد، اما 
در بیشتر افرادی که این واکسن را تزریق کرده اند و زندگی سالمی دارند موفقیت 
بالایی داشته است. وی یادآور شد: امیدواریم با رعایت موارد بهداشتی و استفاده 
از ماسک و رعایت فاصله گذاری اجتماعی امسال آنفلوانزا کمتر دیده شود و موارد 
بیماری کرونا نیز کمتر شود چراکه سال های گذشته در فصل شیوع آنفلوانزا از 

ماسک و دستکش استفاده نمی کردیم.
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 عملیات بیت المقدس که با عنوان طرح عملیات 
کربلا ۳ طرح ریزی شد، یکی از طولانی ترین نبردها 
در طول جنگ  تحمیلی به شمار می آید که با شرکت 
دلاورمردان  ارتش،  ظفرمندان  از  عمده  یگان های 
بسیج و سپاه، سنگرسازان بی سنگر جهاد سازندگی 
و دیگر نیروهای مردمی از دهم اردیبهشت تا سوم 
اهواز  غربی  جنوب  در  خورشیدی   1۳۶1 خرداد 
و  هماهنگی  همدلی،  با  سرانجام  و  گرفت  انجام 
انسجام رزمندگان اسلام و پشتیبانی خوب ملت به 

پیروزی رسید.
آغاز جنگ تحمیلی در شهریور 1۳۵9 خورشیدی 
باعث شد تا نیروهای بعثی تجاوزهای بسیاری به 
مرزهای مختلف ایران داشته باشند که با استقامت و 
دلاورمردی های رزمندگان اسلام مواجه شدند و آنها 
در عملیات هایی سرنوشت ساز در برابر دشمن بعث 
ایستادند تا ذره ای از خاک وطن را به تاراج نبرند؛ 
عملیات هایی که نقش تعیین کننده ای در عقب 
راندن متجاوزان داشت و عملیات بیت المقدس به 
عنوان یکی از آنها مهم و تاثیرگذار بود که در جریان 
آن خرمشهر آزاد و برتری نظامی ایران به جهان اثبات 

شد.
طرح عملیات

در طراحی عملیات بیت المقدس تهاجم از طریق 
عبور از رودخانه کارون و پیشروی به طرف مرز بین 
قرار  مدنظر  خرمشهر  آزادسازی  سپس  و  المللی 
گرفت و چنین استدلال می شد که حمله به جناح 
دشمن که عمدتاً به سمت شمال آرایش گرفته بودند، 

عامل موفقیت عملیات است.
شکستن خطوط اولیه دشمن و عبور از رودخانه 
آسفالته  جاده  تا  کارون  غرب  در  سرپل  گرفتن  و 
اهواز – خرمشهر به عنوان اهداف مرحله اول و ادامه 
پیشروی به سمت مرز و تامین خرمشهر به عنوان 

اهداف مرحله دوم تعیین شدند.
بنابراین سه محور عملیاتی انتخاب شدند که محور 
شمالی را قرارگاه قدس با عبور از رودخانه کرخه در 
اختیار داشت، محور میانی را قرارگاه فتح با عبور 
از رودخانه کارون و پیشروی به سمت جاده اهواز – 
خرمشهر در دست گرفت و قرار شد که محور جنوبی  
از کارون و  با عبور  باشد که  در دست قرارگاه نصر 
پیشروی به طرف خرمشهر، اهداف این عملیات را 

اجرایی کنند.
این عملیات مدت کمی بعد از عملیات فتح المبین 
معاون  سیاری  دریادار  امیر  چنانکه  شد،  شروع 
هماهنگ کننده ارتش در خصوص آن می گوید: 
فاصله بین ۲ عملیات فتح المبین و بیت المقدس 
تنها یک ماه بود. در حالی که برای آماده شدن در این 
عملیات بزرگ نیاز به زمان بیشتری وجود داشت اما 
نیروهای مسلح ما در کمتر از یک ماه بعد از عملیات 
فتح المین، عملیات بزرگ دیگری به نام بیت المقدس 

را رقم زدند.
اجرا و هدایت عملیات

با توجه به طراحی که برای عملیات صورت گرفته 
بود در روز جمعه 1۰ اردیبهشت 1۳۶1خورشیدی 
ساعت ۳۰ دقیقه پس از نیمه شب عملیات بیت 
کربلا  سرفرماندهی  قرارگاه  که  شد  آغاز  المقدس 
با صدور رمز »بسم الله الرحمن الرحیم، بسم الله 
به  ابیطالب)ع(«  ابن  علی  یا  الجبارین،  القاسم 
قرارگاه های قدس، نصر و فتح دستور اجرای نبرد را 

جهت آغاز یورش به دشمن اعلام کرد.
این عملیات در چهار دوره زمانی ادامه داشت که 
کرخه  )شمال  قدس  قرارگاه  محور  اول  مرحله  در 
و  بود  امکان پذیر  سختی  به  نیروها  پیشروی  کور( 
در این میان تنها تیپ های ۴۳ بیت المقدس و ۴1 
ثارالله موفق شدند از مواضع دشمن عبور کنند. در 
محور قرارگاه فتح، یگان های ایرانی ضمن عبور از 
رودخانه به سرعت خود را به جاده اهواز - خرمشهر 
رساندند. الحاق کامل قرارگاه نصر با قرارگاه فتح و هم 

چنین تصرف اهداف مرحله اول قرارگاه قدس در 
دستور کار عملیات شب دوم قرار گرفت که با انجام 
آن تا حدودی اهداف مورد نظر محقق شد تا این که 
سرانجام پس از پنج روز، جاده اهواز - خرمشهر از 
کیلومتر ۶۸ تا کیلومتر 1۰۳ تثبیت و تمام رخنه ها 

ترمیم شد.
مرحله دوم در ساعت ۲۲:۳۰ روز 1۶ اردیبهشت 
ساعات  همان  در  فتح  قرارگاه  نیروهای  شد.  آغاز 
اولیه به جاده مرزی رسیدند. یگان های قرارگاه نصر 
به  دشمن  فشارهای  تحمل  و  تاخیر  اندکی  با  نیز 
مرز رسیده و به قرارگاه فتح ملحق شدند. دشمن با 
مشاهده جهت پیشروی نیروهای ایران به طرف مرز، 
لشکر های ۵ و ۶ خود را عقب کشید. در پی این 
عقب نشینی نیروهای قرارگاه قدس ضمن تعقیب 
نیروهای دشمن، تعدادی از آن ها را که از قافله عقب 

مانده بودند، به اسارت خود درآوردند.
در مرحله سوم نیز قرارگاه نصر که متشکل از چهار 
تیپ مستقل سپاه پاسداران و ۲ تیپ ارتش بودند، 
در آخرین ساعات 19 اردیبهشت 1۳۶1خورشیدی 
عملیات خود را آغاز کردند. مرحله چهارم عملیات نیز 
در ساعت ۲۲:۳۰ یکم خرداد 1۳۶1 خورشیدی با 
هدف تلاش برای آزادی سازی خرمشهر با رمز »بسم 
الله القاسم الجبارین یا محمد بن عبدالله )ع( « آغاز 
غافلگیرکننده  تک  مقابل  در  بعثی  نیروهای  شد. 
نیروهای ایرانی در منطقه خرمشهر و پل نو مجبور 
به ترک خاکریزهای دفاعی خود یکی پس از دیگر 
شده و ساعت چهار و ۳۰ دقیقه بامداد دوم خرداد 
1۳۶1 خورشیدی جاده آسفالته شلمچه– خرمشهر 
)جاده پل نو( در محدوده منطقه قرارگاه نصر ۳، فجر 
۳ و فتح آزاد شد. با تصرف جاده مرزی پاسگاه خین 
و پاسگاه مرزی، ارتباط زمینی دشمن با خرمشهر 

قطع شد و شهر عملًا به محاصره در آمد.
در برابر تک سریع و غافلگیرکننده نیروهای اسلام، 
و  شد  شدید  سرگردانی  و  وحشت  دچار  دشمن 
نتوانست عکس العمل مناسبی نشان دهد. ارتباط 
یگان های دشمن با یکدیگر قطع شد و فرار افسران، 
درجه داران و سربازان از منطقه خرمشهر گویای از 
هم پاشیدگی سازمان یگان های دشمن در خرمشهر 
بود. در دوم خرداد قرارگاه کربلا به هدف خود که 
احاطه کامل خرمشهر بود، رسید و این شهر بدون 
تردید در آستانه سقوط قرار گرفت و ساعت 11 صبح 
روز بعد در حالی که درگیری شدیدی میان نیروهای 
نهر خین  در شمال  بعثی  نیروهای  و  نصر  قرارگاه 
جریان داشت، یگان های قرارگاه فتح از سمت غرب 

و خیابان کشتارگاه به سهولت وارد خرمشهر شدند.
در ناحیه گمرک خرمشهر در کنار اروند مقاومت 
اندکی وجود داشت که به سرعت منهدم شد. ساعت 
طرف  سه  از  ایرانی  نیروهای  خرداد  سوم  روز   1۲
شمال، شرق و غرب وارد خرمشهر شدند و نیروهای 
بعثی راهی جز تسلیم یا اسارت نداشتند. بنابراین در 

ساعت 1۴، خرمشهر به طور کامل تصرف و پرچم 
ایران بر فراز مسجد جامع و پل تخریب شده خرمشهر 
به اهتزاز درآمد و این شهر که ساعت چهار بعد از ظهر 
به اشغال دشمن  آبان¬ 1۳۵9 خورشیدی  چهارم 
بود. سرانجام ساعت 1۴و ۲۰ دقیقه سوم  درآمده 
خرداد 1۳۶1خورشیدی پس از 19 ماه اسارت، به 
دست فرزندان غیور این مرز و بوم که برای رهایی این 
شهر از چنگال متجاوز سر از پا نمی شناختند و خون 

پاکشان را بی دریغ نثار کرده بودند، آزاد شد.
 فتح خرمشهر آنچنان سترگ بود که دستگاه های 
تبلیغاتی و مطبوعات غرب را مجبور ساخت تا به 
این پیروزی بزرگ اعتراف کرده، آن را ضربه مهلک 
و راهبردی بر پیکر ارتش بعثی تلقی کنند. از جمله 
فاینشنال تایمز نوشت: سقوط خرمشهر و اسارت 
هزاران سرباز عراقی را فقط می توان یک شکست 
فاجعه آمیز دانست و ارتش عراق تحقیر ناشی از آن 
توانست  عراق،  ارتش  کند.  فراموش  نمی تواند  را 
خرمشهر را پس از یک ماه جنگ شدید و تحمل 
تلفات سنگین به تصرف خود در آورد، در حالی که 
ایرانیان، پس از یک حمله که کمتر از ۲ روز به طول 
باز پس گرفتند و این عمل، افزون  انجامید، آن را 
بریک ضربه استراتژیک، از نظر روانی، ضربه بزرگی 

به ارتش عراق وارد کرد.
دستاوردهای نظامی و سیاسی

طی عملیات بیت المقدس پنج هزار و ۳۸ کیلومتر 
شهرهای  جمله  از  شده  اشغال  اراضی  از  مربع 
خرمشهر و هویزه و نیز پادگان حمید و جاده اهواز – 
خرمشهر آزاد شدند. علاوه بر این رزمندگان اسلام  
تیررس  از  سوسنگرد  و  حمیدیه  اهواز،  شهرهای 

توپخانه دشمن خارج کردند.
همچنین 1۸۰ کیلومتر از خط مرزی تامین شد و با 
فتح خرمشهر، برتری نظامی ایران بر عراق مورد تایید 
کارشناسان و تحلیل گران نظامی قرار گرفت زیرا در 
جریان این عملیات حدود 19 هزار تن از نیروهای 
دشمن به اسارت درآمده و بالغ بر 1۶ هزار تن کشته 

و زخمی شدند.
نیروهای بعثی به درستی دریافتند که دستیابی 
به اهداف توسعه  طلبانه و تجاوزکارانه اشان در ایران 
با توسل به قدرت نظامی، تهاجم و تجاوز مسلحانه، 
آن  از  چشم پوشی  از  ناگزیر  و  بوده  ناشدنی  امری 
هستند و ۲۰ روز پس از پایان عملیات رژیم بعثی 
شکست خفت بار خود را در این نبرد و به ویژه از دست 
دادن خرمشهر، یک اقدام تاکتیکی با عقب نشینی 

اختیاری بیان کرد.
بنابراین با پایان گرفتن نبرد بیت المقدس، جنگ 
که  مرحله ای  شد؛  جدیدی  مرحله  وارد  تحمیلی 
نیروهای بعثی در وضعیت انفعالی و رزمندگان اسلام 
در موضع قدرت نظامی قرار گرفته و برای وادار کردن 
متجاوز به پذیرش تمامی شرایط ایران برای خاتمه 

جنگ، به نبردهای برون مرزی دست زدند.

مرکز مدیریت حوزه های علمیه کشور:

دفاع مقدس منشا بیداری 
امت اسلامی شد

مرکز مدیریت حوزه های علمیه کشور در پیامی به مناسبت هفته دفاع مقدس آورده 
است: هشت سال دفاع جانانه ملت شجاع ایران در برابر تجاوز وحشیانه دشمنان 
اسلام منشا برکت و بیداری امت های اسلامی در سراسر جهان گردید و باعث شد 
که توطئه مشترک شرق و غرب برای به زانو درآوردن ملت بزرگ ایران به فرصتی برای 

اثبات توانمندی های انقلاب اسلامی تبدیل شود. 
به گزارش روز سه شنبه مرکز خبر حوزه در این پیام آمده است: اکنون شجره طوبای 
انقلاب اسلامی آنچنان مستحکم و تنومند گردیده که تعجب و خشم دشمنان را بیش 
از پیش برانگیخته است، رشادت های جوانان برومند این سرزمین انقلاب و نظام را 
بیمه کرد و نشان داد که با داشتن پشتوانه مردمی و در پرتو حاکمیت اسلام و وحدت 

نیروها می توان هر دشمن خیره سری را ناکام ساخت.
پیام ادامه یافته است: هدف انقلاب اسلامی از ابتدا تحقق حاکمیت اسلام و 
رهایی از سلطه تمام بیگانگان ویژه آمریکا و رژیم اشغالگر قدس با تاکید بر وحدت امت 
اسلامی بوده است از این رو استکبار جهانی با انواع توطئه ها از جمله جنگ تحمیلی 
به مقابله با این نظام اسلامی برآمد که با نصرت الهی پیروزی های نظام انقلاب نه تنها 
ضربه سختی به اسرائیل و آمریکا وارد آورد بلکه عامل مهمی در بسیج مسلمانان و 

تقویت مقاومت در برابر سیاست های غاصبانه مستکبرین گردید.
پیام حاکی است: امروز متاسفانه شاهدیم  برخی از کشورهای همسایه و منطقه 
که در زمان دفاع مقدس به دشمنان ایران اسلامی کمک می کردند، به دنبال عادی 
سازی روابط با رژیم کودک کش اسرائیل هستند، در حالی که اگر آنان خطر اسرائیل 
را جدی می گرفتند این دولت غاصب فرصت نمی یافت تا سیاست توسعه طلبانه 
خود را ادامه دهد. پیام می افزاید: جای بسی تاسف است که این کشورها به جای 
صرف توان و قدرت خود در برانداختن اسرائیل و نجات بیت المقدس بزرگ با هجوم 
بر امت های مسلمان مخالف سرسخت اسرائیل و آمریکا به همکاری با شیطان بزرگ و 
صهیونیزم جهانی همت می گمارد ملت بزرگ ایران به توفیق الهی در گام دوم انقلاب 
با تاسی به سالار شهیدان )ع( و اطاعت از رهبر معظم انقلاب ضمن حفظ هوشیاری 
خود نسبت به توطئه های دشمن زبون کشور را به عزت و سربلندی در همه زمینه ها 

خواهند رساند و زمینه را برای ظهور امام زمان )عج( آماده خواهند کرد.
 در پایان پیام آمده است: حوزه های علمیه نیز همچنان که در هشت سال دفاع 
مقدس با تمام توان حضور یافتند و بیشترین درصد شهید را به اسلام تقدیم نمودند، 
آمادگی خویش را برای صیانت از نظام مقدس اسلامی در برابر همه توطئه های 

استکبار جهانی اعلام می نماید.
۳1 شهریورماه، سالروز شروع جنگ تحمیلی از سوی رژیم بعث صدام در سال 
1۳۵9 علیه جمهوری اسلامی ایران است که از ۳1 شهریورماه تا ششم مهرماه به 

عنوان هفته »دفاع مقدس« نامگذاری شده است.     

رییس سازمان جهاد کشاورزی استان قم:

۲۷هزار هکتار ازاراضی قم زیر کشت
 گندم و جو می رود

رییس سازمان جهاد کشاورزی قم گفت: درسال جهش تولید ۲۷ هزار هکتار از 
زمین های کشاورزی قم زیر کشت دو محصول راهبردی گندم و جو می رود. 

عباس پورمیدانی بیان داشت: درکشت پاییزه سال جاری ۲۲هزار و ۵۰۰ هکتار 
از مزارع قم به کشت جو و چهار هزار و ۵۰۰ هکتار نیز برای کشت گندم اختصاص 

می یابد.
وی افزود: بر همین اساس پیش بینی می کنیم بیش از 1۰۰ هزار تن جو و ۲۲هزار 

و ۵۰۰ تن گندم از زمین های کشاورزی استان برداشت شود.
وی ادامه داد: شرایط اقلیمی استان قم برای کشت جو نسبت به گندم بهتر است، 
همچنین مصرف جو در قم به دلیل جایگاه مهم استان در حوزه دامپروری بالاست و 

به همین دلیل کشت این محصول در قم بیش از گندم صورت می پذیرد.
پورمیدانی گفت: بر اساس طرح تغییر الگوی کشت استان به دنبال استفاده از 
ارقام مقام تر گندم و جو به تنش های محیطی در قم هستیم تا بتوانیم محصولی 
باکیفیت تر برداشت کنیم. وی ادامه داد: کشاورزان قمی درکشت گندم و جو مهارت 
بالایی دارند و محصول تولیدشده استان در این بخش دارای استانداردهای موردنظر 
است. اراضی زراعی زیرکشت قم بیش از ۴۳ هزار هکتار است و با اجرای راهبرد تغییر 

الگوی کشت، محصولات این بخش ازنظر کمی و کیفی روند رو به رشدی دارد.
۳۲ هزار هکتار از مزارع استان به کشت گندم،  جو، کلزا و ذرت اختصاص یافته 

است که در تامین امنیت غذایی مهم ترین نقش را دارد.
همچنین در مزارع قم،  یونجه، پنبه، صیفی جات و محصولات دیگر به تناسب 
شرایط آب و هوایی مناطق مختلف استان کشت می شود و کشاورزان قمی مهارت 

بالایی در فرآیند تولید محصولات زراعی دارند.

روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم اعلام کرد 

9 مرکز سلامت به بیماران کرونایی 
خدمات رایگان می دهند

روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم اعلام کرد: خدمات درمانی رایگان در 9 
مرکز خدمات سلامت قم به بیماران کرونایی این استان ارائه می شود. 

در اطلاعیه روز سه شنبه روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم آمده است: این 
مراکز 9 گانه ویزیت و همچنین درمان سرپایی رایگان بیماران مشکوک به کرونا را در 
سطح شهر قم بر عهده دارند که مرکز امام حسن عسکری )ع( واقع در شهرک امام 
حسن عسکری )ع(، رو به روی کوی ۴، جنب مسجد امام حسن )ع( یکی از این 

مراکز است.
بنا براین اطلاعیه همچنین پایگاه سلامت بعثت به نشانی نیروگاه، شیرخوارگاه، 
رو به روی صندوق امام موسی بن جعفر )ع( و مرکز فرقانی در انتهای شیخ آباد، 1۶ 
متری ولی عصر )عج(، کوی ۴۴ از دیگر مراکزی هستند که این خدمات را ارائه 

می دهند.
در این اطلاعیه آمده است: درعین حال سه مرکز دیگر در قم یعنی مرکز پنبه چی 
)خیابان امام خمینی )ره(، رو به روی کلانتری 1۷(، مرکز شهدا )خیابان انقلاب، بعد 
از سه راه سجادیه، کوی ۳9، شماره ۴۲( و مرکز جندقیان )خیابان شهید دل آذر، 

خیابان زاویه، جنب میدان زاویه( نیز از جمله این مراکز هستند.
اطلاعیه ادامه یافته است: پایگاه سلامت خوراکیان به نشانی بلوار 1۵ خرداد، 
جنب آستان مقدس امامزاده شاه سید علی )س( و مرکز پردیس واقع در پردیسان، 
خیابان ایمان، کوی ۵ هم از دیگر مراکز خدمات جامع سلامت در قم هستند که 

ویزیت و درمان سرپایی بیماران مشکوک به کووید 19 را بر عهده دارند.
در پایان این اطلاعیه تاکید شده است: همچنین بیماران مشکوک به کرونا در 
محدوده بلوار محمد امین )ص(، ۴۵ متری شهید صدوقی )ره(، شهرک قدس و 
مناطق اطراف نیز می توانند به مرکز امام خمینی )ره( در انتهای ۴۵ متری شهید 
صدوقی )ره(، بلوار شهید کریمی )ره( رو به روی خیابان لقمان حکیم مراجعه کنند. 

 
مدیر نمایندگی ستاد دیه قم:

8۷ زندانی به همت ستاد دیه قم آزاد شدند
مدیر نمایندگی ستاد دیه قم گفت: در نیمه نخست امسال، ۸۷ زندانی جرایم 

غیرعمد در این استان به همت این ستاد آزاد شدند. 
رضا مرادی پور افزود: هفت نفر از این زندانیان دارای دیه غیرعمد،  1۰ نفر نفقه و 

۷۰ نفر بدهکار مالی بوده اند.
وی اضافه کرد: میزان بدهی آنها، ۷۸ میلیارد ریال بود که با برگزاری جلسه های 

صلح و سازش، ۲۸ میلیارد ریال از سوی شکات بخشیده شد.
وی ادامه داد: پنج میلیارد ریال به صورت تسهیلات از سوی ستاد دیه، ۲۴ میلیارد 
ریال کمک از سوی خیران و ۲1 میلیارد ریال نیز از سایر منابع از جمله کمک خانواده 

زندانیان جمع آوری شد.
به گفته مرادی پور، ۸۴ نفر از این زندانیان مرد و سه نفر زن می باشند.

معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم  مطرح کرد:

استقبال خوب مردم قم از سامانه قم یار
معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم با بیان اینکه مردم استقبال خوبی 
از سامانه قم یار داشته اند گفت: از دهم شهریور استقبال زیادی اتفاق افتاده است و 
مردم پیگیری مسائل هستند و امیدواریم که هرروز وضعیت خدمات رسانی بهتر شود. 
محسن رنجبر با اشاره به اهمیت توجه به توسعه خدمات الکترونیک اظهار داشت: 
کرونا فرصت مناسبی برای افزایش خدمات در بستر غیرحضوری به وجود آورده 
است که در این راستا شهرداری از دهم شهریورماه تمام خدمات شهرسازی خود را 

به صورت غیرحضوری ارائه می دهد.
وی با بیان اینکه طریقه ارتباط با شهرداری در فضای سایت نیز تعریف شده است و با 
پیامک به آن ها گفته می شود که مراحل به چه نحوی است، ابراز کرد: در حال حاضر 
سامانه قم یار مورداستفاده قرار می گیرد و فضای ارتباط با سامانه الکترونیک قبلی را 

فراهم می کند که نیازی به حضور نباشد.
معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم خاطرنشان کرد: این سامانه 
اطلاعات را گرفته و بعدازآن سامانه قبلی شهرداری به صورت هوشمند کار خود را 
انجام می دهد و برای بازدید پیامک می دهد و اگر نیازی به حضور باشد اطلاع رسانی 
می شود، در میز خدمت نیز به آموزش افرادی که مراجعه می کنند پرداخته شده و در 

دفاتر پیشخوان نیز آموزش هایی گذاشته شده است.
وی با تأکید بر اینکه با نوع نگاهی که وجود دارد اگر مشکلاتی در سامانه باشد 
روزانه رصد می شود، یادآور شد: با آموزش هایی که در مناطق و دفاتر برگزار می شود، 
مشکلات رفع می شود و توصیه این است لزومی به مراجعه به دفاتر پیشخوان نیز 

نبوده و هر کس در فضای عادی از خدمات الکترونیک به راحتی استفاده می کند.
رنجبر با اشاره به اینکه سامانه قم یار از کافه بازار قابل دانلود است و روی گوشی 
نصب می شود و فضای اطلاع رسانی است، مطرح کرد: از دهم شهریور استقبال 
امیدواریم که هرروز  و  پیگیری مسائل هستند  و مردم  افتاده است  اتفاق  زیادی 
وضعیت خدمات رسانی بهتر شود. وی افزود: گزارشات ماهیانه نشان دهنده وضعیت 
خوبی در شهر است، در حال حاضر ۸۰۰ پروژه در سامانه کنترل شهرداری رصد 
می شود، وظایفی که شهرداری به غیر از پروژه ها در سامانه عملکرد دارند ارزیابی 
می شود، مثلًا موضوع پسماند و اینکه چند درصد از مبدأ تفکیک می شود، این ها 
دارای شاخصه هایی است که به آن رسیده اند. معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی 
شهرداری قم عنوان کرد: برنامه 1۴۰۴ در حال اجرا و در مرحله آسیب شناسی 
هستیم و گزارشات آسیب شناسی آماده شده است که کاری ویژه و منحصربه فرد 
است چراکه نمونه آن را در آسیب شناسی برنامه ای که خودشان تدوین کرده باشند را 

در جای دیگری ندیده ایم.

معاون عمران قرارگاه پیشرفت و بسیج سازندگی استان قم خبر داد

بهره برداری از 111 پروژه عمرانی 
در مناطق محروم 

معاون عمران قرارگاه پیشرفت و بسیج سازندگی استان قم گفت: تعداد 111 پروژه 
عمرانی در حوزه زیرساخت های حیاتی نظیر آبرسانی، احداث راه های روستایی، 
احداث خانه عالم و احداث کارگاه های اشتغال با اعتباری بالغ بر 1۴ میلیارد و ۷۰۰ 

میلیون ریال اجرا شده که در هفته دفاع مقدس به بهره برداری خواهد رسید. 
سید علیرضا میرزائیان دیروز در جمع خبرنگاران با اشاره به اینکه هفته دفاع 
مقدس، وعده هر ساله ماست تا متعالی ترین تجلی خصلت های پاک انسانی را که 
در قاب مجاهدتی کم نظیر، مجسم شد، مرور کنیم، اظهار کرد: این هفته فرصتی 
است که به یاد بیاوریم هر گاه سرهایمان را به خدا بسپاریم و دستانمان را به یکدیگر 
دهیم و پایمان را از بند وابستگی رها کنیم، عزت و شرف و آرمان های انقلابی مان از 

هر گزندی دور می ماند. 
وی ادامه داد: سازمان بسیج سازندگی و قرارگاه پیشرفت و آبادانی سپاه استان 
قم ضمن توجه جدی به سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی مرتبط با عرصه های 
سازندگی، به عنوان پیش قراولان عرصه عمران و آیادانی به ویژه در مناطق محروم 
استان، امسال نیز همانند گذشته و با همّت و کار مضاعف و بی وقفه، گام هایی مؤثر 
و هر چند کوچک برداشته اند و بر خود وظیفه می دانند که تا پای جان و تا رسیدن 
به حد مطلوب در مسیر محرومیت زدایی و پیشرفت و آبادانی دهستان های استان 

قم، این راه را ادامه دهند. 
معاون عمرانی قرارگاه پیشرفت و بسیج سازندگی استان قم گفت: در این راستا و 
با تلاش جوانان متخصص و بسیجی این دو مجموعه، تعداد 111 پروژه عمرانی در 
حوزه زیرساخت های حیاتی نظیر آبرسانی، احداث راه های روستایی، احداث خانه 
عالم، احداث کارگاه های اشتغال و احداث خانه محروم و غیره با اعتباری بالغ بر 1۴ 

میلیارد و ۷۰۰ میلیون ریال اجرا شده است.
وی با اشاره به اینکه در مسیر تحقق اهداف مقدّس مدرسه سازی و تعلیم و تربیت 
جذب  ضمن  روستایی،  محروم  مناطق  در  خصوص  به  اسلامی  میهن  فرزندان 
مشارکت خیّرین محترم مدرسه ساز، عملیات احداث ساختمان مدرسه سه کلاسه 
روستای چشمه شور با اعتبار  ۶ میلیارد و ۸۰۰ میلیون ریال در دستور کار ویژه قرار 
گرفت، بیان کرد: پس از توافق با اداره کل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس استان قم 
کلنگ زنی این پروژه انجام و  عملیات اجرایی آن آغاز شده و در حال پیگیری است.  
معاون عمرانی قرارگاه پیشرفت و بسیج سازندگی استان قم به طرح تعمیر و مرمّت 
۵۰۰ باب  منازل محرومین در مناطق شهری و روستایی استان قم اشاره کرد و گفت: 
این طرح با مشارکت نهادهای حمایتی نظیر کمیته امداد امام خمینی )ره( و اداره 
کل بهزیستی استان قم و همچنین مجمع خیرین استان در دستور کار قرار گرفت 
که از این تعداد ۶۰ باب منزل با مبلغ هزینه حدود ۴۸۰ میلیون ریال در هفته جاری 

اتمام یافته و آماده تحویل است.
وی در پایان خاطرنشان کرد: امید است با اتکال به خداوند متعال و در سایه عنایات 
حضرت ولی عصر )عج( بتوانیم با بهره گیری از توانمندی و ظرفیت و اخلاص جوانان 
متخصص و انقلابی، در راستای زدودن غبار محرومیت از مناطق محروم استان گام 

های استوارتر و مؤثرتری برداریم.

مسئول انجمن جانبازان قطع نخاع استان قم :

قم آسایشگاه جانبازان قطع نخاع ندارد
مسئول انجمن جانبازان قطع نخاع استان قم گفت: متاسفانه قم استانی محروم در 
زمینه امکانات برای افراد است و جانبازان از لحاظ برخوردار بودن امکانات محروم تر 
هستند. حسن میرزایی با اشاره به مشکلات فراوان جانبازان و ایثارگران استان، گفت : 
متأسفانه استان قم استانی محروم برای همه اقشار است و در این بین جانبازان و 
ایثارگران نیز محروم تر هستند و از حداقل امکانات نیز برخوردار نیستند. مسئول 
انجمن جانبازان قطع نخاع استان قم در ادامه با اشاره به اینکه جانبازان در گروه های 
مختلف اعصاب و روان، شیمیایی، قطع نخاع و قطع عضو مشکلات فراوانی در استان 
قم دارند، افزود: استان قم تنها شهری است که یک لشکر داشته و از استان های 
با بیشترین تعداد جانبازان است. وی با بیان اینکه استان قم از داشتن حداقل 
امکانات مثل داشتن یک آسایشگاه برای جانبازان قطع نخاعی محروم است، افزود: 
اقدامات صورت گرفته برای جانبازان و معلولین بسیار روند کندی دارد و مشخص 
نیست که آسایشگاه جانبازان با وجود تکمیل قسمت ورزشی مجموعه ایثار چه زمانی 
می خواهد به اتمام برسد در حالی که وضعیت برای جانبازان شهرهای کوچک تر از قم 

بهتر است و مشکلات جانبازان قمی را ندارند.

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم:

اوج گرفتن کرونا در قم یک بیمارستان دیگر 
را وارد مدار کرد

 
آخرین گزارش دانشگاه علوم پزشکی قم نشان می دهد که اوج گرفتن کرونا یک 
بیمارستان دیگر این استان را وارد مدار پذیرش بیماران کرونایی کرد و از این پس،  

بیماران مبتلا به کرونا در بیمارستان امام رضا)ع( نیز پذیرش می شوند.
رییس دانشگاه علوم پزشکی قم در این زمینه افزود: با توجه به حجم گسترده 
در  بستری  بیماران  افزایش  شاهد  کرونا،  ویروس  شیوع  به واسطه  بیماران 

بیمارستان های قم هستیم.

اجتماعی

به مناسبت هفته دفاع مقدس؛

 همدلی و انسجام؛ رمز موفقیت عملیات بیت المقدس

 ملت غیور و فداکار ایران زمین با ایثار خون خود در 
دوران دفاع مقدس نه تنها جان مجروحان را نجات دادند، 
بلکه این ایثار تبدیل به فرهنگی بی نظیر در دنیا و یادگاری 

از روزهای جنگ و از خودگذشتگی شد.
انسان های  جان  بخش  نجات  همیشه  خون  اهدای 
نیازمند به خون و فرآورده های آن است، قطره قطره خون، 
امیدها را زنده می کند و انسان و جامعه را نجات می دهد، 
اما در شرایط خاص مانند جنگ و بحران ها نیاز به اهدای 
خون بیشتر می شود. دوران هشت سال دفاع مقدس، 
یادآور شهادت، ایثارو از خودگذشتگی ملتی با غیرت برای 
نجات خاک وطن و ماندگاری فرهنگ اصیل حسینی و 

زنده نگه داشتن باورهای یک ملت است.
ملتی که با دست خالی مقابل همه دنیا ایستاد تا از 
کیان و دین خود دفاع کند، در میدان کارزار ناجوانمردانه 
ای که دشمن به راه انداخته بود، رزمندگانی که مجروح 
می شدند، جانشان به قطرات حیات بخش خون های 
اهدایی هموطنان وابسته بود و قطره قطره خون های 
اهدایی حیات را در رگ های آنها جاری می کرد و نیرویی 
تازه برای ادامه مبازره و دفاع را فراهم کرد، اهدای خون 
مقدس  دفاع  دروان  از  که  است  هایی  فرهنگ  از  یکی 

نهاینه شد.
جنگ  و  اسلامی  انقلاب  با  ایران  در  خون  اهدای 
تحمیلی گره خورده است، روحیه ایثار و شهادت مردم در 
این دو جریان به عرصه اهدای خون منتقل شد، در دوران 
دفاع مقدس همانطور که رزمندگان به جبهه ها اعزام 
می شدند و همه آحاد مردم در پشت جبهه اعم از پیر و 
جوان هر فردی هرکاریی از دستش بر می آمد، انجام می 
داد و همه ملت یکی شده بودند تا از خاک و آبرو و ارزش 
های خود دفاع کنند، رزمندگان و همین طور مصدومان 
ناشی از حملات دشمن به مناطق مسکونی، مجروحانی 
را داشت که برای نجات زندگی خود نیازمند به خون و 
فرآورده های آن بودند و در این میان یک بار دیگر همه 
آمدند بی هیچ چشم داشتی خون اهدا کردند تا کمک 

حالی برای زمندگان و نجات جانشان باشند.

نقش سازمان انتقال خون دردوران دفاع مقدس برهیچ 
فردی پوشیده نیست سازمانی که با فعالیت شبانه روزی 
خود خون موردنیاز رزمندگان در هشت سال دفاع مقدس 
راتامین کرد و در دوران دفاع مقدس سازمان انتقال خون 
نقش پررنگی را در تأمین خون مجروحان و مصدومان 
جنگی ایفا کرد، این سازمان با راه اندازی پایگاه های ثابت 
و سیار، توانست با کمک مردم فرهنگ اهدای خون را 
نهادینه کند. اهدای خون در ایران با انقلاب اسلامی و 
جنگ تحمیلی گره خورده است، روحیه ایثار و شهادت 
مردم در این دو جریان به عرصه اهدای خون منتقل شد. 
پیش از انقلاب میزان اهدای خون سالانه 1۳۰ هزار واحد 
بود در حالی که در دوران دفاع مقدس با رشد ۵۰ درصدی 
این میزان سالیانه مواجه شدیم چنانکه در سال ۶۷ میزان 

خون اهدایی در کشور ۷۰۰ هزار واحد رسید.
سازمان انتقال خون و مسئولیت خون رسانی به 

مجروحان جنگ
سخنگوی سازمان انتقال خون گفت: سازمان انتقال 
خون ایران که در سال 1۳۵۳ تأسیس شد با آغاز جنگ 
تحمیلی فعالیت های خود را در پاسخ به نیازهای وسیع 
جبهه های نبرد، به طور چشمگیر افزایش داد و با حضور 
در هر محله به شکل واحدهای سیار و فعالیت در پناهگاه 
نیاز  پایگاه های زیرزمینی موفق شد، خون مورد  و  ها 

مجروحان را به طور کامل تأمین کند.
بشیر حاجی بیگی افزود: گستره این فعالیت ها به 
نحوی بود که در هشت سال جنگ نابرابر با رژیم بعث 
صدام کوچکترین کمبودی در زمینه نیاز به خون و فرآورده 
های آن گزارش نشد، مهمتر اینکه ضرورت اهدای خون 
که با گوشت و خون مردم این سرزمین احساس می شد 
در دل هر شهروند ایرانی با هرقوم و فرهنگ و زبان و دین 
جای باز کرد وبه رفتاری اجتماعی و عادتی مقدس بدل 
شد که از سر احساس وظیفه وکمک به همنوع استمرار 
یافت. وی ادامه داد: با آغاز جنگ تحمیلی و نیاز فزاینده 
به خون در بیمارستان ها موجی از داوطلبان اهدای خون 
به سمت مراکز انتقال خون سرازیر شد و این سازمان 

که تنها چند سال از تاسیس آن می گذشت  به صورت 
منسجم، گسترده و دقیق مسئولیت ملی خون رسانی به 

مجروحان را به عهده گرفت.
فرهنگ اهدای خون که در دوران دفاع مقدس 

شکوفا شد
 حاجی بیگی ادامه داد: فرهنگ اهدای خون که در 
دوران دفاع مقدس شکوفا شد، حاصل روحیه ایثارگری 
زنان و مردانی بودکه اکنون سال های میانسالی را پشت 
سر گذاشته و این گروه از اهدا کنندگان خون با رسیدن به 
سن بالای ۶۵ سال از اهدای خون بازنشسته می شوند و 
جوانان این مرزو بوم باید پرچم این فرهنگ نجات بخش را 
به دست بگیرند و این سنت زیبای مردمی را ادامه دهند.

وی با تاکید برارزش بالای تعامل میان سازمان انتقال 
خون و روحیه همدردی و ایثارگری مردم شریف کشور 
کشور  سلامت  تاریخ  فرازهای  افتخارترین  پر  از  گفت: 
آثار  امروز  به  تا  که  است  خون  اهدای  فرهنگ  همین 

جانبخش آن باقی است.
نگذاریم که فرهنگ اهدای خون دوران دفاع 

مقدس کمرنگ شود
سخنگوی سازمان انتقال خون ادامه داد: در مجموع 
طی این سال ها یک میلیون ۲۵ هزار و ۳9۰ واحد خون و 
فرآورده در مراکز درمانی توزیع شد که بالاترین آمار توزیع 

در سال ۶۶ و ۶۵ ثبت شده است.
میلیون  تجمعی ۵۲  آمار  به  اشاره  با  بیگی   حاجی 
واحد خون اهدایی که از تاسیس سازمان تا کنون توسط 
ایرانیان اهدا شده است، گفت: از جوانان و بانوان که 
میراث دار این سنت شریف و زندگی بخش اهدای خون 
که  مادرانشان  و  پدران  از  که  کنم  می  دعوت  هستند 
پیشکسوتان اهدای خون هستند الگو بگیرند و نگذارند 
این فرهنگ منحصر به فرد و خود جوش نوعدوستی و 
ایثارگری که ضامن سلامت جامعه ماست با بازنشسته 
شدن نسل اول اهدا کنندگان که یادگار ایثارگری های 
دفاع مقدس هستند، کمرنگ شود و این پرچم را نسل به 

نسل برافرازند.

اهدای خون، خدمت بی نظیر ایرانیان در دوران دفاع مقدس
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یک کارشناس بازار سرمایه مطرح کرد:  همسان سازی حقوق، یعنی فردی که در 
گروه شغلی خود، حقوق پایینی دارد به کسی که حقوق بالایی دارد نزدیک شود 
و بر این اساس در سال گذشته 1۳ درصد و سال 9۷ معادل 1۶.۵ درصد مشمول 
قانون همسان سازی حقوق بازنشستگان نشدند و امسال نیز 1۰ درصد مشمول 

این قانون نمی شوند.
جدول  ضریب  چنانچه  که  است  آمده  کشوری  خدمات  قانون  ماده 9۸  در 
مستخدمین رسمی شاغل تغییر یابد دولت مکلف است به نسبتی که هزینه زندگی 

موجب این تغییر شده است،  حقوق بازنشستگان و وظیفه  بگیران را ترمیم کند.
بر  توسعه  ششم  و  پنجم  چهارم،  توسعه ای  برنامه های  در  اساس  براین 
متناسب سازی حقوق بازنشستگان با شاغلین تاکید شده و دولت مکلف است 

هرساله با تعریف منابع در بودجه سنواتی این امر را در دستور کار قرار دهد.
در این راستا گفت  و گویی با مدیرکل امور فنی صندوق بازنشستگی کشوری 
انجام دادیم و در مورد چند و چون این قانون، همچنین اجرای آن در سنوات 
گذشته و مشمولان متناسب سازی حقوق بازنشستگان پرسیدیم که در ادامه 

می آید.
حقوق  همسان سازی  خصوص  در  وگویی  گفت  در  شیرمحمدی«  »اکبر 
افزایش  بازنشستگان گفت: طبق ماده ۷۶ قانون مدیریت خدمات کشوری، 
حقوق سالیانه حقوق بازنشستگان و شاغلان به صورت یکسان انجام شده است 
به این صورت که سال گذشته 1۸ درصد و امسال نیز 1۵ درصد افزایش سنواتی 
حقوق افراد شاغل و بازنشسته را داشتیم و در سنوات قبل نیز به این صورت بوده 

است.
وی افزود: منتها در طول سنوات اجرای قانون مدیریت خدمات کشوری، فوق 
العاده هایی برای کارکنان شاغل در زمان بندی های مختلف پرداخت کردند. به 
این صورت که بعد از سال ۸۸ فوق العاده شغل و ویژه را پرداخت کردند؛ همچنین 
درصدهای متعلق به فصل دهم را افزایش دادند و ضرایب امتیازات تا ۵۰ درصد 

برای برخی از دستگاه ها زیاد شد.
مجوز  دریافت  به  اشاره  با  کشوری  بازنشستگی  صندوق  فنی  امور  مدیرکل 
برخی دستگاه ها برای افزایش ۵۰ درصدی حقوق در اسفندماه 9۸، گفت: با 
این افزایش، حقوق شاغلان علاوه بر افزایش سالیانه یا همان سنواتی که به طور 
یکسان با بازنشستگان اعمال می شد، افزایش یافت که موجب فاصله درآمدی بین 

بازنشسته و شاغل شد.
بیش  بازنشسته می شدند  ایام  این  در  براین اساس شاغلانی که  افزود:  وی 
از بازنشستگان سنوات گذشته حقوق دریافت می کردند و برای اینکه حقوق 

بازنشسته سنوات قبل با بازنشسته جدید به هم نزدیک شود، بحث همسان سازی 
حقوق که در ماده ۳۰ برنامه ششم توسعه نیز وجود داشت، مطرح شد.

در سنوات گذشته چهار دوره همسان سازی حقوق به صورت ویژه 
انجام شد

شیرمحمدی درباره اجرای قانون همسان سازی حقوق در سنوات گذشته، 
اظهارداشت: ماده 9۸ قانون استخدام کشوری، دولت را مکلف کرده که با افزایش 
حقوق کارمندان نسبت به جبران حقوق بازنشستگان نیز اقدام کند و این وظیفه 
دولت هاست که حقوق کارمندان و بازنشستگان را متناسب با هزینه های زندگی 

افزایش دهد.
وی با اشاره به اینکه در فواصل مختلف، همسان سازی حقوق بازنشسته و شاغل 
انجام شده، افزود: اولین اقدام درباره این مهم در تبصره ۸۵ قانون بودجه سال 
1۳۵۶ بود و بعد از آن در قانون نظام هماهنگ حقوق بازنشستگی در سال 1۳۷۴ 
در محاسبه حقوق کارمندان فوق العاده شغل منظور شد و افزایش حقوق ها علاوه 

بر بازنشستگان جدید برای بازنشستگان قدیم هم انجام شد.
حقوق  نیز  سال 1۳۷9  در  کرد:  اضافه  بازنشستگی  صندوق  فنی  مدیرکل 
بازنشستگان مطابق حقوق شاغلان محاسبه شد. همینطور در سال 1۳۸۶، 
مطابق ماده 1۰9 و 11۰ قانون مدیریت خدمات کشوری علاوه بر افزایش سالیانه 
حقوق، اقدامات همسان سازی نیز انجام شد. وی گفت: به تناسب سال 1۳۸۶ 
قانونگذار در برنامه پنج ساله چهارم و پنجم توسعه پیش بینی کرد که متناسب با 
افزایش حقوق مواد 1۰9 و 11۰ همه ساله از سال ۸۶ ع اوه بر محاسبه افزایش 
حقوق که انجام می شده، متناسب سازی حقوق بازنشستگان با شاغلان نیز 
انجام شود. شیرمحمدی گفت: آنچه هم اکنون به عنوان همسان سازی حقوق 
بازنشستگان انجام می شود، مربوط به ماده ۳۰ برنامه ششم توسعه است که دولت 
مکلف شده بررسی های لازم برای برقراری عدالت در نظام پرداخت، رفع تبعیض و 
متناسب سازی دریافت ها و برخورداری از امکانات شاغلان را برای بازنشستگان و 
مستمری بگیران کشوری و لشکری سنوات مختلف انجام دهد و این مسیر را طی 
می کند. وی تصریح کرد: از سال 9۶ تا امسال مطابق قوانین بودجه، مبالغی در 
ردیف هایی به عنوان تبصره 1۲ قانون بودجه در قالب همسان سازی برای افزایش 
حقوق اختصاص یافت. برای نمونه در سال های 9۶ و 9۷ به میزان ۲۲۰۰ میلیارد 
تومان، سال 9۸ مبلغ ۳۲۵۰ میلیارد تومان و در ابتدای امسال نیز ۶۵۰۰ میلیارد 
تومان درنظر گرفته شد که علاوه بر افزایش سنواتی حقوق به بازنشستگانی که 

مشمول همسان سازی بودند، تعلق گرفت.
در همسان سازی ابتدای سال 1۰ درصد بازنشستگان مشمول نشدند

مدیرکل فنی صندوق بازنشستگی کشوری درباره اینکه چرا همه بازنشستگان 
مشمول طرح همسان سازی نمی شوند، گفت: به طور طبیعی بخشی از جامعه 
تحت پوشش صندوق مشمول همسان سازی می شوند که در قوانین بودجه 
پیش بینی شده است و با اولویت کسانی که حقوق پایین تر می گیرند مشمول این 

قانون شدند.
وی افزود: کسانی که درگروه های شغلی خود افزایش حقوق بازنشستگی آنها 

عدد بالایی را نشان می دهد، مشمول این قانون نشدند.
شیرمحمدی اظهارداشت: امسال حدود 1۰ درصد بازنشستگان با حقوق بالا 
نسبت به میانگین گروه خود مشمول قانون همسان سازی حقوق نشدند و تنها 1۵ 
درصد افزایش حقوق سنواتی به آنها تعلق گرفت؛ زیرا دریافتی حقوق آنها از گروه 

همترازشان بالاتر بوده است، بنابراین همسان سازی به آنها تعلق نگرفت.
وی افزود: در حال حاضر یک میلیون و ۴۸۰ هزار نفر بازنشسته کشوری و 
لشکری داریم. در سال 9۷، حدود ۸۳ درصد از بازنشستگان مشمول همسان 
سازی شدند و در سال 9۸ نیز 1۳ درصد بازنشستگان مشمول قانون همسان سازی 

حقوق بازنشستگان نشدند.
مدیرکل فنی صندوق بازنشستگی کشوری گفت: آنچه که به عنوان همسان 
سازی در سنوات گذشته انجام شده است، در چارچوب محاسباتی است که در 
قانون بودجه پیش بینی می شود و سازمان اداری و استخدامی امتیاز گروه های 
بیست گانه را تعیین کرده و به صندوق بازنشستگی اعلام می کند و این صندوق 
نیز احکام را برآن اساس صادر کرده و افزایش های متعلق به هر فرد را پرداخت 

می کند.
به عنوان تکمیل  امسال  قرار است مهرماه  ویژه ای که  وی توضیح داد: کار 
همسان سازی حقوق انجام شود و با حمایت دولت و مساعدت سازمان برنامه و 
بودجه کشور انجام می شود اینکه به دنبال افزایش ۵۰ درصدی حقوق شاغلان 
مشمول فصل دهم قانون مدیریت خدمات کشوری، مصوبه همسان سازی حقوق 
بازنشستگان در چارچوب افزایش متناسب با شاغلان به تصویب رسیده و طبق 

ضوابط ابلاغی نیز اجرایی خواهد شد. 
وی توضیح داد: در واقع حقوق فردی که در سنوات گذشته بازنشسته شده با 
حقوق فرد هم گروه خود که به تازگی بازنشسته شده یا مشغول به کار است نزدیک 

می شود.
مدیرکل فنی صندوق بازنشستگی کشوری افزود: برای نمونه در گروه بیست 
گانه، فردی که در گروه ۲۰ است با ۳۰ سال خدمت حقوق چهار میلیون و ۳۰۰ 
هزار تومان دریافت می کند، حالا اگر فردی به این علت که در زمان اشتغال 
امتیازات ویژه ای داشته حقوق بیشتری در این گروه دریافت می کند، طبیعتا فردی 

که مقرری او چهار میلیون تومان است باید به این حقوق بیشتر برسد.
وی تصریح کرد: با توجه به مصوبه اخیر دولت، صندوق بازنشستگی مطابق با 

ضوابط ابلاغی احکام را صادر و در حقوق مهرماه اعمال خواهد کرد.
آیین نامه همسان سازی حقوق بازنشستگان مصوب شد

حقوق  متناسب سازی  نامه  آیین  شهریورماه،   سیام  گزارش  این  براساس 
بازنشستگان کشوری و لشکری در هیات دولت تصویب شد.

برابر این آیین نامه، دولت همچنین در اجرای ماده )۳۰( قانون برنامه ششم 
توسعه، صندوق بازنشستگی کشوری و سازمان تأمین اجتماعی نیروهای مسلح 
را مکلف کرد علاوه بر افزایش امتیازات شغلی مندرج در آیین نامه اجرایی بندهای 
)الف( و )ب( تبصره )1۲( ماده واحده قانون بودجه سال 1۳99 کل کشور، از محل 
منابع داخلی و سایر منابع حاصل از سرمایه گذاری های خود و منابع حاصل از 
بند )و( تبصره )۲( قانون بودجه سال 1۳99 کل کشور، نسبت به برقراری عدالت 
در نظام پرداخت و متناسب سازی حقوق بازنشستگان و مستمری بگیران تحت 
پوشش خود با 9۰ درصد میانگین حقوق مشمول کسور بازنشستگی شاغلین هم 
طبقه مشترک صندوق متناسب با سنوات خدمت، از شش ماهه دوم 1۳99 اقدام 
نکند. پس از تصویب این آیین نامه مدیرعامل صندوق بازنشستگی اعلام کرد 
که تا چند روز دیگر احکام جدید صادر می شود و از مهرماه، حقوق بازنشستگان 

کشوری براساس آیین نامه همسان سازی پرداخت خواهد شد.
به گفته این مقام مسوول بازنشستگان می توانند اطلاعات را پس از صدور احکام 
با مراجعه به سایت صندوق بازنشستگی کشوری در حکم جدید خود مشاهده 

کنند.

ایمان گزارش می دهد؛

معاون شرکت ساخت و توسعه زیر بناهای حمل ونقل کشور تشریح کرد:کدام گروه بازنشستگان مشمول همسان سازی می شوند؟

جزییات فاینانس چینی قطار سریع السیر 
تهران-قم-اصفهان 

معاون ساخت و توسعه راه آهن، بنادر و فرودگاه ها شرکت ساخت و توسعه زیر 
بناهای حمل ونقل کشور اعلام کرد: تمدید ال سی چهار میلیارد یوآنی و گشایش 
ال سی 9.۶ میلیارد یوآنی قطار سریع السیر تهران-قم-اصفهان سر مهمترین 
مباحثی بود که در جلسات اخیر مورد بررسی قرار گرفته و وزیر راه برای پیگیری 

آن دستور داده تا در مراحل اجرایی این پروژه تسریعی صورت گیرد.
پروژه قطار سریع السیر تهران-قم-اصفهان ۴1۰ کیلومتر بوده که 1۶۵ کیلومتر 
در مسیر تهران– قم و مابقی در بخش قم-اصفهان به طول ۲۴۵ کیلومتر است 
از سال 1۳9۳ که قرارداد آن بسته شد، بازه زمانی پنج ساله برای آن پیش بینی 
شده بود اما در شهریور ماه شال گذشته با مشکلاتی مواجه شد عملا موقف شد.
البته سعید رسولی همان زمان در نشست خبری در این باره در پاسخ به ایسنا 
گفته بود که پروژه قطار سریع السیر تهران-قم- اصفهان متوقف نشده است اما 
در زمینه مسائل مالی و اعتباری با سازمان برنامه و بودجه اختلاف نظرهای داریم 

که امیدواریم به زودی حل و فصل شود.
وی افزود: در این مسیرکارهایی هم در حوزه زیرساختی انجام شده، اما در 
زمینه مسائل مالی و اعتباری اختلاف نظرهایی با سازمان برنامه و بودجه داریم 
که امیدواریم به زودی حل و فصل شود البته نگاه غالب در این زمینه این است که  

این پروژه انجام شود و پیمانکار آن همچنان در پروژه وجود دارد.
عباس خطیبی - معاون ساخت و توسعه راه آهن، بنادر و فرودگاه ها شرکت 
ساخت و توسعه زیر بناهای حمل ونقل کشور – در گفت وگو با ایسنا در این باره 
اظهار کرد: مشکلاتی در تامین منابع فاینانس چینی داشتیم که البته به تدریج 
در حال برطرف شدن است و طرف چینی وعده هایی برای بهبود این شرایط 
داده است و از سوی دیگر مجموعه دولت به ویژه وزارت راه و شهرسازی، وزارت 
امور خارجه و بانک مرکزی مساعدت بسیار خوبی در این زمینه صورت گرفته 

است.
وی افزود: طی جلسات اخیری که با وزیر راه و دیگر مسئولان دولت و بانک 
مرکزی داشته ایم مقرر شد که فاینانس چهار میلیارد یوآنی چین را که حدود 
یکماه تا انقضاء آن باقی مانده تمدید کنیم و ال سی 9.۶ میلیارد یوآنی بخش 

دوم این پروژه ریلی را نیز باز کنیم تا کار و مراحل اجرایی سریعتر پیش برود.
معاون ساخت و توسعه راه آهن، بنادر و فرودگاه ها شرکت ساخت و توسعه 
ریلی قطار  پروژه  فیزیکی  پیشرفت  داد:  ادامه  بناهای حمل ونقل کشور  زیر 
سریع السیر تهران-قم-اصفهان  در بخش اول حدود ۳۰ درصد و در کل پروژه 
حدود شش درصد بوده است اما در حال حاضر در مراحل زیر بنایی هستیم 
این بخش از اهمیت بالایی برخوردار است چرا که اگر  این بخش به خوبی 
انجام شود با اجرای دیگر مراحل و قسمت های پروژه که شامل بخش های 
روبنایی، روسازی، شبکه بالاسری و... غیره است، میزان پیشرفت فیزیکی رشد 
چشمگیری پیدا می کند. خطیبی با بیان اینکه هیچ مشکلی در استفاده از ریل 
ملی وجود ندارد اما تا آن زمان فاصله زیادی داریم، گفت: با راه اندازی قطار سریع 
السیر تهران-قم-اصفهان خط ریلی ۴۵۰ کیلومتری که در حال حاضر سیر در 
آن 9 ساعت طول می کشدبه یک سوم کاهش یافته و سفر از تهران تا اصفهان سه 

ساعته مقدور می شود.

رئیس اتاق بازرگانی صنایع معادن و کشاورزی استان قم :

لطمه زیاد معلق شدن کارت های بازرگانی 
به واحدهای تولیدی 

رئیس اتاق بازرگانی صنایع معادن و کشاورزی استان قم در خصوص تعلیق 
کارت های بازرگانی گفت: برخی از واحدهای تولیدی بزرگ استان به صورت 
ورود موقت، مواد اولیه را وارد و سپس بعد از تولید، کالای خود را صادر می کنند 
و معلق شدن کارت های بازرگانی لطمه بسیار زیادی به این واحدها وارد کرده 

است. 
ابوالفضل خاکی درسی و هفتمین جلسه شورای گفتگوی دولت و بخش 
خصوصی به ریاست معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری، جمعی از 
مدیران دولتی و همچنین فعالان بخش خصوصی به دبیری اتاق بازرگانی در 
محل سالن جلسات کرامت استانداری برگزار گردید اظهارداشت :با تعلیق کارت 
بازرگانی، یا کالای وارداتی آنها در گمرک ترخیص نمی شود و یا کالای صادراتی 

آنها معطل مانده است.
وی افزود : عدم وجود زیرساخت ها توسط سازمان توسعه تجارت که اخیراً مانع 
صدور کارت توسط اتاق های بازرگانی کل کشور شده است باید هرچه سریعتر 
رفع گردد. این سامانه بیش از دو ماه است که صدور و تمدید کارت بازرگانی را 
متوقف کرده است او ادامه داد: در این راستا اتاق بازرگانی قم مشکلات پیش 
آمده را به اتاق ایران اعلام و این موضوع منجر به صدور یک نامه از سوی ریاست 
اتاق ایران به رئیس جمهور  شد، این نامه پنج صفحه ای به بیان  مشکلات اخیر 
پرداخته و تا کنون برخی از آنها تا به امروز رفع و آنچه که قابل بررسی است بخش 
قابل توجهی از مشکلات واحدهای تولیدی است که همچنان باقی مانده و ایجاد 

تنش واحدها را در تجارت خود دارد.
رئیس اتاق قم خاطرنشان کرد: کاهش ۲۴ درصدی صادرات در سه ماهه اول 
سال خود نمایان این مطلب است و خواستار یک پیشنهاد برای مصوب ملی در 

دو موضوع فوق الذکر از سوی استان گردید
وی  در خصوص دو موضوع برگشت ارز حاصل از صادرات و همچنین مشکلات 
مالیاتی فعالان اقتصادی را مطرح و گفت: انتظار اتاق بازرگانی و فعالان اقتصادی 
این است با توجه به مشکلاتی که اخیراً تحریم ها و شرایط خاص کرونا بر کشور 
حاکم کرده است در این دو حوزه مهم همانند گذشته سازمان های مربوطه 

همراهی بیشتری را با فعالان اقتصادی داشته باشند
خاکی افزود: با توجه به نامه اخیر دادستان کل کشور به وزیر اقتصاد و دارایی 
همچنین مصوبات اخیر ستاد تسهیل و با توجه به بخشنامه های متعدد درون 
با  بیشتر  تعامل  و  همراهی  با  رابطه  در  دارایی  و  اقتصاد  کل  اداره  سازمانی 
واحدهای تولیدی به خصوص در مورد بخشودگی جرایم ماده 1۶9 مکرر که 
مشکلات زیادی را برای واحدهای تولیدی ایجاد کرده است این اختیارات را به 
استانها واگذار کرده تا مدیران بتوانند بخشودگی صد درصدی را برای واحدهای 
تولیدی اعمال کنند وی ابراز امیدواری کرد این موضوع در استان به صورت کامل 
محقق گردد و فشار پرداخت های مالی در سال جهش تولید از واحدهای تولیدی 

برداشته شود.

آگهی ابلاغ اجرائیه کلاسه: 1۳۹۹۰۴۰۳۰۰11۰۰16۷2/1
بدینوسیله به آقای یاسر سلامت، نام پدر: محمودرضا تاریخ تولد: 1۳۶1/۰۶/۲۰ شماره ملی: ۰۳۸۵1۷۳11۳ شماره شناسنامه: 11۵۰ بدهکار پرونده کلاسه 
99۰1۸1۰ که برابر گزارش مامور پست شناخته نگردیده اید ابلاغ می گردد که برابر قرارداد شماره 9۲۲۴۶۵۸۵۲/۴۷ بین شما و بانک ملت مبلغ 1۰۷/۲۸۶/۷9۶ 
ریال که روزانه از تاریخ 1۳99/۰۶/۰۵ مبلغ ۲9/۷9۵ ریال به آن اضافه می گردد بدهکار می باشید که بر اثر عدم پرداخت وجه بستانکار درخواست صدور اجرائیه نموده 
پس از تشریفات قانونی اجرائیه صادر و بکلاسه فوق در این اجراء مطرح می باشد لذا طبق ماده 1۸/19 آئین نامه اجرائی مفاد اسناد رسمی بشما ابلاغ می گردد از 
تاریخ انتشار این آگهی که تاریخ ابلاغ اجرائیه محسوب است فقط یک نوبت در روزنامه منتشر می گردد ظرف مدت ده روز نسبت به پرداخت بدهی خود اقدام و در غیر 
این صورت بدون انتشار آگهی دیگری عملیات اجرائی طبق مقررات علیه شما تعقیب خواهد شد. در ضمن وفق ماده 1۸- اصلاحی آیین نامه اجرا مدیونین موظف به 

ثبت نام و دریافت کاربری در سامانه ثنا می باشند. )م الف 1۳۰۴۷(
ئیس اداره اجرای اسناد رسمی قم- مهدی روزخوش

--------------------------------------------------
آگهی ابلاغ اجرائیه کلاسه: 1۳۹۹۰۴۰۳۰۰11۰۰16۳۸/1

بدینوسیله به آقای حسین اسدی، نام پدر: مصطفی تاریخ تولد: 1۳۵۰/۰۶/۲۴ شماره ملی: ۰۳۸۴9۳۶9۴۶ شماره شناسنامه: ۲1۴ بدهکار پرونده کلاسه 
99۰1۷۷1 که برابر گزارش مامور پست شناخته نگردیده اید ابلاغ می گردد که برابر قرارداد شماره 9۵1۳۵۳۵۶۵/۳۶ بین شما و بانک ملت مبلغ ۶۷/۷1۳/۳۲1 
ریال که روزانه از تاریخ 1۳99/۰۶/۰۶ مبلغ ۳۲/۶۶۲ ریال )که طبق مندرجات قرارداد محاسبه میگردد( و تا یوم الاداء به آن اضافه می گردد بدهکار می باشید که براثر 
عدم پرداخت وجه بستانکار درخواست صدور اجرائیه نموده پس از تشریفات قانونی اجرائیه صادر و بکلاسه فوق در این اجراء مطرح می باشد لذا طبق ماده 1۸/19 
آئین نامه اجرائی مفاد اسناد رسمی بشما ابلاغ می گردد ازتاریخ انتشار این آگهی که تاریخ ابلاغ اجرائیه محسوب است فقط همین یک نوبت در روزنامه منتشر می گردد 
ظرف مدت ده روز نسبت به پرداخت بدهی خود اقدام و درغیر این صورت بدون انتشار آگهی دیگری عملیات اجرائی طبق مقررات علیه شما تعقیب خواهد شد. در 

ضمن وفق ماده 1۸- اصلاحی آیین نامه اجرا مدیونین موظف به ثبت نام و دریافت کاربری در سامانه ثنا می باشند. )م الف 1۳۰۴۷(
رئیس اداره اجرای اسناد رسمی قم – مهدی روزخوش

آگهی ابلاغ اجرائیه کلاسه: 1۳۹۹۰۴۰۳۰۰11۰۰161۵/1
بدینوسیله به آقای حسین سلیمانی فرزند محمد بشناسنامه 1۴9۳۴ دارای کد ملی ۰۳۸۶۳91۴۷۵ بدهکار پرونده کلاسه 99۰1۷۴۸ که برابر 

گزارش مامور پست شناخته نگردیده اید ابلاغ می گردد که برابر قرارداد شماره 9۴۵1۷۸۳۶/۳۵ بین شما و بانک ملت مبلغ ۴۴/۴۰۸/۷۴۳ ریال که 
روزانه از تاریخ 1۳99/۰۵/۰9 مبلغ ۲۲/۲۵۷ ریال به آن اضافه می گردد بدهکار می باشید که بر اثر عدم پرداخت وجه بستانکار درخواست صدور 
اجرائیه نموده پس از تشریفات قانونی اجرائیه صادر و بکلاسه فوق در این اجراء مطرح می باشد لذا طبق ماده 1۸/19 آئین نامه اجرائی مفاد اسناد 
رسمی بشما ابلاغ می گردد از تاریخ انتشار این آگهی که تاریخ ابلاغ اجرائیه محسوب است فقط یک نوبت در روزنامه منتشر می گردد ظرف مدت ده 
روز نسبت به پرداخت بدهی خود اقدام و در غیر این صورت بدون انتشار آگهی دیگری عملیات اجرائی طبق مقررات علیه شما تعقیب خواهد شد. 

در ضمن وفق ماده 1۸-اصلاحی آیین نامه اجرا مدیونین موظف به ثبت نام و دریافت کاربری در سامانه ثنا می باشند. )م الف 1۳۰۴۷(
رئیس اداره اجرای اسناد رسمی قم – مهدی روزخوش

--------------------------------------------------
آگهی فقدان سند مالکیت

نظر به اینکه بموجب وارده 1۲۲۴۷. ۲-۷/1 1۳9۸/۰ علیرضا معصومی بموجب وکالت شماره 1۴۴۴9۲-۲۸/۰۶/1۳9۸ با ارائه دو برگ استشهاد شهود اعلام 
داشته که سند مالکیت ششدانگ پلاک ثبت ۲۶۷۷/۴/1۷1 اصلی واقع در بخش ۲ ثبت قم که ذیل ثبت ۲9۳1۲ صفحه ۴۵۲ دفتر 1۷۰ به نام خلیل چینی ساز 
ثبت و سند صادر شده است علیرضا معصومی وکیل مالک اعلام نموده که به علت جابجایی سند مالکیت مزبور مفقود گردیده است، لذا به استناد تبصره 1 اصلاحی 
ماده 1۲۰ آئین نامه قانون ثبت در 1 نوبت به تاریخ ذیل آگهی تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود 
پس از انتشار آگهی ظرف 1۰ روز کتباً به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور 
سند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد مقدار ۲۴ متر برابر سند قطعی ۸۲۸۷۵-۲۳/۰۶/1۳۸1 دفتر 1۷ قم به شهرداری قم منتقل شده است. )م الف 

)1۳۰۴۶
عباس پورحسنی – رییس ثبت اسناد و املاک منطقه 2 قم

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس 
گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده 

اند
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۳99۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۶11۴ شماره  رأی   -1
1۳9۸11۴۴۳۰۰۰۲۰۰1۶۳۸ مربوط به مجید کاظمی وشنوه ئی فرزند حسن 
درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت۴9/۶۲ 
متر مربع پلاک شماره ۳۰۸9/۲۰۶ اصلی واقع در قم بخش  حوزه ثبت ملک 
اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند مالکیت مشاعی ثبت دفتر ۲91 صفحه 

۲۷1)م الف ۷1۸۵(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۳99۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۶۳۴۳ شماره  رأی   -۲
اکبر  علی  فرزند  آقازیارتی  ابراهیم  به  1۳9۷11۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۰۲۶مربوط 
درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت1۶۵ 
مترمربع پلاک شماره ۲1۶۷/۳/۸۰/۲1۴ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 
ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه  از صفر بادی ثبت دفتر 

۳9۲ صفحه ۳۰۶)م الف ۷1۸۶(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۳99۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۷۷۴۸ شماره  رأی   -۳
1۳9911۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰1۲۲ مربوط به هادی زرندی فرزند حسن درقسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۸۵ متر مربع 
پلاک شماره ۲۳۳9/1۳۰ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 
مالکیت متقاضی طی سند مالکیت مشاعی ثبت دفتر ۵۶1 صفحه ۵۶۵)م الف 

)۷1۸۷
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۳99۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۷۲9۷ شماره  رأی   -۴

1۳9۸11۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۳۰۳ مربوط به اعظم رجبی فرزند حسین درقسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۵9/1۶ متر 
اداره  ملک  ثبت  حوزه  بخش  قم  در  واقع  اصلی   ۲۵9۳ شماره  پلاک  مربع 
شماره  الکترونیکی  دفاتر  ثبت  رسمی  سند  طی  متقاضی  مالکیت  قم  دو 

1۳9۷۲۰۳۳۰۰۰۲۰۰1۲۶۲)م الف ۷1۸۸(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۳99۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۷1۷۳ شماره  رأی   -۵
1۳9۸11۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۳۲۳ مربوط به زهرا رئیس عبدالهی فرزند احمد در 
قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۵۷/۵۰ 
مترمربع پلاک شماره ۲۶۰۵/۶۳ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره 
دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از صدیقه کامرانی اقدم ثبت دفتر 

۴۰۳ صفحه ۵۷۵)م الف ۷1۸9(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۳99۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۵1۷۴ شماره  رأی   -۶
1۳9۸11۴۴۳۰۰۰۲۰۰199۰ مربوط به رقیه محققی زرنقی فرزند قربانعلی در 
۳ دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
1۴۰ متر مربع پلاک شماره ۲1۷۰ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره 

دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از غلام اکبرزاده )م الف ۷19۰(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۳99۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۵1۷۲ شماره  رأی   -۷
1۳9۸11۴۴۳۰۰۰۲۰۰19۸۷ مربوط به عباسعلی تیموری شندی فرزند قربان 
در۳ دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
1۴۰ مترمربع پلاک شماره ۲1۷۰ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره 

دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از غلام اکبرزاده)م الف ۷191(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۳99۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۷9۰۴ شماره  رأی   -۸
1۳9۷11۴۴۳۰۰۰۲۰۰1۰۳۸ مربوط به رضا بندی فرزند اسداله درقسمتی از 

ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۸۵ متر مربع پلاک 
شماره 9۸ و99 فرعی از 1۸9۷اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو 
قم مالکیت متقاضی طی سند مالکیت مشاعی ثبت دفتر ۲۷۴ صفحه ۸۵)م 

الف ۷19۲(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۳99۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۷19۰ شماره  رأی   -9
امیدعلی  به جعفر علی جانی فرزند  1۳9۲11۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۷۰۲ مربوط 
درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۶۳۰ 
متر مربع پلاک شماره ۲۵۶۰/۳ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره 
دو قم مالکیت متقاضی طی سند رسمی شماره ۸۶1۸۶ مورخ ۸۳/۳/۲۳ 

دفترخانه 1۶قم)م الف ۷19۳(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و 
انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به 
مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله 1۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص 
ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول 
اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و 
ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست 
خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم 
به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به 

دادگاه نخواهد بود. 
تاریخ انتشار نوبت اول: ۹۹/۰6/1۷ 
تاریخ انتشارنوبت دوم:۹۹/۰۷/۰2
عباس پور حسنی حجت آبادی- رئیس ثبت اسناد منطقه دوقم

آگهی ماده سه قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی
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سرمربی پیشین تیم فوتبال استقلال با انتقاد از جولان دلال ها در فوتبال ایران و 
تاثیر منفی که در باشگاه ها دارند گفت: آنها بازیکن کریم شیره ای را مارادونا می کنند!
پرویز مظلومی در مورد تساوی یک بر یک استقلال برابر الشرطه عراق گفت: آبی 
پوشان فرصت خوبی را از دست دادند، آنها می توانستند با سه امتیاز از زمین بیرون 
بیایند اما متأسفانه به دلیل اینکه مدتها بود بازی رسمی انجام نداده بودند، در نیمه 
اول کاملا سردرگم بوده و نتوانستند بازی خوبی از خود ارائه دهند اما در نیمه دوم و 
با تغییراتی که نامجو مطلق در ترکیب استقلال به وجود آورد، این تیم سراسر هجومی 

شد و توانست هم گلزنی کند و هم موقعیت های زیادی را از دست بدهد. شاید اگر 
آبی پوشان به گل های بیشتری دست پیدا می کردند کارشان به اما و اگر کشیده 
نمی شد و صعودشان به دور بعد قطعی بود اما حال باید خود را آماده دیدار برابر 

الاهلی کنند تا بتوانند با پیروزی برابر این تیم به مرحله بعد صعود کنند.
تیم  این  برابر الاهلی هم گفت:  پیشین استقلال در خصوص دیدار  سرمربی 
صعودش به دور بعد حتمی شده و اگر من جای سرمربی این تیم بودم به بازیکنان 
کلیدی خود استراحت می دادم. البته استقلال باید با آرامش و بدون دستپاچگی 

مقابل این حریف ظاهر شده تا بتواند این بازی را با پیروزی به پایان رسانده و به دور 
بعد صعود کند.

وی در مورد عملکرد مجید نامجومطلق و اینکه خیلی ها اعتقاد دارند او می تواند 
سرمربی فصل آینده استقلال باشد، گفت: مجید را به خوبی می شناسم. او از نظر 
فنی و اخلاقی یکی از بهترین های فوتبال ایران است. با او کار کرده ام. هیچ فرقی 
بین او و مربیان خارجی نیست. حالا که با این قانون من درآوردی، مربیان خارجی 
نمی توانند به ایران بیایند، اعتقاد دارم نامجومطلق بهترین گزینه است و می تواند 
با داشتن دستیاران خوب و کارکشته و بودن یک کمیته فنی در استقلال نتایج قابل 

قبولی هم کسب کند.
انتقاد شدید از حضور دلال ها در فوتبال ایران 

مظلومی با انتقاد شدید از حضور دلال ها در فوتبال ایران گفت: متأسفانه دلالی 
فوتبال ما را نابود کرده است. دلال ها در فوتبال ما کریم شیره ای را مارادونا می کنند 
و به فوتبال ما ضربه می زنند. متأسفانه با قانونی که گذاشته شده و تیم ها حق جذب 
بازیکن خارجی را ندارند، این روزها بازیکنان بی کیفیتی که صد میلیون هم نمی 
ارزند، سه میلیارد هزینه جذب آنها می شود. درست است که ما بدهی های خارجی 
زیادی داریم و این پرونده ما را در فیفا سنگین کرده اما نیامدن بازیکنان خارجی به 

ایران باعث شده تا رقم های نجومی در فوتبال ما جابه جا شود.
سرمربی پیشین استقلال با ابراز رضایت از عملکرد سعادتمند هم گفت: من با 
مدیرعامل استقلال هیچ ارتباط و برخوردی نداشتم اما باید از او قدردانی کنیم که 
در این شرایط آشفته بازار فوتبال ما توانست شاکله اصلی تیم را حفظ کرده و چند 
بازیکن خوب را هم جذب کند. هوداران باید صبور باشند و تحت تأثیر فضای مجازی 

قرار نگیرند و اجازه دهند مدیریت باشگاه کارش را با همین روند ادامه دهد.
وی در مورد تیم ملی جوانان هم که هدایت آن را به عهده دارد، گفت: چند وقتی 
است که اردوی ما تعطیل شده، برنامه ریزی ما برای ۲۳ مهرماه بود اما متأسفانه 
با تعطیلی مسابقات به دلیل کرونا، شرایط عوض شده و ما مجبور شدیم اردوها را 
تعطیل کنیم اما همچنان بازیکنان جوان خوب را رصد می کنیم تا بتوانیم با رعایت 
عدالت، بهترین ها را به تیم ملی جوانان دعوت کنیم. مظلومی در پایان خاطرنشان 
کرد: جلسه ای را هم در روزهای آینده برگزار خواهیم کرد تا بتوانیم با تمرینات خوب 

و بازی های تدارکاتی مناسب با قدرت راهی مسابقات شویم.

پرویز مظلومی:

دلال ها کریم شیره ای را مارادونا می کنند! کارشناس ورزش بانوان اداره کل ورزش و جوانان قم :

۵۲ باشگاه ورزشی اختصاصی بانوان در قم 
وجود دارد

کارشناس ورزش بانوان اداره کل ورزش و جوانان قم با بیان اینکه شاخص های 
توسعه ورزش بانوان در این استان روند صعودی دارد گفت: ۵۲ باشگاه ورزشی 
اختصاصی بانوان و بیش از 19 هزار و ۲۰۰ بانوی ورزشکار سازماندهی شده در 

این استان وجود دارد.
زهره فلاح افزود: بانوان ورزشکار قم درسال 9۸، دستاوردها و افتخارآفرینی های 

برجسته ای در سطح ملی و بین المللی قم زدند.
وی  حضور بانوان در عرصه مدیریت ورزش استان را یکی از اتفاق های کم سابقه 
دانست و ادامه داد: انتخاب ۲ تن از بانوان به عنوان رئیس هیات های ورزشی در 
سال 9۸ اتفاقی کم نظیر در سال 9۸ در ورزش قم بود که نشان از مدیریت موفق 

بانوان در ورزش است.
کارشناس ورزش بانوان اداره کل ورزش و جوانان قم ادامه داد:  9۳ کارگاه های 
علمی و ورزشی و همچنین ۴۶ کلاس مربیگری و داوری در سال 9۸ در این استان 
برگزار شد که نتیجه این دوره ها افزایش سطح کیفی و آمار جامعه مربیان و داوران 

استان بود.
وی توجه به ورزش همگانی را عامل مهم در توسعه نشاط اجتماعی دانست و 
اظهار داشت: ۲۰۸ برنامه های همگانی سال 9۸ در استان در رشته های مختلف 

برگزار شد که در این برنامه ها بیش از 9۵ هزار تن از بانوان مشارکت داشتند.
فلاح گفت: به منظور افزایش آمادگی و ارتقای کیفی بانوان ورزشکار در استان 
۲۳۶ مسابقه در رشته های مختلف ورزشی در قم برگزار و ورزشکاران بانوی استان 

به ۲۲۷ مسابه کشوری و انتخابی تیم ملی اعزام شدند.
وی با بیان اینکه 1۶ تیم از ورزشکاران بانوی استان در لیگ های برتر کشور در 
رشته های مختلف حضور دارند، افزود: این استان در سال 9۸ میزبانی از 1۴ 

رویداد ورزشی کشوری را به عهده داشت .
کارشناس ورزش بانوان اداره کل ورزش و جوانان قم اظهار داشت: کسب ۷19 
مدال از مسابقات کشوری و همچنین 9۸ مدال بین المللی از جمله افتخارآفرینی 

بانوان ورزشکار قم در سال گذشته بوده است.
بانوان استان قم در ۳۸ هیات ورزشی قم فعال هستند.

محسن خلیلی: 

پرسپولیس در جذاب ترین گروه 
لیگ قهرمانان قرار دارد

پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس گفت: تیم تحت هدایت »یحیی گل محمدی« 
همچنان شانس صدرنشینی را در جذاب ترین گروه لیگ قهرمانان دارد.

»محسن خلیلی« با اشاره به شکست سرخپوشان برابر الدحیل در هفته پنجم 
لیگ قهرمانان آسیا اظهار داشت: پرسپولیس بازی خوبی را به نمایش گذاشت 
و با وجود خستگی در بین بازیکنان اجازه ندادند تا تیم خوب و متمول الدحیل 
بتواند خطری را روی دروازه پرسپولیس ایجاد کند. از طرفی  بازیکنان توانستند 
روی دروازه الدحیل موقعیت هایی را ایجاد کنند اما حریف خوش شانس بود که این 

موقعیت ها به گل تبدیل نشد.
وی افزود: پرسپولیس در این مسابقات تیم خوب و قابل احترامی نشان داده 
و ثابت کرده که به هیچ تیمی به راحتی امتیاز نخواهد داد. تنها بازیکنان باید در 
زدن ضربات آخر کمی دقت داشته باشند تا بتوانیم در هر مسابقه با بهترین نتیجه 

زمین را ترک کنیم.
پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس خاطرنشان کرد: البته در دیدار با الدحیل 
مشخص بود که اگر حریف گل بزنند کامل به دفاع خواهد رفت و این موضوع به 

شدت کیفیت بازی  را پایین آورد.
وی با اشاره به بخشش »مهدی بن عطیه« در آستانه دیدار با پرسپولیس تصریح 
کرد: این موضوع جزء عجیب ترین اتفاقاتی بود که شاهد بودیم اما در  شرایط 
کنونی باید کاملًا انتظار چنین اتفاقاتی را داشته باشیم. در طول بازی عملکرد 
داور بازی را هم که دیدید که روی یک صحنه مشکوک برای حریف پنالتی اعلام 
کرد.  با این حال به بازیکنان و کادر فنی خسته نباشید می گویم که تا آخرین دقیقه 

جنگیدند و عملکرد خوبی را ارائه دادند.
خلیلی در مورد شانس صعود پرسپولیس هم گفت: پیش از آغاز مسابقات شاید 
همه از تیم های پرسپولیس و الدحیل به عنوان تیم های صعود کننده یاد می کردند 
اما این گروه را می توان جذابترین گروه ایرانی دانست چرا که در فاصله یک هفته 
مانده به پایان مسابقات مرحله گروهی تمام تیم ها شانس صعود دارند با این حال 
امیدوارم پرسپولیس بتواند در دیدار آخر هم الشارجه را شکست دهد و به عنوان 

تیم صدرنشین به مرحله بعد صعود کند.

حمید سوریان: 

لیگ، چرخ کشتی را به حرکت
 در خواهد آورد

نایب رییس فدراسیون کشتی گفت: برای فدراسیون بسیار مهم بود که چرخ 
کشتی به گردش درآید و به دلیل لغو بازی های المپیک ۲۰۲۰ توکیو، نخستین 

برنامه و هدف ما برگزاری لیگ برتر کشتی آزاد و فرنگی بود.
»حمید سوریان« روز سه شنبه در گفت و گویی که سایت فدراسیون متن آن را 
منتشر کرد، افزود: به دنبال به گردش در آوردن چرخ کشتی بودیم و به همین 
خاطر مجوز برگزاری بیستمین دوره لیگ برتر کشتی آزاد و فرنگی باشگاه های 

کشور جام یادگار امام )ره( را از معاونت وزارت بهداشت گرفتیم.
وی اظهار داشت: به دلیل اینکه لیگ کشتی به عنوان یک منبع درآمد برای 
کشتی گیران و مربیان محسوب می شود و با توجه به شرایط خاص کشور به دلیل 
شیوع ویروس کرونا، با ارائه پروتکل های بهداشتی، مجوز برگزاری این مسابقات 
را از معاونت وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گرفتیم تا به نوعی بار دیگر 
رونق به کشتی باز گردد و کشتی گیران مطرح بتوانند تمرینات خود را برگزار و 

رقابت های رو در رو و جدی را داشته باشند.
نایب رییس فدراسیون کشتی تأکید کرد: البته از همه تیم ها می خواهیم که 
موارد ایمنی و پروتکل های بهداشتی از جمله قرنطینه و انجام تست های لازم را 
در دستور کار قرار دهند و کاملا موارد بهداشتی را رعایت کنند تا خدای نکرده 
سلامتی کشتی گیران که از اولویت های اصلی ما محسوب می شود به خطر نیافتد.
دارنده مدال طلای المپیک و ۶ مدال طلای جهان تصریح کرد: کادرهای فنی 
تیم های ملی کشتی آزاد و فرنگی این مسابقات را زیر نظر خواهند گرفت و عملکرد 

کشتی گیران برای آن ها و فدراسیون در این رقابت ها مهم است.
سوریان اظهار داشت: پس از برگزاری دور رفت لیگ برتر کشتی، جلسه ای را با 
کادر فنی تیم های ملی کشتی آزاد و فرنگی برگزار خواهیم کرد تا در صورت برگزار 
شدن رقابت های بزرگسالان جهان در سال ۲۰۲۰ در آذر ماه تصمیم گیری لازم 
را در این خصوص انجام دهیم و اگر هم این رقابت ها برگزار نشد، دور برگشت و 
مراحل نیمه نهایی و نهایی لیگ انجام خواهد شد و پس از آن بار دیگر جلسه ای با 
کادرهای فنی خواهیم داشت تا در مورد برگزاری اردوهای هدفمند با هدف حضور 

در رقابت های گزینشی المپیک و کسب سهمیه برنامه ریزی لازم را انجام دهیم.

 

سرمربی تیم فوتبال استقلال، گفت: فردا بازی سرنوشت سازی داریم 
و با احترام به حریف، فردا محکوم به برد مقابل الاهلی هستیم.

»مجید نامجو مطلق« سرمربی استقلال روز پنجشنبه در نشست 
خبری پیش از دیدار برابر الاهلی عربستان، اظهار داشت: در ابتدا 
باید اعتراض کنم که من و همراهانم یک ساعت برای رسیدن به محل 
کنفرانس در راه بودیم. دلیل آن هم این بود که راننده مسیر را بلد نبود 

و از این بابت بسیار عصبانی هستم. 
وی ادامه داد: فردا بازی سرنوشت سازی داریم و فقط دنبال گرفتن 
امتیاز هستیم. آنالیز خوبی از الاهلی داریم و با احترام به حریف، فردا محکوم به برد هستیم. سرمربی استقلال خاطرنشان 
کرد: همانطور که بعد از بازی گفتم، تیم ما از شرایط بازی دور بود و بخاطر همین بازیکنان ما نیمه اول خوبی نداشتند اما نیمه 
دوم شرایط عوض شد و حتی می توانستیم گل های بیشتری به ثمر برسانیم. از بازی گذشته درس می گیریم و به امید خدا 
تلاش خواهیم کرد که بازی فردا را برنده باشیم. وی افزود: در واقع ما به تیم مقابل و تفکر آن ها کاری نداریم و انگیزه بازیکنان 
خودمان مهم است. با انگیزه وارد مسابقه خواهیم شد و برای هدف مان خواهیم جنگید. نامجو مطلق در پایان این نشست 
خبری، گفت: این اتفاقی که امروز برای ما رخ داد و یک ساعت در راه بودیم، امیدوارم آخرین اتفاق باشد و تکرار نشود. فردا 

بازی مهمی پیش روی ماست و نیاز به تمرکز داریم.
اسماعیلی: نقاط ضعف الاهلی را شناسایی کردی

بازیکن تیم فوتبال استقلال تهران که به همراه سرمربی تیم در نشست خبری حضور پیدا کرده بود گفت: استقلال در حالی 
برابر الاهلی قرار می گیرد که شناخت مناسبی از این تیم دارد.

»فرشید اسماعیلی« اظهار داشت: استقلال یکی از پرافتخارترین تیم های فوتبال قاره کهن است و نباید به نتایج آن در چند 
وقت اخیر نگاه کنیم. در بازی فردا با شناخت در برابر الاهلی حاضر خواهیم شد و کادر فنی این تیم را به خوبی آنالیز کرده 
است. اسماعیلی ادامه داد: هواداران حق دارند از ما ناراحت باشند چون نتایج خوبی در بازی های گذشته کسب نکردیم 
و اثرات آن بازی ها بر کیفیت کار ما در لیگ قهرمانان نیز تاثیر گذاشت. هافبک خلاق تیم فوتبال استقلال تهران در پایان 
گفت: الاهلی نماینده فوتبال عربستان تیم بسیار خوبی است اما ما نقاط ضعف و قوت آن را در چند روز گذشته بررسی 
کردیم و به دنبال آن هستیم تا با غلبه بر این تیم از گروه خود صعود کنیم.  دیدار تیم های فوتبال استقلال و الاهلی عربستان 
روز چهارشنبه ۲ مهر و ساعت 1۸.۳۰ برگزار می شود. استقلال برای صعود از گروه خود باید تیم عربستانی را شکست دهد.

پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس معتقد است این تیم شانس 
بالایی برای صعود به مرحله حذفی لیگ قهرمانان آسیا دارد.

گذشته  شب  شکست  دوشنبه  خصوص  در  شاهرودی  رضا 
پرسپولیس مقابل الدحیل در مرحله گروهی لیگ قهرمانان آسیا 
گفت: به نظرم پرسپولیس نمایش خوبی از خودش نشان داد اما 
کنفدراسیون فوتبال آسیا و داور اجازه ندادند که ما برنده باشیم. 
همه دیدند که داور چقدر به نفع الدحیل سود زد و در نیمه دوم 
پنالتی ما را هم نگرفت. البته به نظرم بچه ها دیگر باید بازی با 

الدحیل را فراموش کنند و فقط به بازی با الشارجه فکر کنند. وی ادامه داد: الشارجه تیم خوبی است و خط حمله خوبی 
هم دارد اما شب گذشته به صورت اتفاقی و شانسی ۶ گل به التعاون زد. آنها هرچه زدند گل شد. البته ما پرسپولیس 
هستیم و شرایط مان با التعاون فرق می کند. فکر می کنم که بازیکنان پرسپولیس خیلی حرفه ای به این بازی نگاه می 

کنند و می توانند برنده از زمین خارج شوند.
پیشکسوت پرسپولیس درباره عملکرد بازیکنان جدید این تیم اظهار داشت: بازیکنان جدید خوب بودند و اگر به آنها زمان 
بدهیم می توانند با تیم هماهنگ شوند. الان زمان انتقاد از کسی نیست و فقط باید به بازیکنان جدید فرصت داد. البته واقعا 

بازی کردن در پرسپولیس کار دشواری است و هرکسی نمی تواند از این فشار به سلامت عبور کند.
شاهرودی درباره وضعیت سمت چپ خط دفاعی پرسپولیس گفت: این از بدشانسی پرسپولیس است که آقایی، نادری 
و انصاری هر سه مصدوم شوند. به نظرم در این شرایط بهتر است که وحید امیری در دفاع چپ بازی کند تا شجاع خلیل 
زاده، چون امیری چپ پا است و خیلی خوب می تواند آن منطقه را پوشش دهند. شجاع هم بهتر است در همان مرکز 

دفاعی بازی کند چون آنجا بازیکنی بی نظیر است.
وی در خصوص شانس صعود پرسپولیس به مرحله حذفی لیگ قهرمانان آسیا تاکید کرد: صد در صد شانس صعود داریم 
البته اگر AFC و داوران بگذارند راحت به مرحله حذفی صعود می کنیم. مطمئن باشید اگر شرایط فوتبالی باشد و در زمین 

مشخص شود به راحتی الشارجه را شکست می دهیم، اما اگر حواشی باشد کارمان سخت می شود.
پیشکسوت پرسپولیس در پایان گفت: بچه های ما باید حواسشان به داور ها باشد. دیگر همه می دانیم که داور ها بیشتر 
به سود تیم های عربی سود می زنند تا ما. اما من به تمام این بازیکنان اعتقاد دارم و می دانم که در بازی با الشارجه شکست 

مقابل الدحیل را جبران می کنند.

مجید نامجومطلق: 

محکوم به برد مقابل الاهلی هستیم
رضاشاهرودی :

 AFCاجازه بدهد به مرحله بعد صعود می کنیم

انتخابات  است  قرار  می گفتند  قبل  ماه  شش  وقتی 
فدراسیون فوتبال تا یک سال آینده به طول انجامد، باورش 
سخت بود اما وضعیت و روند اصلاح اساسنامه و حتی 

اظهارات مسوولان این شایعه ضعیف را قوت می بخشد.
از روزی که حیدر بهاروند، سرپرست فدراسیون فوتبال 
مراجع  هماهنگی  با  فیفا  مدنظر  »اصلاحات  گفت 
ذی صلاح انجام و به این نهاد ارسال شده و فکر می کنم 
کارمان تقریبا تمام شده است« بیش از ۵۰ روز می گذرد 
و هنوز خبری نشده و معلوم نیست پیش نویس اساسنامه 

اصلاحی فدراسیون فوتبال کجاست!
کلاف  هماهنگ،  فدراسیون  این  اساسنامه  اصلاح 
را  انتخابات  جلوی  فیفا  که  زمانی  از  و  شده  سردرگمی 
گرفت، بیش از ۶ ماه می گذرد و حالا تا ضرب الاجل اولیه 
حدود  فقط  انتخابات  برگزاری  برای  جهانی  فدراسیون 
1۵ روز مانده است. هم چنین تا دومین زمان احتمالی 
تا برگزاری انتخابات یعنی آذرماه فقط دو ماه باقی مانده 
است؛ یعنی اگر فردا هم فیفا و AFC نظر مشاوره ای خود را 
اعلام کنند، احتمال دارد اساسنامه تا پایان پاییز تصویب و 

انتخابات برگزار نشود.
* انتخابات فدراسیون چه زمانی برگزار می شود؟

این وضعیت دقیقا همان شایعه ای است که در ابتدای 

سال جاری درباره اساسنامه گفته می شد که احتمال دارد 
پروسه تصویب اساسنامه جدید و برگزاری انتخابات یک 
سال به طول انجامد و مدیران کنونی با وجود اتمام دوره 
قانونی شان، کماکان بر مسند امور بمانند و فوتبال ایران در 

بلاتکلیفی درجا بزند.
علی کفاشیان، نایب رییس این فدراسیون که در دوره رفع 
ایرادات از اساسنامه اصلاحی و ارسال به فیفا مجددا بعد از 
محرومیت یک ساله به فوتبال بازگشت، چندی پیش گفت 

که ممکن است تا پایان سال هم انتخابات برگزار نشود.
وی که معتقد است اساسنامه ایرادی ندارد اما فدراسیون 
فوتبال برای دریافت مجوز از نهادهای مربوطه از نامه نگاری 
خودداری می کند گفته » به همین منوال پیش برویم، تا 
پایان سال هم انتخابات برگزار نمی شود. بدترین حالت 
برای فدراسیون بلاتکلیفی است که به فوتبال هم لطمه 

می زند.«
 شفاف  نبودن سرنوشت اساسنامه

در برهه ای فیفا و فدراسیون فوتبال بر سر برخی از مفاد 
اساسانامه اختلافاتی داشتند اما گفته شد که ایرادها رفع 
شده است اما هنوز از آخرین ارسال اساسنامه به فیفا که 
مربوط به بیش از دو ماه می شود، پاسخی دریافت نشده 

است.

به نظر می رسد با وضعیت حاکم بر فدراسیون فوتبال و 
بی خبری مسوولان وقت از سرنوشت اساسنامه مذکور که 
تایید و تصویب آن به شکل کذایی و بیهوده ای طولانی 
شده، برگزاری انتخابات در قرن چهاردهم شمسی و در 

سال 1۴۰۰ هم دور از انتظار نیست و نباید متعجب شد.
آن طور که از شواهد و قراین بر می آید، هیچ کسی جز 
اعضای ارشد فدراسیون فوتبال از وضعیت این اساسنامه 
خبری ندارند و تاکنون توضیح روشنی هم درباره طولانی 

شدن این اتفاق به خانواده فوتبال  ارائه نشده است.
کنار  در  فوتبال  فدراسیون  اساسنامه  مشکلات  حل 
موضوع  نمی تواند  ایران  فوتبال  زیرساختی  مشکلات 
چندان حادی باشد اما در نتیجه دیپلماسی ضعیف این 
مجموعه و ایجاد نکردن بستر لازم برای تعامل دوطرفه با 
نهادهای بالادستی، اساسنامه و به طور کلی فوتبال ایران 
در دور باطلی قرار گرفته که دود آن فقط به چشم فوتبال 

این مملکت می رود.

انتخابات فدراسیون چه زمانی برگزار می شود؟

شایعه ای که رنگ واقعیت می گیرد

علیرضا جوادی: قراردادهای بدون تضمین از ابتدا در فوتبال ایران رواج داشته 
حد  از  بیش  مبالغی  درخواست  نقل وانتقلات  فصل  بحبوحه  در  بازیکنان  است. 
انتظار را دارند و مدیران بدون توجه به شرایط اقتصادی باشگاه حاضر می شوند تن 
به پرداخت این ارقام سنگین بدهند. علی علیپور را شاید بتوان یکی از آخرین نفراتی 
دانست که دست به چنین کاری زده است. او از پرسپولیس برای امضای قرارداد 
جدید درخواست مبلغ سنگینی کرد، درخواستی که بعد از مدت ها مذاکره از طرف 
باشگاه پرسپولیس پذیرفته شد، البته در این میان اتفاقاتی رخ داد که باعث علیپور در 

پرسپولیس ماندنی نشود.
مثلث دردسرساز فوتبال ایران

در ماجرای افزایش قیمت شدید بازیکنان، سه گروه نقش اصلی را ایفا می کنند؛ 
بازیکنان، مدیران باشگاه  ها و مدیران فدراسیون. در گام نخست مدیران فدراسیون 
اعلام می کنند که بازیکنان و مربیان خارجی نمی توانند به ایران بیایند و با باشگاه های 
ایرانی قرارداد امضا کنند. همین موضوع سبب می شود تا اگر تیمی دو بازیکن 
خارجی داشته باشد که نقش موثری در تیمش دارد، به دنبال گزینه  ایرانی برود و 

تلاش کنند تا به هر شکلی شده با این بازیکنان قرارداد امضا برساند. از طرفی بازیکن 
می داند که این ممنوعیت باعث می شود او تحت هر شرایطی به یک تیم برود و در 
چنین شرایطی است که ارقام قراردادها چندین برابر می شود. البته برخی مربیان 
مانند امیر قلعه نویی معتقدند که درست است قانون منع به کارگیری بازیکنان خارجی 

اشتباه است، اما علت اصلی افزایش قیمت بازیکنان تورم است.
نقش مدیران باشگاه ها چیست؟

در این میان مدیران باشگاه ها نیز نقش بزرگی ایفا می کنند چراکه به هر قیمت 
تن به بستن قراردادهای سنگین می دهند. آن ها می توانند به بازیکنان جوان تر 
تیم شان اعتماد کنند و حتی این موضوع را ذهن داشته باشند که بستن قراردادهای 
حداقل  و  آوردند  دست  به   خوبی  مبلغ  می توانند  بازیکنان  این  با  طولانی مدت 
هزینه های اولیه باشگاه شان را تامین کنند. شاید این کار پرریسک باشد، اما باشگاه ها 

دیگر فشار شدید مالی را احساس نخواهند کرد.
فصل  مطالبات  نتوانستند  مختلف  باشگاه ها  از  زیادی  تعداد  دیگر  طرف  از 
موضوع  این  به  استناد  با  بازیکنان  از  برخی  حتی  و  کنند  پرداخت  گذشته شان 

قراردادشان را پرداخت کنند، دوباره تن به امضای قراردادهای سنگین می دهند. 
برای مثال مهدی ترابی با استناد به پرداخت نشدن قسمتی از حقوقش قرارداد خود 
را با پرسپولیس فسخ کرد، اما باشگاه پرسپولیس سیاست های خود را تغییر نداد و 
تصمیم گرفت با بازیکنان مختلف، قراردادهای سنگین امضا کند. این موضوع به 
خوبی نشان دهنده ذهنیتی است که در بیشتر مدیران فوتبال ایران قرار دارد. تعدادی 
از مدیران مانند سعید آذری نیز اعتقاد دارند که هشتاد درصد قراردادها منجر به تسویه 
نخواهند شد و یکی از دلایل این اتفاق، شناخت نداشتن مدیران باشگاه ها از بازار 

است.
رقم درخواست شده توسط بازیکن می توانند تحت تاثیر عوامل مختلف اقتصادی 
افزایش یابد، اما اتفاقی که در این فصل از رقابت های لیگ برتر رخ داد کم سابقه بوده 
است. احتمالًا مهم ترین عامل این افزایش قانون منع به کارگیری بازیکنان خارجی 
باشد که باعث شده بازیکنان ایرانی رقم های درخواستی شان تا حد زیادی افزایش 
یابد. از طرف دیگر به نظر می رسد مدیران تیم ها آگاهی لازم را ندارند و نمی دانند این 

حجم از بدهی  تا چه اندازه می تواند برای تیم ها در آینده خطرناک باشد.

بدون فکر، بدون پشتوانه؛

ماجرای قراردادهای بدون تضمین
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وزیر سپاه در دوران دفاع مقدس درباره جنگ همه جانبه آمریکا علیه 
ایران گفت: اگر آمریکا به ایران حمله کند در همان ساعات اولیه رژیم 
صهیونیستی و بعد هم بقیه پایگاهای آمریکا در منطقه نابود می شود. خود 
آنها نیز بارها اعلام کرده اند و این توان را هم در ما می بینند. ما با کسی 
شوخی نداریم. ما حمله کننده نیستیم ولی اگر به ما حمله شود پاسخی به 

آنها می دهیم که پشیمان کننده باشد.
محسن رفیق دوست روز سه شنبه در گفت وگو با ایرنا با بیان خاطراتی 
از نحوه تامین تجهیزات مورد نیاز رزمندگان در دفاع مقدس گفت: در 
عملیات فتح فاو، 1۸۰ قبضه توپ ارتش مامور و تحت فرمان نیروی عمل 
کننده یعنی سپاه بود. طراح ما برای عملیات این بود که ۲۰ روز حمله و 
۴۰ روز پدافند داشته باشیم که تصویب شود. نرخ شلیک در زمان حمله 
)آفند(، چندین برابر وضعیت پدافند است یعنی اگر یک توپی زمان حمله 

۵۰ شلیک دارد،   در دفاع 1۰ عدد شلیک می کند.
وزیر سپاه در دوران دفاع مقدس افزود: ۵۷ روز از عملیات گذشته بود 
و در قرارگاه استراحت می کردم. اطلاع دادند که فرماندهی با شما کار 
دارد. آمدم و دیدم برادرم محسن رضایی فرمانده وقت سپاه و شهید حسن 
شفیع زاده فرمانده توپخانه، رنگشان پریده است. شهید شفیع زاده گفت 
که برای  ۲۰ روز آفند و  ۴۰ روز پدافند به ما مهمات دادید اما ۵۷ روز است 
که حمله می کنیم و اگر این ۵ قلم مهمات را با همین روند شلیک کنیم، 
۴۸ ساعت دیگر تمام می شود. کمی فکر کردم و به شهید شفیع زاده گفتم 
که برود و با همین روند مهمات را شلیک کند. سپس آقای رضایی گفت که 

اگر بعد از ۴۸ ساعت مهمات نرسد، باید دست هایم را بالا ببرم.
رفیق دوست یادآور شد: از همانجا تلفنی با وزیر دفاع  و رییس ستاد 
ارتش سوریه تماس گرفتم. فاش و بدون رمز گفتم که این ۵ قلم مهمات 
را به ظرفیت 1۰۰۰ تن نیاز دارم و چند ساعت دیگر هواپیماهای ما برای 
بردن این مهمات به دمشق حرکت می کنند. ساعت حدود 9 شب بود و 
قرار بود دو نفری بروند و با حافظ اسد ملاقات کنند و از او اجازه بگیرند 
اما من منتظر جواب آنها نشدم و بلافاصله با یک فروند فالکون از پایگاه 
هوایی دزفول به فرودگاه مهرآباد آمدم و بعد با شهید منصور ستاری و 
محمد سعیدی کیا وزیر وقت راه تماس گرفتم تا هواپیماهای باری ۷۴۷ را 
آماده کنند و با آن به سمت دمشق رفتم. گفتم نمی دانم آنها به من مهمات 
می دهند یا خیر، ولی آنقدر توکلم به خدا قوی است که حتماً با هواپیمای 

پر برمی گردم.
وی ادامه داد: در این سه تا چهار ساعتی که در هواپیما بودم به خودم 
گفتم که اگر دست خالی برگردی هم جنگ و هم آبرویت را باخته ای. 
خوشبختانه وقتی صبح به آنجا رسیدیم و با مصطفی طلاس وزیر دفاع 
سوریه تماس گرفتم. او گفت که آقای اسد دستور این کار را داده است. 
پس از بارگیری تجهیزات با هواپیمای اول به پایگاه دزفول برگشتم و قبل از 

۳۶ ساعت، پای قبضه ها مهمات رساندیم.
بلوک شرق و غرب ما را تحریم نظامی کرده بود

رفیق دوست درباره نحوه تهیه تجهیزات مورد نیاز جبهه و کشورهایی که 
به ایران سلاح می فروختند، گفت: ابتدا که جنگ را آغاز کردیم، اردوگاه 
غرب به سرکردگی آمریکا و هم اردوگاه شرق به رهبری شوروی، از نظر 
نظامی ما را تحریم کرده و به صدام برای حمله به ایران چراغ سبز نشان 
داده بودند. غربی ها که رسما اعلام می کردند که ما تحریم نظامی هستیم 
و بلوک شرق در ابتدا عنوان می کرد که امکاناتشان را به صدام فروخته اند 
ولی کشورهای بلوک شرق چون بلغارستان، لهستان، چک و اسلواکی و 
یوگسلاوی به دلیل نیاز مادی به ما پیشنهاد کردند که ما با یک واسطه با 

آنها معامله کنیم.
کره شمالی برای شوروی تره هم خرد نمی کرد

به شکل  ابتدای جنگ  از  تنها کشوری که  یادآور شد:  رفیق دوست 
مستقیم به ما سلاح می فروخت کره شمالی بود چون »خیلی برای شوروی 

تره خرد نمی کرد سلاح های تولید خودشان را به ما می داد.«
وی افزود: در مورد کشورهایی که به عنوان واسطه ما برای خرید تجهیزات 
نظامی از کشورهای بلوک شرق عمل می کردند در ابتدای کار با هیاتی 
از افسران لیبیایی و یا افسران سوری به این کشورها می رفتیم. »لیست 
برای من بود و من در جلسه می نشستم و آنها معامله می کردند، قرارداد 

می بستند ولی کشتی را من می فرستادم که سلاح ها را بیاورد.«
رفیق دوست درباره نحوه ساخت و تجهیز قایق های تندرو موسوم به 
عاشورا نیز گفت: این قایق ها را خودمان می ساختیم و معمولا از برخی 
کشورها به ویژه ژاپن، موتور آن را خریداری می کردیم. در طول دوران 
دفاع مقدس ۷ تا ۸ نوع قایق را بنا به نیازمان و تطبیق شرایط با نامهای با 
عاشورا، یاور و ذوالفقار و ... ساختیم. وزیر سپاه دردوران دفاع مقدس درباره 
نخستین موشک هایی که از سوی ایران در جنگ استفاده شد، گفت: 
نخستین موشک هایی که استفاده کردیم موشک های اهدایی لیبی بود 
که شلیک آن باعث شد صحنه جنگ دگرگون شود. ۵ تا ۶ موشکی که 
در ابتدا پرتاب کردیم به هدف اصابت کرد. لذا معمر قذافی رهبر لیبی 
برای توقف جنگ شهرها نامه ای به رهبران ایران و عراق نوشت که امام 
)ره( نامه او را پاسخ دادند. وی گفت: زمانی که 1۰ عدد موشک را از لیبی 
به ایران آوردم. شهید حسن طهرانی مقدم به وزارت سپاه آمد و خواست 
یکی از موشک ها را برای مهندسی معکوس در اختیار او قرار دهم. ما 

در زمان جنگ، حتی قبل از اینکه این موشک ها را بیاوریم، گروه های 
مختلفی تولید موشک را شروع کرده بودند.  صنایع دفاعی مدرن ما از 
همان زمان آغاز شد و بعد از جنگ همه با حضور جوانان متعهد و خوشفکر 

پیشرفت های برق آسایی کردند.
نظر امام )ره( درباره جنگ شهرها

رفیق دوست در ادامه سخنانش به دیدارش به همراه علی اکبر ولایتی 
وزیر امور خارجه با حضرت امام )ره( اشاره کرد و گفت: در این دیدار امام 
)ره( فرمودند که ما شروع کننده نیستیم، اگر صدام جنگ شهرها را قطع 
کند ما هم به آن پایان می دهیم. خلاصه اینکه آن موشک ها باعث شد که 
جنگ در شهرها فروکش کند. بعد هم موشک هایی از کره شمالی و  چین 
خریداری کردیم و بعد هم همانطور که گفتم خودمان اقدام به ساخت 

موشک کردیم.
در  وقتی متخصصان  که گفته می شود  پرسش  این  به  پاسخ  در  وی 
پروژه »یامهدی«  موشک تاو را با خطای کمتر از یک متر بازسازی کردند 
شما بر سرشان سکه ریختید، گفت: اتفاقا زمانی به آنها سکه دادم که 
می خواستیم نخستین موشک تاو را آزمایش کنیم. با اعضای کمیسیون 
دفاعی مجلس به میدان سمنان رفتیم آن موشک به جای اینکه به سمت 
هدف برود به بالای سر ما حرکت کرد. در آن روز سازنده های موشک تاو 
را تشویق کردم. به فاصله کمی موشک تاو ساخته شد و به هدف متحرک 

اصابت کرد که باز هم بچه ها را تشویق کردم.
رییس پیشین بنیاد مستضعفان و جانبازان افزود: حدود ۲ سال پیش، 
بعد از ۳۵ سال و در سالروز ساخت موشک تاو از من دعوت کردند. وقتی 
که رفتم دیدم که موشک تاو سلاح اولیه موشک های ضدتانک تولید سپاه 
بود و موشک هایی بود که در جنگ ۳۳ روزه حزب الله و رژیم صهیونیستی 

بر ضد تانک های مرکاوا استفاده شد.
رفیق دوست درباره نحوه تهیه و تولید آرپی جی ۷ گفت: این سلاح 
ضدتانک بود که اواسط جنگ اقدام به ساخت آن کردیم. نخستین بار، 
قبل از آغاز جنگ، ۵۰۰ عدد از آنرا به همراه ۲ هزار قبضه کلاشینکف 
همه  در  چه  اگر  کردم.  خریداری  عرفات  یاسر  از  فشنگ  هزار  و ۲۰۰ 
عنوان  به  آرپی جی ۷  بلوک شرق خریداری  کردیم،  از  که  سلاح هایی 
یک سلاح معمولی وجود داشت. همچنین از مجاهدین افغان موشک 

استینگر تهیه کردیم.
از  یکی  نرفتن  لو  برای  از چند کشور  لباس غواصی  تهیه  درباره  وی 
عملیات ها خاطرنشان کرد: ما در همه مراحل جنگ، لطف و عنایت 
خداوند را به چشم می دیدیم. می خواستیم یک نیروی بزرگ رزمی از 
یکسوی اروندرود عبور کند و به سمت دیگری برود. در ابتدا گفتند ۶۰۰ 
نفر و بعدها شمار نیروهای عملیات به چندهزارنفر رسید، که یکی از الطاف 
خداوند این بود که ما توانستیم به روش های مختلف بدون آنکه دنیا از این 

عملیات خبردار شود لباس غواصی خریداری کردیم.
12 میلیون گلوله توپ و خمپاره در مدت چهار ماه ساختیم

رفیق دوست درباره تجهیز رزمندگان قبل از شروع عملیات ها، گفت: 
مثلا فرماندهی قبل از عملیات کربلای۴ از ما می خواست 1۲ میلیون 
گلوله توپ و خمپاره تهیه کنیم. اگر می خواستیم این تجهیزات را از خارج 
تهیه کنیم دست کم ۳ میلیارد دلار و حداقل 1۸ ماه زمان نیاز داشتیم. 
ارزی که ما برای این کار داشتیم، حداکثر ۴۰۰ میلیون دلار و حداقل زمان 
مورد نیاز ۴ ماه بود. ما با به کارگیری تمام ظرفیت های داخلی یعنی 1۰۳ 
کارخانه ای که می توانستند ریخته گری کنند و بیش از سه هزار تراشکار، 
در این ۴ ماه، بیش از 1۲ میلیون گلوله توپ و خمپاره را ساختیم و از آن 

زمان به بعد با مهمات خودمان می جنگیدیم.
امام )ره( قبل هر عملیات نظر فرماندهان را می پرسیدند

رفیق دوست درباره دیدار فرماندهان جنگ با امام راحل قبل از شروع 
عملیات ها گفت: امام )ره(   معمولا صحبت های فرماندهان را گوش 
می کردند و نظراتی می دادند ولی اجرای آنرا بر عهده خود فرماندهان 
می گذاشتند و برای موفقیت آنها دعا می کردند. یکبار خدمت ایشان 
بودم آقای رضایی عملیات را برای امام )ره(  شرح می داد، امام فرمودند 
که این عملیات را به شکل »کَمّاشِه« انجام دهید. ایشان این کلمه عربی 
را گازانبری معنا کردند و گفتند که دشمن را به شکل گازانبری محاصره 

کنید. فرماندهی هم با تغییراتی که به عملیات داد، به موفقیت رسید.
ساخت و نصب 1۴ کیلومتر پل خیبر در 16 روز از معجزات بود

رفیق دوست، عملیات خیبر برای تصرف جزایر مجنون در سال 1۳۶۲ 
را سخت ترین عملیات برای تدارک رزمندگان توصیف کرد و گفت: ما باید 
از هورالهویزه عبور می کردیم و جزایر مجنون را تصرف می کردیم. ساخت و 

نصب 1۴ کیلومتر پل خیبر در 1۶ روز یکی از معجزات خداوند بود.
موافق ادامه جنگ پس از فتح خرمشهر بودم

پذیرش  موافق  گفت:   ،۵9۸ قطعنامه  پذیرش  درباره  دوست  رفیق 
قطعنامه از سوی امام )ره( بودم اما در فتح خرمشهر مخالف پذیرش 
قطعنامه و ادامه جنگ بودم چون باور داشتم اتفاقی نیفتاده است و ما فقط 
یک شهرمان را آزاد شده و دشمن در اهدافش تغییری ایجاد نکرده است. 
مساله دیگر اینکه دشمن از نقاط حساس مرزی کشور ما خارج نشده بود.
را  بس  آتش  اگر  خرمشهر  فتح  از  پس  داد:  ادامه  سپاه  وقت  وزیر 
می پذیرفتیم به دشمن فرصت می دادیم تا با شناخت نقاط ضعف ما از 

سوی بلوک شرق و غرب دوباره تجهیز شود و کمتر از ۶ ماه به ما حمله کند 
و به تهران برسد. بنابراین ما باید جنگ را به داخل خاک عراق می بردیم و 

ارتش عراق را تضعیف و خودمان را تقویت می کردیم که این اتفاق افتاد.
اینکه امروز فرمانده سپاه پاسداران عنوان  رفیق دوست اضافه کرد: 
می کند اگر شما به یک ایرانی حمله کنید ما همه کرک  و پر شما را به باد 

می دهیم به پشتوانه  خودکفایی ما از نظر دفاعی است.
وی خاطرنشان کرد: ما امروز جزو ۳ تا ۴ کشور نخست جهان از نظر 
صنایع موشکی هستیم. در پهپاد، جزو کشورهای نخست و در نانو جزو 
۵ کشور مطرح دنیا هستیم. حدود ۲۰ سال پیش رتبه علمی ما در جهان 
1۴۳ بود، در حالی که امروز این رتبه به 1۴ رسیده است. لذا آن ۶ سال 
جنگی که ما بعد از فتح خرمشهر انجام دادیم، مقدمات ایجاد یک نیروی 
نظامی  که به خودش متکی باشد و از هیچ قدرتی نهراسد را فراهم ساخت.
این دولتمرد پیشین گفت: خلاف کسانی که می گویند چون ضعیف 
از پذیرش قطعنامه،  بعد  بگویم  باید  پذیرفتیم  را  بودیم قطعنامه  شده 
منافقین در عملیات مرصاد به خاک کشور تجاوز کردند و صدام نیز با 1۵ 
لشکر گارد حمله کرد که هر دو با بدترین وضع شکست خوردند. عملیات 
مرصاد پرونده منافقین را برای همیشه از نظر نظامی جمع کرد و صدام هم 
متوجه شد که ایران تضعیف نشده، بلکه قدرتمند است. لذا این قدرت 
در طول۳۲ سال پس از پذیرش قطعنامه به جایی رسید که هیچ نیروی 

نظامی نمی تواند آنرا تهدید کند.
ماجرای تشکیل وزارت سپاه چه بود

رفیق دوست درپاسخ به پرسشی درباره فعالیتش به عنوان وزیر سپاه در 
دوران دفاع مقدس گفت: از ابتدای پیروزی انقلاب اسلامی در شورای 
فرماندهی اول، دوم و سوم مسئول تدارکات سپاه بودم، از  همان روز 
تصمیم گرفته شد سپاه پاسداران انقلاب اسلامی تشکیل شود مجلس 
شورای اسلامی به استناد قانون اساسی وظیفه پیدا کرد که حدود و ثغور 

وظایف سپاه را معین کند.
اساسنامه ای  در  کرد:  خاطرنشان  مقدس  دفاع  دوران  در  سپاه  وزیر 
که خود سپاه پیشنهاد کرده بود، اسمی از وزیر  نبود. بعد از بحث های 
فراوان کمیسیون دفاعی مجلس به این نتیجه رسید همانطور که ارتش از 
سوی وزیر دفاع با دولت و مجلس در ارتباط است، سپاه هم باید با ایجاد 
وزارت سپاه با مجلس و دولت در ارتباط باشد. در اساسنامه سپاه سه رکن 
فرماندهی، وزارت و نمایندگی ولی فقیه به تصویب رسید تا همین ارتباط 
را هم وزارت سپاه با قوه مجریه و مقننه داشته باشد. با سابقه ای که از سال 
۵۷ تا ۶1 به عنوان مسئول تدارکات سپاه داشتم، وقتی از سپاه خواسته 

شد نماینده معرفی کند، مرا معرفی کرد.
وی در پاسخ به این پرسش که در طول جنگ تداخل وظایف یا اختلافی 
با فرمانده وقت سپاه نداشته است، گفت: مشکلی با سردار محسن رضایی 
نداشتم و شرح وظایف ما مشخص بود. من باید امکانات تهیه می کردم و 
آقای رضایی باید در جبهه افراد تحت فرمان را اداره می کرد. با آقای رضایی 
رفیق بودیم و حضرت امام )ره( در جلسه ای تکلیف کردند که از فرماندهی 

سپاه حمایت کنم و من تا زمانی که مسوولیت داشتم از او حمایت  کردم.
سردار سلیمانی گفت دعا کن شهید شوم

رفیق دوست درباره شهید قاسم سلیمانی گفت: از این شهید بزرگوار 
خاطرات زیادی دارم. شهید سلیمانی همواره انسان متوکل، آرام و متفکری 
بود. به خاطر دارم زمانی که برای ملاقات جانشین فرمانده سپاه می رفتم، 
شهید سلیمانی را 1۶-1۷ ساعت قبل از شهادتش دیدم. ایشان را بغل 
کرده و بوسیدم، پرسیدم به کجا می روی؟ پاسخ داد به بغداد می روم. در 
چهره ایشان همان نشاط ۳۵ سال قبل در جبهه را دیدم. به ایشان گفتم 

دعا می کنم به سلامت برگردید که پاسخ داد: »دعا کن شهید شوم.«
سفیر یکی از کشورها گفت دو رهبر هرگز دروغ نمی گویند

با  فارس  خلیج  حاشیه  کشورهای  روابط  عادی  درباره  دوست  رفیق 
رژیم صهیونیستی و اثر آن بر ترتیبات امنیتی منطقه، گفت: خاطره ای 
می گویم. سفیر یک کشور قدرتمند خارجی، ۲ سال پیش به ملاقات من 
آمد. پرسیدم چرا پیش من آمده ای؟ پاسخ داد که درست آمده ام. پس 
از صحبت های مقدماتی گفت امروز در دنیا ترامپ، پوتین، رهبر چین، 
نخست وزیر ژاپن و آنگلا مرکل و خیلی افراد دیگر سخنرانی می کنند، 
بخشی از دنیا به صحبت های آنها گوش می کنند و معتقدند که آنها دروغ 
می گویند اما دو نفر در دنیا صحبت می کنند، همه دنیا به حرف های آنها 
گوش می دهند و معتقدند که آنها  راست می گویند. یکی از آن دو نفر رهبر 

معظم انقلاب اسلامی و دیگری سیدحسن نصرالله است.
آقا اخیراً  این دولتمرد سابق ادامه داد: آن سفیر پرسید که حضرت 
فرموده اند که اسرائیل ۲۵ سال دیگر از بین می رود. گفت که معتقدیم که 
آقای خامنه ای دروغ نمی گوید و اسراییل از بین خواهد رفت. من در ادامه 
چگونگی از بین رفتن اسراییل را برای او شرح دادم و گفتم که اسراییل را 
برای کل منطقه و شعار نیل تا فرات به منطقه آوردند اما الان دور خودش 
دیوار می کشد. بعد از شکست مفتضحانه صهیونیست ها در جنگ ۶ روزه، 
از سفیر قطر در سازمان ملل به دلیل آنکه کشورش با ایران روابط خوبی 
داشت می خواهند از ایران بخواهد برای پذیرش آتش بس میانجیگری 

کند. با این اتفاق اسرائیل از بین رفت و روز به روز هم تحلیل می رود.
رفیق دوست افزود: اتفاقی که این روزها افتاده شبیه دو غریقی است که 
برای بقا به هم چسبیده اند. هم اسرائیل نابود شدنی و هم حکومت های 
آنها پوشالی است البته جمهوری اسلامی از چنین اتفاقی خوشحال 
نیست، خوفی هم از آنها ندارد و این روند را به نفع جبهه مقاومت می داند.
وی درباره جنگ همه جانبه آمریکا علیه ایران نیز گفت: اگر آمریکا به 
ایران حمله کند در همان ساعات اولیه رژیم صهیونیستی و بعد هم بقیه 
پایگاهای آمریکا در منطقه نابود می شود. خود آنها نیز بارها اعلام کرده اند 
و این توان را هم در ما می بینند. ما با کسی شوخی نداریم. ما حمله کننده 
نیستیم ولی اگر به ما حمله شود پاسخی به آنها می دهیم که پشیمان 

کننده باشد.
توصیه های مجمع وزیران ادوار از سوی وزرا به دولت ارسال می شود
رفیق دوست درباره نحوه تشکیل مجمع وزیران ادوار جمهوری اسلامی و 
عضویتش به عنوان نایب رییس کمیسیون سیاسی، امنیتی و دفاعی این 
مجمع، گفت: آقای غلامرضا شافعی وزیر سابق صنایع چند سال پیش 
از همه کسانی که در چهار دهه گذشته وزیر، معاون نخست وزیر و رییس 
جمهوری بودند، دعوت کرد در قالب ۷ کمیسیون مجمع وزیران ادوار 

جمهوری اسلامی را تشکیل دهند.
نایب رییس کمیسیون سیاسی، دفاعی و امنیتی مجمع وزیران ادوار 
ادامه داد: معمولا در جلسات کمیسیون موضوعات روز مورد بحث قرار 
می گیرد و به جمع بندی می رسند و نظرات برای استفاده مسوولان ارسال 
این جلسات مطرح  را در  و دیدگاه خودش  می شود. هر کسی تجربه 
می کند و از آنجایی که وزیران فعلی هم در این کمیسیون ها حضور دارند 

این نظرات به هیات دولت منتقل می شود.
رفیق دوست افزود: محمدجواد ظریف رییس و من هم نایب رییس 
کمیسیون سیاسی هستیم و با آنکه جلسات با حضور مقام های اصلاح 
طلب و اصولگرا برگزار می شود بدون هیچ اختلافی نظرات متفاوت خود را 
مطرح می کنیم و به شکل آزاد بحث می شود و سپس جمع بندی می رسیم 

و در اختیار وزیر مربوطه قرار داده می شود که به دولت منتقل کند.

محسن رفیق دوست  :

ماشه تندروهای داخلی به کدام سو نشانه رفته؟آمریکا به ایران حمله کند پاسخ ما پشیمان کننده خواهد بود

تداوم بازی با منافع ملی
ماجرای سناریوی تبلیغات انتخاباتی ترامپ با بازگشت تحریم  های سازمان ملل با 
توهم »مکانیسم ماشه«، به جدیدترین موضوع برای تخریب دولت و سیاست  های 

رسمی کشور از سوی برخی جریان های تندرو اصولگرا تبدیل شده  است. 
ساعاتی پس از بامداد یکشنبه ۳۰ شهریور که آمریکای مغلوب در شورای امنیت، به 
تنهایی بازگشت غیرقانونی تحریم  های پیشین مرتبط با برنامه هسته  ای را اعلام کرد، 

آنچه در فضای سیاسی کشور رخ داد از منظر منافع ملی قابل تامل است.
با وجود عدم همراهی شورای امنیت سازمان ملل و کشورهای مهم اتحادیه اروپا 
با تصمیم مخالف عرف بین  الملل آمریکا و نیز پاسخ مستدل دستگاه دیپلماسی 
زمان  آن  از  که  است  تندروی  هایی  است،  ابهام  و  نگرانی  باعث  آنچه  کشورمان، 
تاکنون از سوی برخی رسانه های اصولگرا  مشاهده می  شود؛ آنهم در شرایطی که 
واکنش های بین المللی و موضع دبیرکل سازمان ملل خبر از شکست و ناتوانایی 
آمریکا برای برقراری مکانیسم ماشه  ادعایی دارد و واکنش وزارت امور خارجه نیز 
بیانگر رویکرد هوشمندانه و منطبق با منافع ملی به دور از هرگونه برخورد احساسی 
بازگشت  آمریکا »به دروغ« مدعی  اینکه  یادآوری  با  این وزارتخانه  آنجا که  است؛ 
قطعنامه های تحریمی شورای امنیت ملل متحد علیه ایران است، تاکید کرد »چنانچه 
آمریکا رأسا یا با همکاری معدود دست نشانده های« خود اقدامی در راستای این 
تهدیدها انجام دهد، با »واکنش جدی ایران« مواجه خواهد شد. سفیر و نماینده دائم 
جمهوری اسلامی ایران در سازمان ملل نیز در نامه ای به دبیرکل سازمان ملل و رئیس 
شورای امنیت یادآور شد که آمریکا دیگر عضو برجام نیست و هیچ حقی برای توسل 
به روند یادشده ندارد.  رئیس جمهوری روز یکشنبه)۳۰ شهریور( با بیان اینکه طبق 
پیش بینی روزهای گذشته، امروز به عنوان یک روز به یادماندنی در تاریخ دیپلماسی 
مجدد  تحمیل  برای  آمریکا  که  »روندی  کرد  تاکید  دیگر  بار  بود،  خواهد  کشور 

تحریم های شورای امنیت علیه ایران آغاز کرد، امروز به نقطه شکست خود رسید«.
اما مطابق روندهای مشابه، متاسفانه رسانه  های اصلی جریان تندروی مخالف 
دولت بازهم بهانه  ای برای تخریب و از آن مهمتر بی  توجهی به منافع ملی را در دستور 
کار خود قرار داده  اند؛ از یک سو دولت و وزارت امور خارجه را متهم می  کنند که 
ماشه سلاح را »به دست دشمن داده  و آن را به تصویب شورای امنیت هم رسانده  
است« و از طرف دیگر معتقدند ماندن در برجام نه تنها »بیهوده و عبث است« بلکه 
استفاده طرف مقابل از مکانیسم ماشه »تنها سهم ایران  از برجام« بوده است! و 
در ادامه، این نسخه نگران کننده را در شرایط حساس کنونی می  پیچند: »اگر در 
اقدامی پیش دستانه سر مار بر سنگ کوبیده نشود، در آینده باید بهای سخت تری 
پرداخت شود و یقیناً تکیه به عصای اروپا و ساده انگاری در برابر آمریکا، تکرار اقدامات 
فریبکارانه ای است که برنامه ریزی شده است«! این قبیل توصیه های خطرناک در 
شرایطی است که بسیاری از کارشناسان معتقدند توسل ترامپ به مکانیسم ماشه، 
چیزی جز یک مانور سیاسی در آستانه انتخابات ریاست جمهوری آمریکا و لابی های 
صهیونیستی و عربی در ایالات متحده نبوده و همراهی نااگاهانه داخلی  ها با تیم 
ترامپ که تلاش می  کند این مانور را با موج گسترده تبلیغاتی همراه کند، مایه 
شگفتی و تاسف است. این جریان بدون توجه به سیاست  های کلی نظام که مورد 
تائید رهبر معظم انقلاب است، برجام را »توافق  نامه ای پایمال شده« توصیف می  کند 
و هر تحلیل دیگری را از سوی رسانه  های مستقل بویژه تاکید بر مزایای ناهمراهی اروپا 
با آمریکا در این ماجرا، »تحریف واقعیت از سوی رسانه های زنجیره  ای« و اقدامی برای 
»بزک اروپای حقه باز« می  داند؛ غافل از اینکه آمریکا بواسطه ناهمراهی متحدانش 
در شورای امنیت، حقیقتا در انزوای بی  سابقه ای در صحنه دیپلماتیک قرار گرفته و 
این مهم جز با سیاست  ورزی حرفه ای و هوشمندانه دستگاه دیپلماسی دولت حاصل 

نشده است.
این جریان رسانه  ای تا آنجا پیش رفته که هر طرحی در مقابل فعال  سازی مکانیسم 
ماشه را »که حاوی لغو تعهدات ایران در حوزه نظارت ها و بازرسی های بی سابقه 
آژانس، اخراج بازرسان آژانس و برچیدن دوربین های نظارتی آژانس نباشد« در عمل 
»بی ثمر و یک نمایش پوچ سیاسی« توصیف و یا »پایان صبر استراتژیک« در واکنش 
را ضروری  امنیت  تحریم های شورای  بازگرداندن  برای  اقدام غیرقانونی آمریکا  به 
می داند، غافل از اینکه رهبر معظم انقلاب بارها از جمله در شهریور 9۷ در دیدار با 
اعضای دولت تاکید کردند، برجام وسیله ای برای حفظ منافع ملّی ما است و تا زمانی 
که منافع ما را تامین کند باید حفظ شود و صراحتا فرمودند »از من هم گاهی سؤال 
می  شود که شما گفتی که برجام را آتش می  زنی، چرا آتش نزدی؟ علّتی که آتش 
نزدیم همین بود که گفتیم شاید بشود منافع ملّی را با آن تأمین کرد؛ وَالّا اگر آدم 
بفهمد که منافع ملّی تأمین نمی  شود، ما هم آتش  زدن را بلدیم«. در همین دیدار 
مهم که دو سه ماه بعد از خروج آمریکا از برجام صورت گرفت، ایشان چندین بار بر 
حمایت از دولت تاکید و همگان را بوِیژه کسانی که »بیرون گود ایستاده  اند« را به درک 
مشکلات دولت سفارش کردند؛ دولتی که در سه سال سخت اخیر، به اذعان دوست 
و دشمن، گام  های هوشمندانه ای در حوزه سیاست خارجی برداشته و لازم است در 
همین چارچوب حرکت کند تا بهانه به دست ترامپ- نتانیاهو ندهد. در این اوضاع به 
نظر می  رسد تندروهای داخلی به جای نشانه گیری ماشه تخریب و هجمه به سمت 
دولت، لازم است قدری تامل کرده و سخنان بسیار مهم و معنی  دار روزدوشنبه ۳1 
شهریوررهبر معظم انقلاب در مراسم بزرگداشت هفته دفاع مقدس را که باز هم بر 

»عقلانیت و تدبیر« صحه گذاشتند، مرور کنند.

معاون هماهنگ کننده ارتش :
ارتش و سپاه یک مشت بر ضد دشمن هستند 

معاون هماهنگ کننده ارتش با بیان اینکه ارتش و سپاه یک مشت بر ضد دشمن 
هستند، گفت: همه تحرکات دشمن در زمین، دریا و هوا را در منطقه و فرامنطقه 

رصد می کنیم.
امیر دریادار حبیب الله سیاری با بیان اینکه ارزیابی دقیق از توانایی دشمن داریم، 

گفت: تهدید را خوب می شناسیم و جهت و امکانات آن را می دانیم.
وی تصریح کرد: برای مقابله با دشمن راهکارهای کوتاه مدت و بلندمدت مشخص 
کرده ایم و آمادگی مقابله با هر تهدیدی را داریم. معاون هماهنگ کننده ارتش با بیان 
اینکه درسی که از دفاع مقدس آموخته ایم این است که دشمن شناس باشیم، اظهار 
داشت: نیروی انسانی الهی محور، حرف نخست را در آمادگی رزمی ما می زند و این 
نیرو، آموزش و مهارت دیده بر اساس ارزش های حاکم بر جامعه است. امیر سیاری 
گفت: تجهیزاتی که نیروهای مسلح کشورمان از آن استفاده می کنند ساخته شده 
در شرکت های دانش بنیان داخلی و صنایع دفاعی خودمان است. وی افزود: در 
دفاع مقدس برای پدافند هوایی فقط یک موشک داشتیم اما اکنون سامانه پدافند 
هوایی کشور را نمی توانیم شمارش کنیم و همه آسمان کشور تحت کنترل است. 
معاون هماهنگ کننده ارتش با تاکید بر اینکه همه تجهیزات از جمله هواپیما، رزم ناو 
و ناوشکن ها را می سازیم، افزود: نیروی انسانی الهی محور در کنار تسلیحات ساخته 
شده داخلی با تاکتیک های خودمان و پشتیبانی خوب ملت ایران آمادگی مقابله با هر 
تهدیدی را برای ما ایجاد کرده است. دریادار سیاری گفت: بخش های مختلف ارتش 
جمهوری اسلامی ایران برای حفظ آمادگی هفته ای یک بار رزمایش برگزار می کنند 
اما سالانه رزمایش مشترک و سراسری ارتش برای وحدت، انسجام و تلاش بیشتر 
را اجرا می کنیم. وی با بیان اینکه به همه اهداف از پیش تعیین شده در رزمایش 
ذوالفقار 99 دست یافتیم، افزود: در این رزمایش موشک زیرسطحی به سطح که 
دانش و فناوری بسیار بالایی دارد از زیردریایی پرتاب شد و این موشک دشمن را به 
شدت می ترساند. معاون هماهنگ کننده ارتش ادامه داد: این موشک می تواند از 
انواع زیردریایی های ما که قابلیت پنهان کاری دارند پرتاب شود و این دانش و مهارت 
ما را نشان می دهد. دریادار سیاری افزود: مدیریت زمان جنگ کامل، مدیریت 
جهادی و بر آن اخلاص، کار برای خدا، تکیه بر ایمان، کار برای حفظ اسلام و انقلاب 
و عشق به شهادت حاکم بود. وی گفت: در مدیریت زمان جنگ کسی در پی منافع 
شخصی نبود و اینها ارزش دفاع مقدس و مؤلفه های اصلی پیروزی ما در جنگ 
تحمیلی است. دریادار سیاری افزود: از ابتدای پیروزی انقلاب اسلامی تا کنون در 
مقابل دشمن ایستاده ایم و دشمن نه تنها تهدیدات خود را کم نکرده بلکه بیشتر کرده 
است. وی گفت: جنگ با شیطان بزرگ و استکبار جهانی تمام نشده است و اکنون در 
جنگ نرم و جنگ اقتصادی با آن هستیم و می خواهند از این طریق به ما آسیب وارد 
کنند. معاون هماهنگ کننده ارتش افزود: امروز در همه مقاطع مدیریتی و نیروهای 
مسلح همان مدیریت و فرماندهی جهادی پیاده می شود و هر جا با مشکل روبرو 

بشویم اگر مدیریت جهادی را پیاده کنیم به طور قطع موفق خواهیم شد.



طرح:فیروزه مظفری

خرید تخم مرغ هم دلاری شد!

 وزیر پیشنهادی صمت به مجلس معرفی شد 
 رئیس جمهور، وزیر پیشنهادی صمت را به مجلس شورای اسلامی معرفی کرد.حسینعلی امیری با اعلام 
این خبر افزود: آقای روحانی در نامه ای به مجلس، علیرضا رزم حسینی را به عنوان وزیر پیشنهادی صمت 
به مجلس معرفی کرد. وی گفت: معرفی وزیر صمت قاعدتاً در جلسه علنی فردا مجلس شورای اسلامی 
باید اعلام وصول شود.امیری افزود: طبق آیین نامه داخلی مجلس شورای اسلامی قاعدتاً یک هفته پس 
از اعلام وصول این موضوع، جلسه رای اعتماد به وزیر پیشنهادی باید برگزار شود.معاون پارلمانی رئیس 
جمهور با اشاره به سوابق رزم حسینی، گفت: وی در دولت تدبیر و امید استاندار استان های خراسان 
رضوی و کرمان بوده است.وی افزود: آقای رزم حسینی از فرماندهان دوره دفاع مقدس از لشکر ثارالله 
و قائم مقام شهید والا مقام حاج قاسم سلیمانی بوده و یکی از افتخاراتش ایثارگری و دریافت نشان فتح 

است.

 بازداشت رئیس شورای شهر ایرانشهر 
رئیس شورای شهر ایرانشهر در استان سیستان و بلوچستان به اتهام سوءاستفاده از موقعیت شغلی 
بازداشت شد. به گزارش تابناک به نقل از باشگاه خبرنگاران جوان، رئیس شورای شهر ایرانشهر، استان 
سیستان و بلوچستان به اتهام هشت فقره جعل مصوبات شورای شهر و هشت فقره استفاده از سند مجعول 
و سوءاستفاده از موقعیت شغلی بازداشت شد. متهم با قرار تأمین مناسب در اختیار اداره اطلاعات قرار 
دارد.یکی از مصوبات جعلی رئیس شورای شهر ایرانشهر تغییر نام خیابان شهید سجادی به محمودزهی 
بوده است، در حالی که شخص مزبور در قید حیات است. تحقیقات درباره دیگر موارد اتهامی این متهم 

ادامه دارد.

جواب ظریف درباره اعدام نوید افکاری
 محمد جواد ظریف وزیر امور خارجه کشورمان در سخنرانی مجازی در اندیشکده شورای روابط خارجی 
آمریکا درباره اعدام نوید افکاری گفت: قوه قضاییه ما مستقل است و قضات از ریاست قوه قضاییه هم 
مستقل اند.او در ادامه گفت: اعدام در آمریکا هم هست و نوید افکاری برای قتل اعدام شده، نه شرکت 
در اعتراضات و روند محاکمه اش نیز طی شده است. ظریف در ادامه گفت: خیلی ها در تظاهرات بودند، 
ولی اعدام نشده اند.ظریف همچنین گفت: مجازات اعدام در آمریکا هم هست و موضوعی مناقشه برانگیز 
است همین اواخر یک مرد جوان در تگزاس اعدام شد که هنگام ارتکاب جرم 1۸ سال داشته، ولی کسی 

مایک پمپئو را بابت این اعدام مواخذه نکرد.
 

ماجرای پیامک »حذف تخلفات رانندگی« چیست؟
 معاون اجتماعی و فرهنگ ترافیک پلیس راهور نسبت به پیامک منتشر شده با عنوان "نصف شدن جرائم 
رانندگی در شورای حل اختلاف به مناسبت هفته نیروی انتظامی" واکنش نشان داد.سرهنگ عین اله 
جهانی درباره پیامکی تحت عنوان "نصف شدن جرائم رانندگی" اظهار کرد: اخیراً پیامکی با عنوان "نصف 
شدن جرائم رانندگی در شورای حل اختلاف به مناسبت هفته نیروی انتظامی" در فضای مجازی درحال 
دست به دست شدن است که این موضوع توسط پلیس راهنمایی و رانندگی نیروی انتظامی تکذیب 
می شود.معاون اجتماعی و فرهنگ ترافیک پلیس راهور افزود: ما موضوعی به عنوان حذف کردن یا 
نصف کردن تخلفات رانندگی نداریم اما شهروندانی که نسبت به تخلفات رانندگی خود اعتراضی دارند 
می توانند به واحدهای رسیدگی به اعتراض در پلیس راهنمایی و رانندگی سراسر کشور مراجعه کنند تا 

توسط کارشناسان پلیس راهور بررسی و رأی لازم توسط قاضی صادر شود.

سن پیشنهادی کاندیدا های ریاست جمهوری چقدر است؟
ابوالفضل ابوترابی عضو کمیسیون شورا ها و امور داخلی مجلس شورای اسلامی در پاسخ به این سوال 
که مثلا درباره سن کاندیدا ها که منتقدین زیادی داشت چه اصلاحی صورت گرفته است، گفت: این مورد 
را بررسی کردیم و به این جمع بندی رسیدیم که حداقل سن ۴۵ و حداکثر ۷۰ برای کاندیدای انتخابات 
ریاست جمهوری لازم است.وی در پاسخ به این سوال که مبنای علمی عدد ۴۵ و ۷۰ برای ریاست 
جمهوری مباحث فیزئولوژیک، روانشناختی یا تجربی بوده یا مسائل دیگر، گفت: مبنای ما تصمیم و رای 

کمیسیون بود که مورد تصویب قرار گرفت.

با حضور آیت الله سعیدی :

کتاب “هم نشین با یاس ها”
 رونمایی شد

مراسم رونمایی از کتاب "هم نشین با یاس ها" با حضور آیت الله سعیدی 
تولیت آستان مقدس حضرت معصومه )س( و خانواده شهید بابا احمدی 

برگزار شد.
در این مراسم که همزمان با آغاز هفته دفاع مقدس برگزار شد، ضمن 
تقدیر از فاطمه دولتی به عنوان نویسنده کتاب از خانواده شهید غلامرضا 

بابا احمدی نیز تقدیر شد.
طوبی حجاری، مشاور امور خانواده شهدا و ایثارگران شهردار قم در این 
مراسم با اشاره به اهمیت توجه به ابعاد مختلف زندگی شهدا و ایثارگران، 
اظهار داشت: معرفی سیره شهدا و اهداف آنها به جامعه یکی از موضوعات 

مهم این روزها است.
وی شهرداری قم را در قبال جامعه ایثارگران در شهرداری دغدغه مند 
دانست و افزود: یکی از برنامه های شهرداری قم پرداختن به ابعاد مختلف 

جامعه ایثارگرانی است که نسبتی با مدیریت شهری دارند.
نویسنده کتاب ” هم نشین با یاس ها” هم در این مراسم شهدا را الگویی 
حقیقی جامعه معرفی و تأکید کرد: باید با شنیدن صحبت های خانواده 
شهدا و ایثارگران و مستندسازی و مکتوب کردن همه ابعاد زندگی این افراد 
جامعه را به سمت وسوی الگوبرداری از شخصیت های حقیقی و ارزشی 

هدایت کنیم.
از همکاری خانواده شهید غلامرضا  ابراز خرسندی  با  دولتی  فاطمه 
بابا احمدی، خاطرنشان کرد: خانواده شهید بابا احمدی هر آنچه از این 
شهید بزرگوار به یادگار مانده بود را در اختیار ما قراردادند تا بتوانیم بر اساس 

مستندات واقعی کار نوشتن کتاب را آغاز کنیم.
بابا احمدی و تشویق جوانان برای  با تشریح وقایع زندگی شهید  وی 
زندگی  مسیر  و  شهدا  بازندگی  آشنایی  با  کرد:  تصریح  کتاب،  مطالعه 
قابل ستایش آن ها می توانیم جامعه ای منطبق با آرمان های انقلاب اسلامی 
را ترسیم کنیم. نویسنده کتاب ” هم نشین با یاس ها” با ابراز تأسف از گمنامی 
شهدا در جامعه و بین جوانان، گفت: متأسفانه نسل جوان تنها با تعدادی از 
شهدای شاخص آشنایی داشته و بسیاری از شهدا که بی ادعا جان خود را 

برای آرمان های انقلاب و نظام فدا کرده اند، گمنام مانده اند.

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم  خبرداد:

حمایت از برنامه های فرهنگی با 
موضوع ایثار و شهادت 

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم از حمایت این ارگان از 
برنامه های فرهنگی و هنری با موضوع ایثار و شهادت خبر داد.

مهدی کلانترزاده در مراسم آغاز عملیات اجرایی و افتتاح هفت پروژه بزرگ 
شهری که به مناسبت هفته دفاع مقدس در حرم مطهر برگزار شد، اظهار 
داشت: همزمان شدن افتتاح پروژه های شهرداری قم و آغاز هفته دفاع 

مقدس به منظور گرامیداشت یاد و خاطره شهدا برنامه ریزی شده است.
مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم با اشاره به تاثیر روحیه 
شهرداری  مجموعه  در  روحیه  این  ادامه  افزود:  جامعه  در  ایثار  و  جهاد 
قم به هدف بزرگ خدمت به مردم تبدیل شده است. کلانترزاده با توجه 
شهرداری نسبت به ترویج فرهنگ ایثار و شهادت اشاره کرد و گفت: در 
برنامه شهرداری قم ۳۰ سرفصل برای این موضوع برنامه ریزی شده است. 
و  ایثار  فرهنگ  ترویج  هدف  با  قم  شهرداری  برنامه های  داد:  ادامه  وی 
شهادت از نامگذاری کوچه و خیابان های شهر به نام شهدا گرفته تا حمایت 
از برنامه های فرهنگی و هنری گسترش دارد. کلانترزاده با اشاره به تالیف 
کتاب با موضوع شهدا در شهرداری قم، خاطرنشان کرد: از چهار شهیدی 
که شهرداری قم به انقلاب اسلامی تقدیم کرده کتاب خاطرات دو شهید تا 
کنون چاپ شده است. وی با اشاره به آغاز عملیات اجرایی و افتتاح هفت 
پروژه بزرگ شهری در هفته دفاع مقدس، گفت: به دلیل شیوع ویروس کرونا 
و وضعیت شهر قم در این زمینه، تمام مراسم ها به صورت غیر حضوری و با 

رعایت دستورالعمل های بهداشتی برگزار می شود.

مسئول امور سرمایه گذاری شهرداری قم خبرداد:

آغاز عملیات ساخت یک مجتمع 
تجاری اقامتی و مسکونی

مسئول امور سرمایه گذاری شهرداری قم از آغاز عملیات اجرای یک پروژه 
تجاری مسکونی در بلوار پیامبر اعظم)ص( با مشارکت بخش خصوصی 

خبر داد.
محمد رضا معرفت با اشاره به اهمیت سرمایه گذاری برای توسعه قم، 
اظهار داشت: مراسم آغاز عملیات اجرایی پروژه تجاری مسکونی آزادگان 

در هفته دفاع مقدس به صورت غیر حضوری برگزار شد.
مسئول امور سرمایه گذاری شهرداری قم افزود: این مجتمع تجاری، 
اقامتی و مسکونی که با مشارکت شهرداری و بخش خصوصی شکل می 
گیرد در بلوار پیامبر اعظم)ص( حدفاصل هنرستان و تقاطع فردوسی واقع 
شده است. معرفت با اشاره به مساحت زیربنای 1۴ هزار و ۶۰۰ متری این 
پروژه ادامه داد: این مجتمع با ۲ هزار و 11۸ متر مربع عرصه و در 11 طبقه 
اجرایی می شود. به گفته وی حجم سرمایه گذاری در این پروژه ۷۳ میلیارد 
تومان است که ۶۲ درصد سهم سرمایه  گذار و ۳۸ درصد سهم مالک خواهد 
بود. مسئول امور سرمایه گذاری شهرداری قم با اشاره اهداف این پروژه 
گفت: افزایش سرانه واحدهای مسکونی و تجاری، خدمت رسانی مناسب 
به زائران و مجاوران کریمه اهل بیت)س( و توسعه و تکمیل بدنه بلوار پیامبر 
اعظم)ص( از اهداف این پروژه محسوب می شود. به گفته معرفت به دلیل 
شیوع ویروس کرونا، مراسم آغاز عملیات اجرایی این پروژه به صورت غیر 

حضوری و نمادین برگزار شد.
 

سرپرست سازمان زیباسازی شهرداری قم :

۲۰ هزار مترمربع دیوارنگاری در قم 
اجراشده است

سرپرست سازمان زیباسازی شهرداری قم گفت: بالغ بر ۲۰ هزار مترمربع 
دیوارنگاری در قم توسط طراحان فاخر انجام شده است.

سید محمد موسوی منش با اشاره توجه ویژه به دیوارنگاری در سطح شهر، 
اظهار داشت: در مورد دیوارنگاری، بالغ بر ۲۰ هزار مترمربع دیوارنگاری در 

قم توسط طراحان فاخر انجام شده است.
سرپرست سازمان زیباسازی شهرداری قم با اشاره به اقدامات انجام شده 
در حوزه نقاشی شهدا در سطح شهر نیز یادآور شد: در حوزه نقاشی چهره 
شهدا اتفاقات خوبی همچون نقاشی چهره خلبان شهید اکبری از مفاخر 
شهدای قم، شهید زین الدین و شهید حججی رقم خورده است، در حوزه 
مراجع چهره آیت الله بهجت را طراحی کرده ایم و در بخش ایجاد و احیا نیز 
امسال برنامه هایی داریم. موسوی منش عنوان کرد: در قم نمونه فاخری 
کار شده که دیوارنگاره سفال برجسته در سطح کشور و غرب آسیا به عنوان 
بزرگ ترین اثر شناخته می شود که در مورد حضرت خدیجه)س( است که 
روایات گرافیکی و هنری توسط استاد غافله باشی از هنرمندان فاخر به 

شمار می رود و فاز دوم در دست اقدام است.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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بنده را نسزد که به دو چیز اعتماد کند: عافیت 
و توانگری، زیرا در حالی که او را سالم می بینی، 
ناگهان بیمار می شود و در حالی که توانگرش 

می بینی ناگهان به فقر دچار می گردد.
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نهج البلاغة : الحكمة ۴۲۶

شهردار قم  بابیان اینکه ۸99 پروژه در شهری تا 
پایان سال بهره برداری خواهد رسید گفت: امسال 
در سه نوبت افتتاح پروژه ها داشتیم که در مجموع 

بیش از ۷۴۰ میلیارد تومان پروژه افتتاح شد.
آغاز  مراسم  در  سقائیان  نژاد  مرتضی  دکترسید 
عملیات اجرایی و افتتاح هفت پروژه بزرگ شهری 
مطهر  حرم  در  مقدس  دفاع  هفته  مناسبت  به  که 
برگزار شد، با اشاره به عملکرد شهرداری قم از ابتدای 
افتتاح  مراسم  سومین  این  داشت:  اظهار  امسال، 

پروژه در سال جاری است.
شهردار قم افزود: دهه کرامت امسال ۵۰۰ میلیارد 
تومان پروژه و در ایام هفته دولت 11۰ میلیارد تومان 
همچنین  گرفت؛  قرار  قم  مردم  اختیار  در  پروژه 
هفته دفاع مقدس 1۳۰ میلیارد تومان پروژه افتتاح 

می شود.
خدمت  روند  این  اینکه  به  اشاره  با  سقائیان  نژاد 
رسانی به تاسی از درس هایی است که از هفته دفاع 
مقدس آموخته ایم، افزود: مدیریت جهادی مدیریتی 

است که در زمان نتوانستن بتواند کاری انجام دهد.
وی شرایط کشور از نظر اجرای پروژه های عمرانی 
را سخت توصیف کرد و گفت: تغییر و تحولاتی که 
در قیمت ها رخ داده، پیشبرد پروژه های عمرانی را با 

مشکلات بسیاری مواجه کرده است.
شهردار قم ادامه داد: قراردادهایی که با پیمانکاران 
داشته ایم دچار افزایش قیمت شده و با چنگ و دندان 
سعی می کنیم کاری کنیم تا پروژه ها تعطیل نشود. 
سقائیان  نژاد با اشاره به اینکه تا پایان سال جاری ۸99 
پروژه در شهر قم به بهره برداری خواهد رسید، گفت: 
این پروژه ها ابعاد مختلفی از زندگی مردم از فرهنگ 
و نشاط شهری گرفته تا مسائل ترافیکی و … را در بر 
می گیرند. وی همچنین به افتتاح باغ موزه انقلاب 
اسلامی و دفاع مقدس اشاره کرد و افزود: شهرداری 
قم ۲۵ میلیارد تومان در باغ موزه دفاع مقدس هزینه 

کرده است.
شهردار قم با اشاره به اینکه زمین این پروژه را هم 
شهرداری در اختیار بنیاد حفظ آثار و نشر ارزشهای 
دفاع مقدس قرار داده، اضافه کرد: هفته گذشته دو 
میلیارد تومان کمک برای پیشبرد بهتر پروژه موزه 
انقلاب اسلامی و دفاع مقدس به تصویب شورا رسید 
و در آینده هم اگر مشکلی ایجاد شود باز هم کمک 

خواهیم کرد.
سقائیان  نژاد با اشاره به افتتاح فاز نخست باغ موزه 
دفاع مقدس، گفت: این پروژه محیط اطراف موزه 

را بسیار متحول کرده و فضا را برای حضور مردم و 
احیای فرهنگ ایثار و شهادت هموار می کند.

از هفته دفاع  اینکه درسهایی که  بر  تاکید  با  وی 
ارزشمند  ما یک سرمایه  برای  مانده  به جا  مقدس 
است، اظهار داشت: خاطره شهدا درسهای بسیار 
برون  راه  و  و نسل جوان دارد  ما  برای جامعه  مهی 
رفت بسیاری از مسائل در این خاطره ها وجوددارد. 
کتاب  دومین  از  رونمایی  به  اشاره  با  سقائیان  نژاد 
خاطرات شهدای شهرداری قم ادامه داد: برای هر 
این شهادت  به  از شهرداری قم  چهار شهیدی که 

رسیده اند، کتاب خاطرات منتشر خواهد شد.
تولیت آستان مقدس حضرت معصومه)س(  :

درمسیر خدمت به مردم از هیچ 
ملامتی نهراسید

تولیت آستان مقدس حضرت معصومه)س(  نیز 
دراین مراسم گفت: خدماتی که در شهر قم به مردم 
در این شرایط تحریم ارائه می شود، مصداق عملی 

شعار »مرگ بر آمریکا« است.
آیت الله سید محمد سعیدی اظهار داشت: هفته 
دفاع مقدس را باید در ذهن و وجود و زندگی مان در 
هر شرایط پاس بداریم چرا که شهدا در شرایط بسیار 

سختی این پیروزی را رقم زدند.
با  معصومه)س(  حضرت  مقدس  آستان  تولیت 
اشاره به اینکه شهدای هشت سال جنگ تحمیلی  
ایران اسلامی را بر قله ای بردند که در تاریخ چند صد 
سال اخیر بی نظیر بود، افزود: جنگی بر ما تحمیل 
از دست ندادیم بلکه  را  نه تنها چیزی  شد ولی ما 

دشمنان را مایوس کردیم و این کار بسیار بزرگی بود.
امام جمعه قم با اشاره به اینکه در مسیر کارها یکی 
نیت و دیگر پشتوانه مهم است، افزود: ورود ما به کارها 
باید با نیت الهی باشد و دراین صورت دیگر مشکلات 
و سختی ها ما را ناامید نمی کند.  وی با بیان اینکه 
طریق هدایت وحشت ندارد گفت: وقتی در شاهراه و 
بزرگراه قرار می گیریم دیگر از چیزی نخواهیم ترسید. 
آیت الله سعیدی ادامه داد: اگر اتکا به خدا داشته 
باشیم و به استعدادهای درونی کشور تکیه کنیم دیگر 

نباید از چیزی بترسیم.
وی خاطرنشان کرد: در کشور هر جایی که دست 
مردم در کار باشد وضعیت بسیار عالی حکم فرما 
ایم  توانسته  کردیم  اتکا  مردم  به  که  جا  هر  است، 

مشکلات را حل کرده و با مشکلی رو به رو نبوده ایم.
تولیت آستان مقدس حضرت معصومه)س( ادامه 
داد: ما اگر می گوییم مرگ بر آمریکا منظورمان نفی 

این رژیم زورگو است و مرگ بر آمریکای عملی همین 
خدمت رسانی به مردم است.

وی با بیان اینکه افتتاح پروژه های عمرانی و خدمت 
به مردم در شرایط تحریم مصداق مرگ بر آمریکا است 
گفت: تا وقتی توکل ما بر خدا باشد و مسیر ما مسیر 

هدایت باشد میتوانیم به خوبی کارها را پیش ببریم.
آیت الله سعیدی با اشاره به خدمات شهردار قم، 
افزود: نیت خیر در این مسیر سرمایه بزرگی است 
ملامتی  هیچ  از  مسیر  این  در  می شود  موجب  که 

نهراسید.
رئیس شورای اسلامی شهر قم :

جذب بیش از 6۰۰ میلیارد تومان سرمایه 
بخش خصوصی 

رئیس شورای اسلامی شهر قم  نیز دراین مراسم 
گفت: از ابتدای سال 99 عددی بالغ بر ۶۰۰ میلیارد 
تومان سرمایه گذاری در قم انجام شده است.عبدالله 

جلالی 
جاری  سال  در  را  پروژه ها  از  بسیاری  افتتاح 
موردتوجه قرارداد و افزود: خوشبختانه امسال شاهد 
و  بوده  شهر  سطح  در  پروژه ها  از  بسیاری  افتتاح 

شورونشاط اجتماعی در شهر حاکم است.
جلالی با ابراز خرسندی از فعالیت های شهرداری 
در چند سال گذشته و توسعه شهر در همه حوزه ها، 
تصریح کرد: اگرچه مدیریت شهری به آنچه انجام 
می شود قانع نبوده اما باید اعتراف کنیم در چند سال 
گذشته شهر در ابعاد و حوزه های مختلف حرکت های 

قابل توجه اتفاق افتاده است.
وی لیاقت و جایگاه مردم قم را موردتوجه قرارداد و 
تأکید کرد: مدیریت شهری در قم تمام تلاش خود را 
برای ارائه خدمات مطلوب در شهر و به مردم قم انجام 
داده و امیدواریم روزبه روز به نقطه مطلوب نزدیک تر 

شویم.
از  بهره مندی  قم  شهر  اسلامی  شورای  رئیس 
بخش خصوصی برای سرمایه گذار در شهر را یکی 
از موفقیت های شهرداری قم در سال جاری عنوان 
از ابتدای سال 99 عددی بالغ بر  کرد و ادامه داد: 
۶۰۰ میلیارد تومان سرمایه گذاری در قم انجام شده 
شهید  خانواده  که  مراسم  این  در  است.همچنین 
بابا احمدی، یکی از شهدای شهرداری قم حضور 

داشتند، از کتاب خاطرات این 
پروژه های عمرانی در دست افتتاح و کلنگ 

زنی شهرداری قم
پیامبر  بلوار  در  قم  نشانی  آتش  مرکزی  ایستگاه 
اعظم)ص( با هزینه 1۵ میلیارد تومانی از مهم ترین 
امسال  پروژه هایی است که در هفته دفاع مقدس 
باغ  می شود.همچنین  آغاز  آن  اجرایی  عملیات 
پرندگان قم با هزینه ۳1 میلیارد تومانی و مساحت 
1۲ هکتار از دیگر پروژه های بزرگی است که مهرماه 
موتوری  اداره  می شود.راه اندازی  افتتاح  امسال 
تومانی  میلیارد  هشت  هزینه  با  شهری  خدمات 
همچنین خرید و رونمایی از تجهیزات جدید آتش 
نشانی از دیگر پروژه های هفته دفاع مقدس امسال 
است.پروژه مهم دیگری که در این مراسم افتتاح شد، 
باغ موزه انقلاب اسلامی و دفاع مقدس به مساحت 
۳۲ هکتار واقع در میدان مفید جنب موزه انقلاب و 
دفاع مقدس است که برای این پروژه هم ۲۵ میلیارد 
بحران  مدیریت  است.مجموعه  شده  هزینه  تومان 
و  هشت  منطقه  در  عترت  منظوره  چند  سالن  و 
همچنین بوستان عترت در مجاورت این مجموعه دو 
پروژه دیگری هستند که در این مراسم افتتاح شدند.

شهردار قم در مراسم آغاز وافتتاح هفت پروژه بزرگ شهری خبرداد:

تکمیل ۸۹۹ پروژه شهری تا پایان سال
۷۴۰۰ میلیارد ریال طرح شهری در قم افتتاح شد

معاون فرهنگی مسجد مقدس جمکران خبرداد:

اعزام سفیران مهدوی به آسایشگاه های جانبازان
معاون فرهنگی مسجد مقدس جمکران با بیان اینکه ویژه برنامه های هفته دفاع مقدس را با محور یاری 
امام زمان)عج( اجرا می کنیم، گفت: در این هفته سفیران مهدوی مسجد به آسایشگاه های جانبازان و 

دیدار با خانواده شهدا اعزام می شوند.
حجت الاسلام یاسین حسین آبادی درباره ویژه نامه های مسجد مقدس جمکران برای گرامیداشت 
چهلمین سالگرد دفاع مقدس، اظهار کرد: با توجه به تقارن هفته گرامیداشت دفاع مقدس با ایام شهادت 
حضرت رقیه)س(، محور عملیات فرهنگی در میعاد منتظران را تربیت حسینی با کارکرد آمادگی برای 

نصرت و یاری امام زمان)عج( تعریف کرده ایم.
معاون فرهنگی مسجد مقدس جمکران ادامه داد: در این راستا در شب شهادت حضرت رقیه)س( 
ویژه برنامه سوگواری با سخنرانی حجت الاسلام جوشقانی و مرثیه سرایی حاج عباس حیدرزاده و قرائت 

عهدنامه دختران در میعاد منتظران برگزار می شود.
وی درباره دیگر برنامه های هفته دفاع مقدس تصریح کرد: سفیران مهدوی مسجد مقدس جمکران در 
طول این هفته با حضور در آسایشگاه های جانبازان، گلزارهای شهدا و دیدا با خانواده معظم شهیدان یاد 

و خاطره شهدا و رزمندگان دوران دفاع مقدس را گرامی دارند.
حسین آبادی تاکید کرد: در برنامه سفیران مهدوی توجهی ویژه به بزرگداشت شهدای گمنام و نیز 

شهدای مفقودالاثر می شود.
وی در ادامه ابراز کرد: سایر برنامه های مسجد مقدس جمکران در این ایام شامل سخنرانی، مداحی و 

... با همان محور آمادگی برای نصرت و یاری امام زمان)عج( اجرا می شود.

مدیر کل کمیته امداد امام خمینی)ره( استان قم خواستارشد

کمک به دانش آموزان نیازمند در طرح شور عاطفه ها 
مدیر کل کمیته امداد امام خمینی)ره( قم از خیران دعوت کرد تا در طرح شور عاطفه ها به چهار هزار 

دانش آموز نیازمند استان شرکت کنند.
اکبر میرشکار ، شیوع ویروس کرونا را سبب محدودیت ها در جمع آوری کمک ها خواند و افزود: کمیته 
امداد از ۲۲ شهریور تا 1۰ مهر در پویشی با عنوان شور عاطفه ها کمک ها نقدی خیران را جمع آوری 
می کند. وی از خیران خواست کمک های خود را باشماره کارت ۶۰۳۷99۷9۰۰۰۰11۲۵ و یا کد 
دستوری به شماره، ستاره ۸۸۷۷ ستاره ۰۲۵ مربع، اهدا کنند. مدیر کل کمیته امداد امام خمینی )ره( 
به تامین نیاز دانش آموزان نیازمند استان به صورت قرض از منابع دیگر اشاره کرد و از مردم خواست تا با 
کمک های نقدی خود این قرض را ادا کنند. میرشکار با اشاره به شناسایی ۷۰۰ دانش آموز کم برخوردار 
از تحصیل در دوران شیوع کرونا تصریح کرد: حتی خانواده ها وسایل آموزشی مجازی )تلفن همراه، 
تبلت( خراب و یا بدون استفاده را می توانند هدیه کنند. میرشکار همچنین از رشد ۷۷ درصدی کمک 
خیران خبر داد و افزود: کمک خیران در پنج ماه نخست سال گذشته بیست و شش میلیارد تومان بوده 
که امسال با وجود مشکلات اقتصادی به ۴۶ میلیارد تومان افزایش یافته است. وی افزود: البته مراجعات 

به کمیته امداد هم رشد 1۸۰ درصدی را نسبت به سال گذشته تجربه می کند.

با توزیع روزانه ۴۰ تن درقم صورت می گیرد

عرضه تخم مرغ با قیمت هر کیلو 14۵۰۰ تومان 
معاون هماهنگي امور اقتصادي استاندارقم ازتوزیع تخم مرغ با قیمت مصوب ،1۴۵۰۰ تومان دراین 

استان خبرداد.
مهرداد غضفری عصر دیروز در جلسه کار گروه تنظیم بازار با اشاره به اینکه از این پس روزانه ۴۰ تن تخم 
مرغ در قم توزیع خواهد شد گفت : نرخ مصوب این کالا 1۴۵۰۰ تومان تعیین شده و در مراکز عرضه 
توزیع خواهد شد .  غضنفري از ذخیره سازي ده میلیون عدد ماسک سه لایه هم در قم خبر داد و گفت 
: این میزان علاوه بر ذخایر استراتژیک دانشگاه علوم پزشکي است که براي ماههاي بعد ذخیره شده 
است . وي افزود : در حال حاضر روزانه ۳۷۰ هزار عدد ماسک هم در قم تولید مي شود و به وفور در اختیار 
مردم قرار مي گیرد .  غضنفري از توزیع قریب الوقوع ششصد تن شکر هم در قم سخن گفت و افزود : 
سهیمه برنج و روغن استان هم تامین شده است .  معاون هماهنگي اموراقتصادي استاندارقم همچنین به 
ساماندهي گاز مایع مورد نیاز بخش خانگي ، کشاورزي و صنعتي اشاره کرد و گفت : ساماندهي توزیع گاز 

مایع توسط شرکت پخش فراورده هاي نفتي قم آغاز شده که باید سرعت بیشتري یابد 

مسئول کمیته ایثارگران هفته دفاع مقدس استان قم  خبرداد:

تجدید میثاق با آرمانهای شهدا در آیین مهمانی لاله ها 
مسئول کمیته ایثارگران هفته دفاع مقدس استان قم گفت: همزمان با چهارمین روز از هفته دفاع 

مقدس مراسم تجدید میثاق با آرمانهای ۶۰۰۰شهیداستان قم در آیین میهمانی لاله ها برگزار می شود.
حجت الاسلام حسن هنرمند افزود: همزمان با چهلمین سالگرد هفته دفاع مقدس، آیین مهمانی 
لاله ها با حضور خانواده معظم شهدا، مسئولان و نیروهای نظامی و انتظامی در 9۲ گلزار و یادمان شهدای 
گمنام در قم برگزار می شود. مدیرکل بنیاد شهید وامور ایثارگران استان قم یادآور شد: برنامه های مهمانی 
لاله ها علاوه بر شهر قم در روستاهها و بخش های استان نیز با حضور خادمان شهدا، خانواده شهدا، 
ائمه جمعه بخش ها و بخشداران برگزار خواهد شد. حجت الاسلام هنرمند تاکید کرد: این مراسم با 
رعایت دستور العمل های بهداشتی در اماکن غیر مسقف و با رعایت فاصله گذاری اجتماعی در گلزارهای 

شهدای قم برگزار می شود.

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: خودرومحوری در مدیریت 
شهری، منجر به استفاده هرچه بیشتر از موتورسیکلت و خودرو در سفرهای 
درون شهری می شود که نتیجه ای جز تخریب محیط زیست نخواهد داشت. 
سید رضا موسوی مشکینی با اشاره به فرارسیدن »روز جهانی بدون خودرو« 
در سخنانی اظهار داشت: امروزه یکی از چالش ها و معضلات جدی زیست 
محیطی در سطح جهان، افزایش چشمگیر آلودگی هوا و گرمایش زمین 

ناشی از سوخت های فسیلی است. 
 وی با بیان اینکه خودروها و موتورسیکلت ها از منابع اصلی ایجاد آلودگی 
هوا در کلانشهرها به ویژه در روزهای سرد سال هستند، خاطرنشان کرد: 
استفاده کمتر از وسایل نقلیه شخصی نه فقط یک شعار زیست محیطی، بلکه 
ضرورتی اجتناب ناپذیر برای تأمین امنیت و سلامت عمومی جامعه است که 

باید مورد توجه همه مردم و مسؤولان قرار بگیرد.  موسوی خودرومحوری در 
مدیریت شهری را از مهمترین عوامل رشد و توسعه روزافزون استفاده از خودرو 
در کشورمان دانست و گفت: تا هنگامی که بدون توجه به ایجاد زیرساخت 
های لازم برای حمل و نقل عمومی، دوچرخه سواری و پیاده روی، فقط 
خیابان ها و بزرگراه ها را توسعه دهیم، استفاده از وسایل نقلیه شخصی در 

سفرهای درون شهری افزایش می یابد. 
 وی با بیان اینکه استفاده از خودرو و موتورسیکلت علاوه بر ایجاد آلودگی 
صوتی، هزینه ها و خسارت های بسیاری در حوزه بهداشت و درمان نیز به 
جامعه تحمیل کرده و بیماری های روانی و ناهنجاری های اجتماعی بسیاری 
را نیز به دنبال دارد، گفت: فرهنگسازی و آگاهی بخشی در رابطه با استفاده 

هرچه بیشتر از دوچرخه و پیاده روی بسیار اهمیت دارد.  

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم: 

خودرومحوری نتیجه ای جز تخریب محیط زیست ندارد

دبیر ستاد تنظیم بازار گفته اگر نرخ 1۴،۵۰۰ 
مجبوریم  نشود،  اعمال  تخم مرغ  تومانی 

تخم مرغ 2 دلاری از ترکیه وارد کنیم.


